

























































































































































































































































































پنج شنبه 18 مرداد  1403 -8 آگوست 2024 -3 صفر  1446 - شماره  27240

خبر چرا آمار پرداخت ها شفاف نیست؟ 

معمای وام ازدواج 1403؛ 
پشت پرده حذف تعداد پرداخت تسهیلات و تغییر گزارش رسمی

آمار پرداخت وام ازدواج بعد مدتی وقفه روی سایت 
به  جدید  گزارش  هرچند  شده؛  منتشر  مرکزی  بانک 
اشاره  تسهیلات  ریالی  ارزش  به  تنها  عجیب  شکلی 
دارد و نشان نمی دهد چند نفر وام گرفته اند. بخش 

آمار وام ازدواج هم از سایت غیب شده است.
حالت  در   ،۱۴۰۳ ازدواج  وام  فرارو،  گزارش  به  
و  عروس  اگر  اما  است،  تومان  میلیون   ۳۰۰ عادی 
داماد به ترتیب کمتر از ۲۳ و ۲۵ سال داشته باشند، 
هرکدامشان ۳۵۰ میلیون تومان وام ازدواج می گیرند. 
و  بود  تومان  میلیون   ۱۸۰ نفری  پارسال  ازدواج  وام 
تعلق  داماد های جوان  به عروس و  میلیون  رقم ۲۲۰ 
برای  قبل  سال  ارقام  و  اعداد  با  بانک ها  می گرفت. 
پاسخ دادن به متقاضیان دچار دردسر شدند و حداقل 
یک نوبت از طرف رئیس جمهور وقت مورد مواخذه 

اما ظاهرا اصرار بر  نیمه نرسیده،  به  قرار گرفتند. سال جدید 
افزایش ۶۶ درصدی رقم وام ازدواج بانک ها را بدجوری به 

زحمت انداخته است.
نگاهی به روند پرداخت وام ازدواج ۱۴۰۳

وام ازدواج پرداختی بانک ها تا نیمه مرداد ۱۴۰۳، در مجموع 
رقمی معادل ۵۶ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان بوده است. بانک 
به گزارش  را هم  وام  دریافت کنندگان  تعداد  معمولا  مرکزی 
سنجاق می کرد تا ارزیابی عملکرد بانک ها، با حداقل دو متر 

و معیار انجام شود.
عجیب  نکته  تنها  ازدواج  وام  دریافت کنندگان  تعداد  حذف 
مردم  عموم  پیش  وقت  چند  همین  تا  نیست.  اخیر  گزارش 
بانک  سایت  روی  می توانستند  رسانه ها  در  نماینده هایشان  و 
با کلیک  به بخش آمار و داده ها دسترسی داشتند و  مرکزی، 
روی آمار های بانکی، جزئیاتی دقیق را مشاهده کنند. حالا آمار 
پرداخت وام ازدواج را از جلوی دست برداشته اند و اطلاعات 

کلی تنها در بخش اخبار جلوی دست قرار دارد.
است.  کرده  پیدا  سرنوشتی  چنین  هم  مسکن  ودیعه  وام 
قانون  می دهد  نشان  اطلاعات  اخبار،  بخش  در  سرک کشیدن 
جدید وام ازدواج ۱۴۰۳، ششم فروردین ابلاغ شده و از آن 
میلیون   ۳۰۰ متقاضی  هر  برای  هستند  موظف  بانک ها  موقع 
تومان وام ازدواج تخصیص بدهد. مگر اینکه عروس زیر ۲۳ 
سال و داماد کمتر از ۲۵ سال داشته باشند که در این صورت 
تومان خواهد  میلیون  نفری ۳۵۰  آن ها  برای  ازدواج  وام  رقم 
 ۱۸۰ تصمیم  این  اجرای  از  قبل  سال  ازدواج،  وام  مبلغ  بود. 

میلیون تومان بود.
 ۶۶ افزایش  اثر  ماه  اردیبهشت   ۱۱ اولین بار،  مرکزی  بانک 
درصدی رقم وام ازدواج را که به شکل تکلیفی توسط دولت 
را  می شود  گذاشته  بانک ها  دوش  روی  مجلس  نمایندگان  و 
تومان  میلیارد   ۸۴ و  هزار  چهار  مبلغ  داد  خبر  و  کرد  اعلام 
شده  پرداخت  متقاضیان  به  ازدواج  الحسنه  قرض  تسهیلات 
گفتند  باشند،  داده  نشان  خودی  اینکه  برای  همچنین  است. 
مجموع تسهیلات پرداختی تسهیلات ازدواج نسبت به مدت 

مشابه سال قبل ۲۸ درصد افزایش پیدا کرده است.

مجموع وام ازدواج پرداختی بانک ها در ۲۴ اردیبهشت ۱۴۰۳، 
به روزرسانی شد و به عدد ۹ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان رسید. 
ارزش  نظر  از  قبل  سال  مشابه  مدت  به  نسبت  هم  عدد  این 
ریالی، ۲۷ درصد رشد کرده، اما چون تعداد دریافت کنندگان 
امکان پذیر  بانک ها  عملکرد  درباره  قضاوت  نشده،  اعلام  وام 
نیست.بانک مرکزی آمار وام ازدواج را ماه بعد به روزرسانی 
می کند و اطلاع می دهد تا ۱۹ خرداد، روی هم رفته ۲۹.۹ هزار 
میلیارد تومان تسهیلات ازدواج به متقاضیان تعلق گرفته است. 
این مرتبه هم خبری از تعداد نیست و تنها سعی کرده اند رشد 

۲۵.۵ درصدی رقم وام را به عنوان موفقیت برجسته کنند.
نشد  منتشر  تیرماه  در  ازدواج  وام  پرداخت  عملکرد  گزارش 
و حالا در نیمه مرداد ۱۴۰۳، بانک مرکزی به شکلی عجیب، 
همچنان بدون اشاره به جزییات تنها از رقم ۵۶.۳ هزار میلیارد 
تومان به عنوان مجموع رقم وام ازدواج پرداختی بانک ها یاد 

کرده است.
پیدا  افزیش  نفر، ۶۶ درصد  برای هر  مبلغ وام ازدواج ۱۴۰۳ 

کرده است. این تکلیف قانونی به بانک ها فشار وارد می کند
آیا وام ازدواج ۱۴۰۳ با مشکل روبرو می شود؟

وام ازدواج از نظر بانک مرکزی روی ریل حرکت می کند و 
بانک ها حتی توانسته اند بدرخشند. معیارشان تکلیفی است که 
بانک ها طبق  بودجه روی دوششان گذاشت.  قانون  اول سال 
متقاضیان،  به  نیمه مرداد  تا  بودند  اعلام شده، موظف  سهمیه 
الان  اما  می دادند؛  ازدواج  وام  تومان  میلیارد  هزار   ۵۴.۴
میلیارد  به ۵۶.۳ هزار  توانسته اند حجم تسهیلات پرداختی را 

تومان برسانند.
قضاوت عملکرد بانک ها در حوزه پرداخت وام ازدواج تنها 
با تأکید روی رقم و ارزش ریالی، تا حدودی نادرست است. 
ازدواج  وام  مبلغ  ندیده گرفت.  را  تورم  مثل  نباید موضوعی 
۱۴۰۳، بر اساس آنچه لایحه بودجه تعیین کرده بود نزدیک ۶۷ 
درصد افزایش پیدا کرد و از ۱۸۰ میلیون تومان به ۳۰۰ میلیون 

تومان رسید اما...
 ۲۰۰ و  هزار   ۴۱ مجموعا  قبل  سال  مشابه  مدت  در  بانک ها 
میلیارد تومان وام ازدواج پرداخت کرده اند و امسال آمارشان 
به ۵۶.۳ هزار میلیارد رسیده که تنها ۳۶.۶ درصد رشد را نشان 

می دهد. پارسال، تقریبا ۲۰۴ هزار نفر دستشان به 
وام ازدواج رسید. همچنین متوسط دریافتی هر نفر 

در قالب وام ازدواج ۲۰۲ میلیون تومان بود.
 ۱۵۸ شدند  موفق   ،۱۴۰۲ سال  آخر  تا  بانک ها 
هزار میلیارد تومان وام ازدواج بدهد. این رقم به 
۷۷۳ هزار و ۳۳ نفر اختصاص پیدا کرد تا متوسط 
دریافتی هر نفر به ۲۰۴ میلیون و ۳۹۰ هزار تومان 
برسد. با وجود این عملکرد به ظاهر عالی می دانیم 
را  بانک ها  رئیسی  سیدابراهیم  مرتبه  یک  حداقل 
مواخذه کرد و از آن ها خواست سرعت بیشتری به 

پرداخت وام ازدواج بدهند.
تعلق  متقاضیان  همه  به  معمولًا  ازدواج  وام 
کل  از  درصد   ۸۸ حدود   ۱۴۰۰ سال  نمی گیرد. 
و  شدند  ازدواج  وام  دریافت  به  موفق  متقاضیان 
سال  که  کسانی  تعداد  ماندند.  ناکام  نفر  هزار   ۱۲۰ نزدیک 
۱۴۰۱ موفق شدند وام بگیرند، حدود ۳۰ هزار نفر نسبت به 
۱۴۰۰ تقلیل پیدا کرد. وام ازدواج تا دی ماه پارسال به ۶۱۸ 
می گفتند  آمار های رسمی  اما  پرداخت شد،  نفر  و ۷۷۹  هزار 
نیمی از متقاضیان، انتظار می کشند. اوضاع تا آنجا پیش رفت 
که رئیس جمهور وقت مجبور به مداخله و تعیین ضرب الاجل 

شد.
مبلغ وام ازدواج ۱۴۰۳ برای هر نفر، به طور متوسط ۶۶ درصد 
به  زیادی  فشار  قانونی  تکلیف  این  است.  کرده  پیدا  افزیش 
ازدواج،  پرداخت وام  برای  بانک ها وارد می کند، چون آن ها 
هم زمان  و  ندارند  پیش رو  قرض الحسنه  صندوق  جز  منبعی 
روی  را  فرزندآوری  مثل  قرض الحسنه  وام های  سایر  فشار 

دوششان احساس می کنند.
اردیبهشت ماه  دوازدهم،  مجلس  نماینده  شمس الدین حسینی، 
پرداخت  درباره  مجلس،  مصوبه  گفت  تسنیم  خبرگزاری  به 
نفر  میلیون   ۳.۴ به  فرزند  و  ازدواج  قرض الحسنه  تسهیلات 
انتظار  پارسال  از  که  متقاضیان  احتساب  با  و  کرده  تأکید 
صفرشدن  می رسد.  نفر  میلیون   ۳.۸ به  صف  طول  می کشند، 
است،  منابع  تومان  میلیارد  هزار   ۸۰۰ از  بیش  نیازمند  صف، 
درحالی که بانک ها ۳۰۰ هزار میلیارد تومان منابع قرض الحسنه 

در اختیار دارند.
ازدواج  تسهیلات  درباره  مرکزی  بانک  آمار های  به  دوباره 
برگردیم. جایی که اعداد و ارقام از پرداخت ۵۶.۳ هزار میلیارد 
تومان تسهیلات در چهار ماه و نیم گذشته حکایت دارد. اگر 
رقم  مجموع  کنند،  حفظ  را  آهنگ  همین  بخواهند  بانک ها 
میلیارد  پرداختی وام ازدواج ممکن است حتی از ۲۰۰ هزار 
تومان عبور نکند. ادامه چنین روندی شاید مسعود پزشکیان را 
وادار کند سیاستی شبیه سیدابراهیم رئیسی در پیش بگیرد و 

دست به تحکم بزند.
آیا بانک مرکزی برای جلوگیری از اتفاقات مشابه ترجیح داده 
تغییراتی  ایجاد  با  و  دهد  تغییر  را  سیاستش  امسال  ابتدای  از 
وام  پرداخت  آمار  گزارش های رسمی خود،  انتشار  روند  در 

ازدواج را در هاله ای از دود پنهان کند؟

به  اشاره  ضمن  گفت  زیست  محیط  حفاظت  یگان  فرمانده 
افزایش آتش سوزی در اراضی طبیعی در سال جاری از مردم 
خواست در صورت روشن کردن آتش  در طبیعت قبل از ترک 
محل از خاموش شدن آن اطمینان حاصل کنند علاوه بر آن 

زباله های براق را رها نکنند. 
افزود:  ایسنا  با  گو  و  گفت  در  محبت خانی  سرهنگ جمشید 
اگرچه بارش های مناسب بهاره از سویی باعث خوشحالی شد 
اما از سوی دیگر احساس تهدید  کردیم چراکه پوشش گیاهی 
انبوه ایجاد شده در پی این بارش ها در تابستان خشک می شود 

بنابراین با کوچکترین بی احتیاطی احتمال دارد آتش  بگیرد.
اراضی جنگلی  در  وقوع حریق های گسترده  به  اشاره  با  وی 
ارایه  وجود  با  گفت:  گذشته  سال  به  نسبت  جاری  سال  در 
که  داده  رخ  وسیعی  آتش سوزی های  ولی  لازم  هشدارهای 

اطفای آن ها سخت بوده است.
محبت خانی در ادامه به ارایه گزارشی از میزان آتش سوزی در 
مناطق چهارگانه محیط زیستی در  چهارماه ابتدایی سال جاری 
پرداخت و اظهار کرد: طی فروردین ماه سال جاری ۲ میلیون 
و ۲۰ هزار هکتار از اراضی مناطق چهارگانه دچار آتش سوزی 
هزار   وسعت۲۰  به  اردبیل  در  مقدار  این  بیشترین  که  شدند 

هکتار رخ داد.
وی ادامه داد: طی اردیبهشت ماه  نیز ۱۱.۱ هکتار از اراضی 
بیشترین  مناطق چهارگانه محیط زیستی طعمه حریق شد که 

مقدار آن به وسعت شش هکتار در خوزستان ثبت شد.
ماه سال  فرمانده یگان حفاظت محیط زیست خرداد  به گفته 
جاری نیز آتش سوزی در۱۰۸۱ هکتار از مناطق تحت پوشش 
سازمان حفاظت محیط زیست به ثبت رسید که بیشترین مقدار 

آن با ۱۰۳۸ هکتار در استان خوزستان رخ داد.
محبت خانی ادامه داد: آتش سوزی ها طی تیرماه به میزان ۸۹۹ 
هکتار ثبت شد که ۳۰۳ هکتار از اراضی کرمانشاه را در کام 

خود کشید.  
وی با بیان اینکه میزان حریق در مناطق چهارگانه محیط زیست 
طی چهارماه اول سال گذشته نسبت به سال جاری کمتر بود، 
گفت: طی فروردین ماه این سال ۲۹ هکتار از این اراضی دچار 
آتش سوزی شد که بیشترین مقدار آن ۱۱ هکتار در مازندران 

بود.
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست ادامه داد: میزان آتش سوزی 
در اردیبهشت ماه افزایش قابل توجهی یافت، به گونه ای که به 
۲۵۹ هکتار رسید و بیشترین آن در استان سیستان و بلوچستان 

به وسعت ۲۵۰ هکتار به ثبت رسید.
وی با اشاره به روند فزاینده آتش سوزی در اراضی تحت نظر 
سازمان محیط زیست طی سال گذشته گفت: خرداد ماه این 
سال ۹۲۸ هکتار از این اراضی طعمه حریق شدند که همدان 

با ۴۰۳ هکتار بیشترین سهم را داشت.
هزار هکتار  این سال ۲۰۶  تیرماه  داد: طی  ادامه  محبت خانی 
از مناطق تحت مدیریت سازمان حفاظت محیط دچار حریق 
هزار   ۵۱ گیلان  و  فارس  استان های  از  هریک  سهم  که  شد 

هکتار بود.
از  دیگری  بخش  در  زیست  محیط  حفاظت  یگان  فرمانده 
صحبت های خود با بیان اینکه بیشتر آتش سوزی ها در اراضی 
چهارگانه با منشاء انسانی و غیرعمدی بوده است، اظهارکرد: 
ترک محل  از  قبل  آتش  روشن کردند،  طبیعت  در  اگر  مردم 
نسبت به خاموش شدن آن به طور کامل اطمینان حاصل کنند 
چراکه بخشی از آتش سوزی ها به علت خاموش نشدن کامل 

آتش رخ می دهد.
وی با بیان اینکه رها کردن زباله های براق مثل شیشه مربا و 
شیشه نوشابه در طبیعت نیز می تواند موجب وقوع آتش سوزی 
شود، تصریح کرد: ظروف براق بر اثر تابش خورشید مثل ذره 

بین عمل می کنند و می توانند موجب حریق شوند.
مردم  اگر  کرد:   تاکید  زیست  محیط  حفاظت  یگان  فرمانده 
همین نکات را هنگام حضور در طبیعت رعایت کنند حدود 
۷۰ درصد از آتش سوزی ها کاهش می یابد و حجم کمتری از 
پوشش گیاهی و جانوری کشور از بین می رود و ما می توانیم  
با  با آتش سوزی های  انرژی و امکانات خود را صرف مقابله 
منشاء طبیعی مثل رعد و برق و آتش سوزی های عمدی کنیم.

محبت خانی در پایان از مردم درخواست کرد که در صورت 
مشاهده کسانی که عمدا قصد آتش سوزی در اراضی طبیعی 
درمیان  زیست  محیط   ۱۵۴۶ سامانه  با  را  موضوع  دارند،  را 
بگذارند تا محیط بانان هر چه زودتر خود را به محل برسانند.

افزایش حریق در مناطق چهارگانه محیط زیستی در سال جاری

معاون حقوقی و امور مجلس وزیر آموزش و پرورش با بیان 
نیروی  ورودی  میزان  که  است  سال هایی  جزو  امسال  اینکه 
انسانی در آموزش و پرورش بر میزان خروجی آن غلبه می 
یابد گفت: امسال کسانی)فرهنگیانی( که در سن بازنشستگی 
به هر حال  قرار داشتند می مانند و همکاری خواهند داشت، 
آموزش که  اساسی  آینده مشکل  امیدوارم که طی چند سال 

نیروی انسانی است، حل شود. 
قاسم احمدی لاشکی در گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه یکی 
ساماندهی  پرورش  و  آموزش  مهم  و  اساسی  دغدغه های  از 
نیروی انسانی است گفت: در برنامه هفتم پیشرفت از ماده ۸۸ 
تا ماده ۹۲ به حوزه آموزش و پرورش اختصاص یافته است، 
در ماده ۸۸ شفاف اعلام شده آموزش و پرورش مکلف است 
را  انسانی  نیروی  سند جامع  نامه  آیین  ماه  ظرف مدت شش 

دوباره آماده کند.
وی با بیان اینکه در گذشته در یک سال، ۳۰۰۰ ورودی جذب 
می شدند اما از آن طرف بیش از ۵۰ هزار نفر خروجی داشتیم 
در  افزود:  شدیم  روبرو  سونامی  یک  با  گذشته  سال  در  که 
دولت شهید رئیسی فقط در سال ۱۴۰۲-۱۴۰۳ بیش از ۲۰۰ 

هزار ردیف استخدامی اخذ شد، یعنی می توان گفت بیش از 
یک چهارم نیروی امروز آموزش و پرورش در سه سال اخیر 
استخدام شدند که نشان از پیشی گرفتن ورودی بر خروجی 

است.
معاون حقوقی و امور مجلس وزیر آموزش و پرورش با بیان 
اینکه سال گذشته بیش از ۶۷ هزار نفر خروجی داشتیم که باید 
جبران می شد ادامه داد: در آزمون اخیر آموزگاری که چند روز 
گذشته نتیجه آن اعلام نهایی شد، از طریق ماده ۲۸ ، اساسنامه 
دانشگاه فرهنگیان، ۲۸ هزار و هشت نفر نیروی جدید جذب 
نتیجه  اعلام  آینده  هفته  که  دبیری  آزمون  برای  همچنین  شد. 
می شود بیش از ۲۴ هزار نفر از طریق ماده ۲۸ یعنی کسانی 
قبول  کردند  آزمون شرکت  در  و  دارند  بالاتر  و  لیسانس  که 
می شوند. در آزمون کیفیت بخشی که مراحل پایانی دوره و 
کار ارزیابی و مصاحبه آن درحال انجام است حدود ۲۰ هزار 
ورزشی  معلم  و  مشاوره  و  مراقب سلامت  تربیتی،  مربی  نفر 
جذب می شوند که نزدیک به ۷۲ هزار نفر در این مدت محدود 
جذب  فرهنگیان  دانشگاه  اساسنامه   ۲۸ ماده  طریق  از  صرفا 

می شوند.

لاشکی با بیان اینکه حدود ۳۰ هزار نفر استخدامی از طریق 
گفت:  می افتد  اتفاق  ساله  چهار  دوره  در  فرهنگیان  دانشگاه 
افراد از اول مهر امسال کار خود را آغاز می کنند. بیش  این 
ردیف  رجایی  شهید  دبیر  تربیت  دانشگاه  در  نفر   ۲۰۰۰ از 
استخدامی داده شد. برای اولین بار بر اساس مصوبه شورای 
وزارت  در  نخبه  جذب   ۳۰۰۰ مجوز  فرهنگی،  انقلاب  عالی 
آموزش و پرورش صادر شد که منتظر هستیم کارهای اداری 

آن انجام شود.
وی با بیان اینکه امسال جزو سال هایی است که میزان ورودی 
آموزش و پرورش بر میزان خروجی آن غلبه می یابد گفت: 
امسال کسانی که در سن بازنشستگی قرار داشتند می مانند و 
همکاری خواهند داشت، به هر حال امیدوارم که در طی چند 
است،  انسانی  نیروی  که  آموزش  اساسی  مشکل  آینده  سال 

حل شود.
معاون حقوقی و امور مجلس وزیر آموزش و پرورش با بیان 
اینکه تهران، شهرستان های استان تهران، سیستان و بلوچستان، 
را  انسانی  نیروی  کمبود  بیشترین  اصفهان  و  خراسان رضوی 

دارند اظهار کرد: این استان ها نیاز به مراقبت بیشتری دارند.

معاون حقوقی وزیر آموزش و پرورش:

فرهنگیانی که امسال در سن بازنشستگی قرار دارند، در آموزش و پرورش می مانند

پیش بینی کاهش بارش ها و هوای 
گرم در پاییز امسال

رییس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان 
هواشناسی با اشاره به اینکه هم اکنون در اوج گرمای تابستانه 
و  گرم  امسال  پاییز  پیش بینی ها  براساس  گفت:  هستیم، 

کم بارش خواهد بود. 
و  اقلیم  ملی  مرکز  رئیس  وظیفه«  »احمد  مهر،  گزارش  به 
به  اشاره  با  هواشناسی  سازمان  خشکسالی  بحران  مدیریت 
پایان مردادماه اوج روزهای گرم  تا  نیم دوم تیرماه  از  اینکه 
سال به شمار می رود، گفت: هرساله در این بازه زمانی طبق 
اقلیم ایران دما در بالاترین حد ممکن خود قرار می گیرد، به 
عبارت دیگر تابستان های ایران در گنبد هوای گرم قرار دارد؛ 
در اقلیم هوای خاورمیانه پایدار می شود به همین دلیل به طور 

نرمال با بالاترین دمای چرخه سالانه مواجه می شویم.
رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی در ادامه 
تاکید کرد: طی هرسال گنبد حرارتی در این بازه زمانی در 
خاورمیانه شکل می گیرد، ایران نیز به عنوان یکی از کشورهای 
خاورمیانه روزهای تابستان تحت تأثیر سامانه هوای گرم قرار 
بیش از حد  امسال  تابستان  ایران در  اما دمای هوای  می گیرد 
دمای  افزایش  به  گرما  این  از  بخشی  که  شده  گرم  معمول 

جهانی بازمی گردد.
وی افزود: زمانی که گنبد حرارتی پرفشار در ترازهای فوقانی 
قرار می گیرد، موجب فرونشینی جریان هوا می شود که بخش 
مرتبط  موضوع  این  به  روزها  این  دمای  افزایش  از  دیگری 
است؛ همچنین تغییر اقلیمی و محلی در راستای افزایش دما 

بی تأثیر نخواهد بود.
 ۲۰۲۳ سال  در  زمین  سطح  دمای  کرد:  تصریح  وظیفه 
میلادی رکورد بالاترین افزایش دما را ثبت کرد و بر اساس 
پیش بینی ها سال ۲۰۲۴ نیز رکود بالاترین افزایش دما را نسبت 
به سال گذشته ثبت خواهد کرد؛ همچنین طبق پیش بینی ها به 
نظر می رسد در پاییز امسال علاوه بر کاهش میزان بارش ها، 
گرمای بالاتر از حد معمول را هم تجربه کنیم، ناگفته نماند 
که گرمایش جهانی در حال رسیدن به مرزهای نگران کننده 

است.
وی افزود: هم اکنون امواج گرما نه تنها خاورمیانه بلکه مناطق 
شرق اروپا و شمال آفریقا را به شدت تحت تأثیر خود قرار 
به  عربستان  و  ترکیه  کشورهای  نیز  گذشته  روزهای  و  داده 
علت گرمای شدید هوا با قطعی برق مواجه شدند؛ همچنین 
این  دچار  کماکان  گرما  موج  آغاز  با  همزمان  نیز  ایران  در 
به خصوص  انرژی  برای مصرف  تقاضا  زیرا  بودیم،  وضعیت 

برق بالا بود.
این  گفت:  بنفش  فرا  اشعه  خصوص  در  مسؤول  مقام  این 
اشعه به عنوان یکی از ویژگی های روزهای تابستان به شمار 
خورشید  نور  تابش  جهت  و  ابر  بدون  آسمان  زیرا  می رود، 
با  تنها  مردم  عموم  اساس  همین  بر  است.  عمود  به صورت 
به  نسبت  می توانند  مناسب  عینک  و  کلاه  چتر،  از  استفاده 

آسیب های احتمالی اشعه فرابنفش مراقبت کنند.
به گفته وظیفه، روند افزایش دما در ایران تا اواسط هفته آینده 
با  به تدریج  با کاهش نسبی دما  ادامه خواهد داشت، سپس 

کاهش دما مواجه خواهیم شد.

رییس کل سازمان نظام پرستاری، به تشریح مهم ترین مسائل 
و مشکلات جامعه پرستاری پرداخت.

غیر  نهاد  پرستاری، یک  نظام  نجاتیان گفت: سازمان  احمد   
دولتی است که در حوزه آموزش، پژوهش و دفاع از حقوق 

مردم و پرستاران فعالیت می کند.
وی افزود: متأسفانه مشکلات معیشتی پرستاران، باعث شده 

سایر نقش های سازمان نظام پرستاری، دیده نشود.
پرستاران  معیشت  حداقل  تأمین  البته  داد:  ادامه  نجاتیان 
و  مسائل  به  توجه  بدون  نمی توانیم  ما  و  است  اولویت  در 

مشکلات معیشتی، به سایر امور پرستاری بپردازیم.
برای  خوب  کار  دو  یکی  سیزدهم،  دولت  در  افزود:  وی 
عملکرد  به  نیز  انتقاداتی  حال،  عین  و  شده  انجام  پرستاری 

دولت سیزدهم در حوزه پرستاری وارد است.
نجاتیان گفت: برای اولین بار از سه نفر از همکاران پرستار 
در وزارت بهداشت دولت سیزدهم استفاده شد که امیدواریم 

تداوم یابد.
افزود: در شرایط کنونی چند نگرانی در حوزه سلامت  وی 
نیروی انسانی  وجود دارد که اصلی ترین آن، کمبود شدید 
است که در حوزه پرستاری، این وضعیت خیلی بغرنج است.

کمبود  رفع  برای  کاری  جدید  استخدام های  گفت:  نجاتیان 
نیروی پرستاری ایجاد نکرد.

وی از افزایش دو برابری درخواست مهاجرت پرستاران خبر 
نظام سلامت  برای  زنگ خطری  موضوع،  این  افزود:  و  داد 

کشور است.
پرستار  تعداد  برای همیشه موضوع  یکبار  داد:  ادامه  نجاتیان 
به ازای هر تخت بیمارستانی باید حل شود و هر سازمان و 

نهادی، یک عدد را نگوید.

افزایش ۲ برابری درخواست 
مهاجرت پرستاران 

بهیاران مشکل گشا نیستند

سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس: 
تأیید طرح ساماندهی کارکنان 

دولت توسط شورای نگهبان نشانگر 
عدم خلا قانونی در آن است

ولی داداشی با اشاره به تأیید طرح ساماندهی کارکنان دولت 
بار  توسط شورای نگهبان گفت: طرح مذکور مشکل اضافه 

مالی برای دولت ندارد.
کمیسیون  سخنگوی  و  آستارا  مردم  نماینده  داداشی،  ولی 
طرح  اهمیت  به  اشاره  با  اسلامی  شورای  مجلس  اجتماعی 
پایانی  روز های  در  که  دولت  کارکنان  استخدام  ساماندهی 
مجلس یازدهم تصویب شد، عنوان کرد: متاسفانه این طرح 
در  نگهبان  شورای  در  تأیید  و  مجلس  در  تصویب  از  پس 
شده  رد  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  اقتصادی  کمیسیون 
است. انتظار ما این است که صحن مجمع تشخیص مصلحت 
کمیسیون  ردیه  عبارتی  به  و  نکند  رد  را  طرح  این  نظام 
اقتصادی مجمع را تأیید نکند، زیرا جامعه هدف این طرح در 

کشور بسیار گسترده است.
سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس با تأکید بر اینکه شورای 
نگهبان این طرح مصوب مجلس را تأیید کرده است؛ تصریح 
کرد: بنابراین طرح خلا قانونی ندارد. ممکن است بعضی از 
دوستان منتقد این طرح به منابع مالی این طرح استناد و آن 
را رد کنند؛ اما همین که شورای نگهبان هیچ اشکالی بر این 
طرح نگرفته است، نشان می دهد طرح مشکل اضافه بار مالی 
برای دولت ندارد یا به عبارت دیگر مغایرتی با اصل ۷۵ قانون 

اساسی نداشته است.

در  ها  تنش  کاهش  بر  استرالیا  و  آمریکا  تاکید 
خاورمیانه

وزرای خارجه آمریکا و استرالیا بر استقرار آتش بس در غزه و کاهش 
تنش ها در خاورمیانه تاکید کردندآنتونی بلینکن در پاسخ به سوالی 
درباره انتخاب یحیی سنوار به رهبری سیاسی حماس گفت: ما بسیار 
امیدواریم گفتگوهای صلح میان جنبش حماس و اسراییل به نتیجه 
برسد.بلینکن در ادامه افزود: ما خواستار استقرار آرامش در خاورمیانه 
بوده و از تشدید تنش ها در منطقه حمایت نمی کنیم.وزیر خارجه 
استرالیا نیز گفت: کانبرا در موضوع درخواست برای استقرار آتش 
بس در غزه همانند واشنگتن می اندیشد و از پیشنهاد جو بایدن، رئیس 

جمهور آمریکا در این زمینه حمایت می کند.
استقرار  بررسی  برای  آلمانی  مقام  درخواست 

تسلیحات آمریکایی در بوندستاگ 
تسلیحات  استقرار  موضوع  بررسی  خواستار  آلمانی  مقام  یک 
آمریکایی در کشورش در پارلمان شد.  »بودو راملو«، نخست وزیر 
ایالت »تورینگن« آلمان، خواستار بررسی موضوع استقرار سلاح های 
شد.رامیلوف  )بوندستاگ(  پارلمان  در  آلمان  در  آمریکایی  دوربرد 
بحث  موضوع  این  درباره  بوندستاگ  در  باید  می کنم  »فکر  گفت: 
عمومی صورت گیرد. این بحث دیدگاه ما را درباره امور گسترش 
می دهد و دوباره در مورد صلح بیشتر صحبت می کنیم«.وی گفت: 
»اشتیاق عمیقی برای صلح وجود دارد اما در عین حال اوکراین حق 

دفاع از خود را دارد و برای انجام این کار به سلاح نیاز دارد«.
سال  طی  جنگ  به  دادن  پایان  پی  در  زلنسکی 

جاری است
ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهور اوکراین مدعی شده است که دولت 
او در نظر دارد مبنایی برای »پایان عادلانه« درگیری با روسیه در سال 
جاری ایجاد کند. زلنسکی در بیانیه ای بر اجرای به اصطلاح »فرمول 
صلح« خود اصرار داشت که از روسیه می خواهد نیروهایش را از 
تمام سرزمین هایی که اوکراین ادعا می کند، خارج کند و در نتیجه 
در سال ۱۹۹۱  استقلال خود  پسا  دوران  مرزهای  به  را  این کشور 
بازگرداند.این در حالیست که مسکو قبلا این طرح را رد کرده و آن 

را »دور از واقعیت« خوانده است.
وال استریت ژورنال: ایران مهیای حمله است

یک روزنامه آمریکایی به نقل از مقامات این کشور اعلام کرد که ایران 
طی روزهای آتی به اسرائیل حمله خواهد کرد.وال استریت ژورنال به 
نقل از منابع آمریکایی با اشاره به اینکه ایران به طور جدی در حال 
آماده سازی برای حمله تلافی جویانه علیه تل آویو است، اعلام کرد که 
این حمله چند روز دیگر انجام خواهد شد.این روزنامه نوشت: ایران 
از آخر هفته گذشته در حال انتقال و جابه جایی موشک اندازهای خود 
و همچنین انجام رزمایش های نظامی است که می تواند نشان دهنده 
این باشد که تهران خود را برای حمله طی روزهای آتی مهیا می کند.

جت جنگنده اف-1۸ آمریکا در خاورمیانه فرود 
آمدند 

خبرگزاری آسوشیتدپرس گزارش داد که ۱۲ جت جنگنده اف-۱۸ 
آمریکا در یک پایگاه نظامی در خارومیانه فرود آمدند.این جت های 
جنگنده که از ناو هواپیمابر تئودور روزولت پرواز کردند، هم زمان با 
افزایش تنش ها در خاورمیانه وارد منطقه شده اند ولی به طور مشخص 
اشاره نشده است است که در چه پایگاهی فرود آمده اند. یک مقام 
آمریکایی با اشاره به فرود آمدن این جنگنده ها در یک پایگاه نظامی 
گفت که این اقدام بخشی از تلاش پنتاگون برای کمک به اسرائیل 
در برابر حملات احتمالی ایران و گروه های حامی آن در منطقه و 
همچنین حفاظت از نیروهای ایالات متحده است. به گفته این مقام 
آمریکایی که خواست نامش فاش نشود، انتظار می رود در روزهای 

آینده حدود ۱۰ فروند جنگنده اف-۲۲ نیز وارد خاورمیانه شوند.
ایران است/ نفع  به  انتظار برای عملیات  لیبرمن: 

نتانیاهو راهبرد ندارد
رژیم  سیاست های  از  انتقاد  با  رژیم صهیونیستی  جنگ  اسبق  وزیر 
حاکم در فلسطین اشغالی تأکید کرد که انتظار صهیونیست ها برای 
عملیات انتقامی ایران به نفع محور مقاومت است.»آویگدور لیبرمن« 
وزیر اسبق رژیم صهیونیستی با اشاره به انتظار صهیونیست ها برای 
عملیات انتقامی ایران و حزب الله لبنان و هراس آنها از این عملیات 
اعلام کرد »اظهارات مکرر درباره اوج تنش و ضرورت هوشیاری، 
عملًا دستاوری برای ایرانی ها، حزب الله و بقیه محور )مقاومت( است.

وی همچنین با انتقاد از رویکرد »بنیامین نتانیاهو« در جنگ غزه گفت: 
نتانیاهو نمی داند چگونه جنگ را پایان دهد، بنابراین تعلل می کند و 

زمان می گیرد.
مستقر  فضا  در  را  استارلینک  رقیب  اینترنت  چین 

کرد
رسانه های دولتی چین روز سه شنبه گزارش دادند که این کشور ۱۸ 
ماهواره کیانفان را »با موفقیت« با استفاده از موشک لانگ مارچ ۶ 
در مدار زمین مستقر کرد تا از آنها برای »نسخه اختصاصی اینترنت 
ماهواره ای« در استارلینک آمریکا استفاده شود. طبق گزارش روزنامه 
»گلوبال تایمز«، این ماهواره ها که اولین گروه از نوع خود هستند، 
از مرکز پرتاب ماهواره تایوان در استان شانشی در شمال چین به 
فضا پرتاب شدند و یک »نقطه عطف« برای چین در صنعت جهانی 
فلکی  بزرگ صورت  به شمار می روند.پروژه  ای  ماهواره  اینترنت 
کیانفان یا G۶۰ در سال ۲۰۲۳ با هدف ارائه خدمات ارتباطی گسترده 

تر و باکیفیت تر برای کاربران داخلی چین راه اندازی شد.
شویگو: اوکراین هنوز به طرح صلح پوتین پاسخی 

نداده است
دبیر شورای امنیت روسیه می گوید که اوکراین هنوز به پیشنهادات 
صلح مسکو پاسخی نداده است.سرگئی شویگو، دبیر شورای امنیت 
این  جمهور  رئیس  پوتین،  ولادیمیر  پیشنهادات  به  اشاره  با  روسیه 
این  به  تاکنون  کی یف  که  گفت  صلح،  برای  اوکراین  به  کشور 
ماه  دو  حدود  گفت:  دراین باره  است.وی  نداده  پاسخی  پیشنهادها 
درباره  بنابراین بحث  نیست.  کار  پاسخی در  هنوز  و  گذشته است 
کنفرانس ژنو با موضوع اوکراین، به اصطلاح فرمول صلح )ولودیمیر( 
کرد:  تاکید  بی معناست.شویگو  صلح  نسخه های  سایر  یا  زلنسکی 
برگزاری مذاکرات بدون یک مذاکره کننده اصلی اندکی عجیب به 

نظر می رسد!
میقاتی: جامعه جهانی حملات اسرائیل را متوقف 

کند 
نخست وزیر پیشبرد امور لبنان  از جامعه جهانی خواست تا حملات 
میقاتی«،  »نجیب  کند.  متوقف  را  لبنان  علیه  اسرائیل  تهدیدات  و 
برای  تا  خواست  جهانی  جامعه  از  لبنان  امور  پیشبرد  نخست وزیر 
توقف حملات و تهدیدات رژیم صهیونیستی علیه لبنان وارد عمل 
شده و این رژیم را تحت فشار قرار دهد. میقاتی همچنین تاکید کرد: 
»راهکاری مبتنی بر اجرای کامل قطعنامه ۱۷۰۱ باید تدوین شود.«وی 
بیروت  جنوبی  به ضاحیه  رژیم صهیونیستی  کرد حمله  خاطرنشان 
نگرانی ها را نسبت به کشیده شدن به سمت جنگ فراگیر و همه جانبه 

تشدید و اوضاع کنونی را پیچیده کرده است.
آنتونی بلینکن: به ایران و اسرائیل اطلاع دادیم که 

نیازی به گسترش جنگ نیست 
وزیر خارجه آمریکا هم  زمان با افزایش احتمال پاسخ نظامی ایران به 
ترور رئیس دفتر سیاسی حماس گفت که کشورش به ایران و اسرائیل 
اطلاع داده است که نیازی به گسترش جنگ نیست. »آنتونی بلینکن« 
وزیر خارجه آمریکا هم زمان با افزایش احتمال پاسخ نظامی ایران به 
ترور »اسماعیل هنیه« رئیس دفتر سیاسی حماس، گفت که کشورش 
جنگ  گسترش  به  نیازی  که  است  داده  اطلاع  اسرائیل  و  ایران  به 
نیست.وی افزود: »گفت وگوهای دیپلماتیک گسترده ای با متحدان و 
شرکایمان داشته ایم و این موضوع را به  طور مستقیم به اطلاع ایران 
رسانده ایم. این پیام را به طور مستقیم به اسرائیل نیز منتقل کرده ایم«.
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فرماندار رودبار:
اعتبارات عمرانی شهرستان رودبار 

۶ برابر شده است

سرپرست اداره کل امور مالیاتی 
گیلان خبر داد

تامین اعتبار 13۶ پروژه زیرساختی 
گیلان به انتخاب مالیات دهندگان استان 

وزیر کشوردر لنگرود: 

محور مقاومت قوی تر از همیشه است

همه  از  مقاومت  جبهه  تردید  بی  امروز  گفت:  کشور  وزیر 
سالهای گذشته خود قوی تر است و هر چه جلوتر می رود بر 

این قدرت افزوده می شود. 
احمد وحیدی درمراسم هفتمین سالگرد فرمانده نخبه گیلانی 
سردار شهید مرتضی حسین پور)حسین قمی ( در شهر شلمان 
امروز  یمنی  جوانان  اگر  افزود:  لنگرود  شهرستان  توابع  از 
دریای سرخ را به روی کسانی که به رژیم صهیونیستی کمک 
می کنند، می بندند این اقتدار ناشی از حضور در این جبهه 

پرصلابت است.
وی با بیان اینکه آنان در این میدان چه خوب وظیفه خود را 
نسبت به مردم غزه ایفا می کنند، افزود: چه کسی تصور می 

کرد چنین قدرتی در این منطقه رخ نماید.
مقاومت  حشدالشعبی،  نیروهای  امروز  اگر  کرد:  اظهار  وی 
اجازه  کشور  این  دولت  کنار  در  عراق  در  غیره  و  اسلامی 
استیلای جریان استعماری را بر سرنوشت خود نمی دهند، هم 

نتیجه قوت جبهه مقاومت است.
اسلامی و جهان  امروز در همه سرزمین های  داد:  ادامه  وی 
آزادگان عالم به یاد شهدا و مردم مظلوم فلسطین حرکت خود 
را آغاز کرده اند و در این میان محور مقاومت یک محور بهم 
انتظار  در  مسیر  این  در  بزرگی  های  بشارت  و  است  پیوسته 

است.
اینکه  بر  مبنی  انقلاب  رهبر  بیان  این  به  اشاره  کشوربا  وزیر 
حل مساله فلسطین از مسائلی است که با ظهور گره خورده 
است ، گفت : ما هر روز به آن نزدیکتر می شویم و شاهدیم 
شهید اسماعیل هنیه که در دامان مقاومت اینگونه بالنده و رشد 
یافته شد، چگونه در مسیر حق و آزادی فلسطین مقاومت کرد 
و شهید شد و امروز این شهید گرانقدر خونخواه همه جبهه 

مقاومت می شود.
وی تصریح کرد: جبهه مقاومت شامل جوانان، مردان و زنانی 
است که در پای مکتب اهل بیت)ع( و سید و سالار شهیدان 
اباعبدالله )ع( حرکت می کند و این نقطه بسیار بلندی است 
همانطور که عاشورا نقطه عطف تاریخ بشریت است و امروز 

از عاشورا سیرآب می شوند، درس می گیرند، حرکت  همه 
تقدیم  را  بزرگی  ستارگان  و  آفرینند  می  ها  حماسه  و  کرده 

این راه می کنند.
پیدا  کسانی  اندک  راه  این  در  است  ممکن  کرد:  اظهار  وی 
شوند که بخواند ملت ما و آزادگان جهان را از پیموندن این 
مسیر حماسه و پیروزی و سرافرازی بازدارند اما شدنی نیست 
و این مسیر پایان ناپذیر است و جزبا رسیدن به کرانه ظهور 
آرام نمی گیرد.وحیدی ادامه داد: امروز شاهدیم دربرابر اراده 
های برآمده از این ایمان حقیقی آنانی که بخواهند این حرکت 

بزرگ را با شهادت متوقف کنند ، چقدر حقیر و نادانند.
وی با بیان اینکه شهادت این مسیر را آبیاری می کند، افزود: 
مگر تا به امروز با به شهادت رساندن چهره های برجسته ای 
هزاران  و  فتحی شقاقی  رنتیسی،  یاسین،  احمد  همچون شیخ 
حال  بگیرند؟  را  این حرکت  جلوی  اند  توانسته  دیگر  شهید 
آنکه حرکت و قیام فلسطین تازه آغاز شده و یا شهدایی که 
مقاومت  امروز  تا  به شهادت رساندند موجب شده  در عراق 

در عراق و نیز سایر کشورهای اسلامی بسیار قدرتمند شود.
وی تصریح کرد: این جهالت است که کسی گمان کند با شهید 
کردن جلوی این مسیر و حرکت را بگیرد زیرا روح شهید به 
کمک می آید و این حرکت منسجم تر و قوی تر به راه خود 
ادامه می دهد و حرف های دلسرد کننده و یاس آور هم اثری 

بر آن ندارد.
چهارمین  را  خود  که  صهیونیستی  رژیم  افزود:  کشور  وزیر 
ارتش قدرتمند جهان و نخستین در منطقه می دانست امروز در 
خانه خود هم امنیت ندارد این اقدامات تروریستی و جنایاتش 
هم از شدت زبونی و درماندگی است.این رژیم نمی دانست 
که با وجود چنان ارتشی نمی تواند با خیل جوانان مومن و 
آزاده شهید مرتضی ما از چیزی ترس و واهمه ندارند و همه 

داشته های خود را برای رضای خدا می دهند، مقابله کند.
وی تصریح کرد: شهید مرتضی حسین پور ما درر چند صد 
عملیات شرکت کرد و بارها وبارها مجروح شده اما به عنوان 
فرماندهی دلاور در سوریه افتخار آفرین و ماندگار شد که هیچ 

کس را یارای شکست این شهدا نیست.
وی گفت : مگر خدا شکست پذیر باشد که این شهدا شکست 
پذیر باشند آنانی که جز خدا چیزی نخواستند و همه داشته 
های شان را در راه خدا دادند همانگونه که بعد از 1400 سال 
اجتماع  و  کنگره  این  و  است  میدان  پیروز  )ع(  حسین  امام 
و  جبهه حق  روشن  پیروزی  از  ای  جلوه  اربعین خود  عظیم 

اباعبدالله )ع( است .
وی تصریح کرد: خدا را شکر کنید که چنین شهدای آبرومندی 
نزد خدا داریم و خداوند چنین موهبتی بخشید که می توانیم 
بالنده این حیات واقعی را که خداوند وعده  جنین زاینده و 
این حیات واقعی اسلام و آموزه  باشیم و  امروز شاهد  داده، 
های اهل بیت )ع( است که در وجود تک تک شهدای ما قرار 

گرفته است.
وزیر کشور افزود:قدردان آنها هستیم که راه را باز کردند و 

همواره از آسمان کمک کار ما هستند .
انقلاب  پرستاره  آسمان  در  ما همه  اینکه شهدای  بیان  با  وی 
اسلامی درخشش فوق العاده ای دارند و از امروز تا همیشه 
الگو، اسوه و مسیر حرکت  تاریخ این سرزمین، مفتخریم که 
ما همان راهی است که شهدا ترسیم کردند؛ شهدایی که رفتند 
تا ظهورو مقدمات آن را فراهم کنند و نور خدا خاموشی نمی 

گیرد و شهدای ما این را در صحنه عمل نشان دادند.
فرمانده  سلیمانی  قاسم  حاج  شهید  سردار  اظهارکرد:  وی 
جاودان جبهه مقاومت درباره شهید قمی که امروز به یاد او 
این جمع عظیم گردهم آمده اند عبارت بلندی به کاربرد که 

حقیقت وجودی و در شان این شهید بزرگوار بود.
کننده  تبیین  و  کننده  روشن  شهدا  این  اینکه  بیان  با  وحیدی 
مسیر حق و حقیقت و اسلام هستند و نشان می دهند که نور 
تجلی  ما  و شهدای  نمی شود  با حرف دشمن خاموش  خدا 
بخش حقیقت هستند چنانکه روزی 85 درصد خاک سوریه 
دست دشمن بود و به جز رهبر انقلاب و شهدا و رزمندگانی 
که در جبهه مقاومت بودند ومعدود افرادی؛ کمتر کسی امیدی 

به پیروزی در سوریه داشت.
وی تصریح کرد: سوریه از دست رفته بود و کسی هم نبود 
که آن را نجات دهد آمریکایی ها و غربی ها خود این آتش را 
درست کرده بودند و در جبهه کشورهای عربی هم کسی نبود.

این  که  بینیم  روزمی  آن  تاریخ  به  نگاه  با  کرد:  اظهار  وی 
جمهوری اسلامی ایران و رهبر عزیزمان و شهدایی بودند که 
نبود ،  خاصلانه پا در آن مسیر گذاشتند و کار ساده ای هم 
دشمن یک طرف بود از داخل سوریه هم عده ای علیه آن می 
جنگند زیرا سوریه در محور مقاومت بود که اگر نبود مورد 

هجمه قرار نمی گرفت.
حقیقت  و  حق  از  دفاع  یعنی  مقاومت  محور  داد:  ادامه  وی 
و دفاع از مظلومیت مردمی که هر روز زیر هزاران تن بمب 
شاهد شهادت آنها هستیم و در عراق هم اینگونه بود و چیزی 
نمانده بود که بغداد و سامرا تصرف شود.دشمنی که در چند 
ده کیلومتری کربلا بود و هدفش آن بود که این شهر را گرفته 
و مرقدهای مطهر ائمه )ع( را نابود کند زیرا حیات اسلام از 

این مراکز و حرم حضرت زینب )س( و غیره می جوشد.
نقطه  نقطه  در  پور  حسین  مرتضی  شهید  کرد:  تصریح  وی 
عراق و سوریه عملیات های مختلف داشت جایی که دشمن 
آمده بود برای نابودی آنچه که می توانست آینده رژیم های 
استکباری را بهم بزند ، اما این رشادت های جوانان ما اجازه 
نداد داعش ساخته و پرداخته آمریکا ادامه دهد و نابود شد و 
امروز ما صحنه های جدیدی از جبهه مقاومت و اقتدار آن را 

شاهدیم .

مدیرکل راه و شهرسازی گیلان، مجموع واحدهای در دست 
ساخت جهش تولید مسکن گیلان را 45 هزار و ۲۷۹ واحد 

دانست و گفت: کمبود 1۲0 هکتاری زمین داریم. 
محمدرضا فلاحتگر در گفت وگو با ایسنا از ثبت نام 1۲۳ هزار 
متقاضی در طرح نهضت ملی مسکن استان گیلان خبر داد و 
اظهار کرد: 118 متقاضی ثبت نام موثر داشتند و ۲8 هزار نفر 

واجد شرایط)چهار شرط( هستند.
وی با بیان اینکه 8500 نفر از متقاضیان آورده اولیه را پرداخت 
طرح  واحد   8۷1 و  هزار   1۲ حاضر  حال  در  افزود:  کردند، 

حمایتی شهری در دست احداث است.
مدیرکل راه و شهرسازی گیلان از ساخت 5۷84 واحد طرح 
بازآفرینی شهری خبر داد و تصریح کرد: ۳88۶ واحد نیز در 
قالب طرح خودمالک شهری و ۲۲ هزار و ۶8۳ واحد در قالب 
طرح خودمالک روستایی)بنیاد مسکن( در حال ساخت است.

تولید  جهش  ساخت  دست  در  واحدهای  مجموع  فلاحتگر 
مسکن گیلان را 45 هزار و ۲۷۹ واحد دانست و عنوان کرد: 
طرح حمایتی شهری به دو صورت انبوه ساز و گروه ساخت 

درصد   ۹5 تا  پنج  فیزیکی  پیشرفت  دارای  و  شود  می  اجرا 
است.

وی از تامین زمین برای ساخت 1450 واحد مسکن محرومین 
 500 برای  کرد:  تاکید  و  داد  خبر  استان  مسکن  بنیاد  توسط 

واحد در شهرهای مختلف تامین زمین کردیم.
طرح  واحد   ۶0 تحویل  از  گیلان  شهرسازی  و  راه  مدیرکل 
واحد   ۳۳0 شهری،  بازآفرینی  واحد   ۲4۷ شهری،  حمایتی 

خودمالک شهری و 5۲5۷ واحد خودمالک روستایی خبر داد 
و گفت: در مجموع 58۹4 واحد به بهره برداری رسیده است.

رشت،  شهرستان  در  واحد   ۶8۷4 ساخت  به  اشاره  با  وی 
خاطرنشان کرد: 4540 واحد توسط راه و شهرسازی و ۶۲4 
اجرایی  ستاد  توسط  واحد   500 و  مسکن  بنیاد  توسط  واحد 
و 1۲10 واحد توسط ستاد نیروهای مسلح در دست ساخت 
است؛ همچنین 5۶8 واحد توسط بخش خصوصی ساخته می 

شود.
 ۹۷۷1 ساخت  برای  زمین  هکتاری   1۲0 کمبود  از  فلاحتگر 
واحد متقاضیتان واجد شرایط خبر داد و عنوان کرد: در حال 
حاضر برای ۲۲۳ هکتار معادل 18 هزار و ۳۲۹ واحد کارسازی 
شده و در حال ساخت است؛ در این راستا با ۶ دستگاه تفاهم 

نامه امضا کردیم و در حال تامین ۲00 هکتار زمین هستیم.
وی همچنین از معرفی دو قطعه زمین به سازمان ملی زمین و 
مسکن جهت خرید از مالکان خبر داد و خاطرنشان کرد: ۲800 
متقاضی جوانی جمعیت در استان گیلان ثبت نام کردند و برای 

۶۶4 نفر تخصیص زمین انجام شد.

رئیس دانشگاه گیلان با اشاره به راه اندازی موزه علم و فناوری 
در این دانشگاه گفت: با راه اندازی این موزه شناسنامه آموزش 

عالی گیلان به همگان معرفی می شود. 
افزود:  خبرنگاران  از  تجلیل  مراسم  در  دوستار  محمد  دکتر 
در  و  هستند  و جامعه  سازمان ها  بین  ارتباطی  پل  خبرنگاران 
حال حاضر زندگی انسان ها با رسانه گره خورده و رسانه لحظه 

به لحظه ما را تحت تاثیر قرار می دهد.
 رئیس دانشگاه گیلان با بیان اینکه این دانشگاه تنها دانشگاه 
جامع و دولتی استان بوده که در رشت فعالیت دارد، گفت: در 
این دانشگاه حدود 14 هزار دانشجو مشغول به تحصیل هستند 
که از این تعداد بیش از هشت هزار نفر را دختران و 5۷00 نفر 

را پسران تشکیل می دهند.
دوستار با بیان اینکه این تعداد دانشجو در مهرماه امسال به 18 
هیات علمی رسمی  نفر می رسد، خاطرنشان کرد: 5۶0  هزار 
در این دانشگاه فعالیت می کنند و 1۳ دانشکده تحت پوشش 

این دانشگاه است.
وی چاپ 8۳ جلد کتاب توسط اعضای هیات علمی، فعالیت 
پنج  فعالیت  رشد،  مراکز  و  فناور  واحدهای  و  مجموعه   ۲۹
شرکت دانش بنیان و راه اندازی پردیس با رویکرد کشاورزی 
و صنایع تبدیلی بر اساس نیاز استان را از دیگر اقدامات علمی 

و پژوهشی این دانشگاه دانست.

رئیس دانشگاه گیلان با اشاره به 5۳ قرارداد کاربردی با صنعت 
تشکیل  دانشجویی  نامه های  پایان  را  آن  تعداد  بیشترین  که 
می دهد، گفت: این دانشگاه در حوزه های مختلف آموزشی و 
پژوهشی فعال است و با راه اندازی تشکل های فرهنگی،سیاسی 
ارائه  و  پژوهش  دانش،  انتقال  بر  علاوه  علمی  انجمن   81 و 
فناوری به صنعت در زمینه رشد فرهنگی، اجتماعی و معنوی 
دانشجویان نیز پیش قدم است و ظرفیت ها را با این نگاه نسبت 

به رویدادهای پیش رو تقویت می کند.
فعالیت دانشگاه را مهارت محور کردن آموزش  افق  دوستار 
دانست و گفت: هدف این است که خروجی دانشگاه بتواند 
و  برطرف  خدمات  و  صنعت  عرصه  در  را  جامعه  نیازمندی 
مهارت آموزی را از طریق کارآموزی در کنار تحصیل با کمک 

انجمن ها،  توسط  توانمندسازی  دوره های  برگزاری  و  صنعت 
مراکز رشد و واحدهای فناور دنبال کند.

فناوری  و  دنبال رویکرد جدید  به  دانشگاه  اینکه  بیان  با  وی 
اکنون  و  فناوری شده  تولید  پژوهش،  بر  است، گفت: علاوه 
بر  علاوه  مهم  این  با  می شود  استفاده  نیز  صنعت  عرصه  در 
ارتقاء سطح علمی، در دراز مدت قطع وابستگی به خارج را 

به دنبال دارد.
 50 از  بعد  گیلان  دانشگاه  کرد:  تاکید  گیلان  دانشگاه  رئیس 
سال از گذشت فعالیت، به دنبال نگاه مسئله محور و شناخت 
و  برگزار  مختلفی  نشست های  راستا  این  در  و  است  مسائل 

نیازها شناسایی و دسته بندی شده است.
دوستار افزود:امسال از طریق یک رویداد خدمات پنجاه ساله 
اطلاع  به  اجتماعی  و  فنی  علمی،  حوزه های  در  را  دانشگاه 

مردم می رسانیم.
تاریخچه  از  مستندات  تهیه  دنبال  به  آن  بر  افزود: علاوه  وی 
آموزشی، تدریس، تحصیل و پژوهش در گیلان هستیم و از 
تا اسناد  تمام گیلانیان داخل و خارج کشور دعوت می شود 
و مدارک از تاریخچه آموزش عالی استان را به دبیرخانه که 
در  فناوری  و  علم  موزه  تا  کنند  ارائه  می شود  اطلاع رسانی 
گیلان راه اندازی و شناسنامه آموزش عالی گیلان به همگان 

معرفی شود.

مدیرکل راه و شهرسازی گیلان عنوان کرد

جهش تولید مسکن در گیلان با بیش از ۴۵ هزار واحد در دست ساخت

در خصوص طرح  گیلان  مالیاتی  امور  اداره کل  سرپرست 
رویکرد جدید  راستای  در  مالیات« گفت:  دار کردن  »نشان 
در  مردم  مستقیم  حکمرانی  بر  مبنی  کشور  مالیاتی  نظام 
های  پروژه  به  مالیات  تخصیص  و  مالیات  مصارف  تعیین 
زیرساختی، بیش از 1۳ هزار مؤدی در قالب فرم تبصره ماده 

100، اعتبار 1۳۶ پروژه استان را تامین کردند. 
»حسن صیاد زمردی« ضمن تقدیر از مشارکت خوب مؤدیان 
گیلانی در قالب فرم تبصره ماده 100 اظهار داشت: با »طرح 
نشان دار کردن مالیات«، مؤدیان محترم می توانستند تا تاریخ 
 100 ماده  تبصره  فرم  پذیرش  با  جاری  سال  ماه  مرداد   15
قانون مالیات های مستقیم، مشخص نمایند که مالیات آن ها 
به کدام پروژه زیرساختی تعریف شده در کشور اختصاص 

پیدا کند.
سرپرست اداره کل امور مالیاتی استان گیلان افزود: از 154 
پروژه زیرساختی تعریف شده برای استان گیلان، بیش از 88 

درصد این طرح ها یعنی 1۳۶ مورد تامین اعتبار شد.
کنار  مودیان در  اسامی  داد:  ادامه توضیح  صیاد زمردی در 
پروژ ه هایی که در جریان ارائه فرم »تبصره ماده 100« انتخاب 

کرده اند، در صورت رضایت اعلام عمومی می شود.
 طبق پژوهش های انجام شده، مشارکت مؤدیان در تکمیل 
پروژه های عمرانی می تواند موجب بهبود نگرش آن ها نسبت 

به مصارف مالیاتی و مالیات  ستانی عادلانه شود.
و  قانونی  پروژه ها، طبق ضوابط  و  او تصریح کرد: طرح ها 
در چهارچوب معینی توسط سازمان برنامه و بودجه کشور 
از تمامی استان ها انتخاب و به سازمان امور مالیاتی کشور 
معرفی می شوند و شرط اساسی در انتخاب طرح و پروژه ها 
این موضوع است که حداکثر منافع عمومی را به دنبال داشته 
باشند و با منابع در نظر گرفته شده تا پایان سال خاتمه پیدا 

کرده و به بهره برداری برسند.
این مقام ارشد مالیاتی در پایان گفت: برای تکمیل این پروژه 
ها بیش از دو هزار و چهار صد میلیارد ریال از محلِ طرح 

نشاندار کردن مالیات تامین شد.

 رئیس اورژانس پیش بیمارستانی و مدیریت حوادث دانشگاه 
 ۶ گفت:  گیلان   درمانی  بهداشتی  خدمات  و  پزشکی  علوم 
دستگاه موتورلانس )موتور آمبولانس( جدید خریداری شده 

که به زودی به ناوگان اورژانس اضافه می شود. 
فعالیت  به  اشاره  با  ایرنا، دکتر جمشید محمدی  به گزارش 
88 پایگاه شهری و جاده ای اورژانس در گیلان برای خدمات 
رسانی به مردم بیان کرد: به زودی یک پایگاه جدید اورژانس 

درمنطقه آج بیشه رشت راه اندازی می شود.
به صورت  اورژانس  رسانی  اینکه خدمات  بیان  با  محمدی 
به  نیاز  صورت  در  مردم  و  است  رایگان  و  شبانه روزی 
از  افزود:  بگیرند  تماس   115 شماره  با  اورژانس  خدمات 
لحظه تماس مردم تا رسیدن به محل حادثه باید میانگین بین 
نیروهای اوژانس گیلان در همین  1۲ تا 15 دقیقه باشد که 
محدوده زمانی برای خدمات رسانی حضور می یابند ضمن 

اینکه گاهی کمتر و بیشتر می شود.
وی در ادامه با اشاره به حریق بیمارستان قائم )عج( رشت و 
تلاش نیروهای اورژانس گیلان برای انتقال به موقع بیماران 
این بیمارستان به سایر مراکز درمانی اظهار کرد: بیماران در 
کمتر از ۲ ساعت در شرایط بدحالی، قطعی برق و فضای 
به جای  اما متاسفانه  به سلامت جابجا شدند؛  از دود  مملو 
پرداختن به کار مهم و بزرگ انجام شده در انتقال بیماران در 

کمترین زمان، بیشتر به حواشی حادثه پرداخته شد.
رئیس اورژانس پیش بیمارستانی و مدیریت حوادث دانشگاه 
بیان کرد:  بهداشتی درمانی گیلان   علوم پزشکی و خدمات 
اورژانس  عوامل  از  گیلان  استاندار  بموقع  تقدیر  از  البته 
فعال در حادثه حریق بیمارستان قائم )عج( رشت قدردانی 

می کنیم.
در پایان به مناسب روز خبرنگار تعدادی از خبرنگاران حوزه 
اورژانس پیش بیمارستانی و مدیریت حوادث دانشگاه علوم 

پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی گیلان  تجلیل شدند. رئیس دانشگاه گیلان خبر داد

راه اندازی موزه علم و فناوری در دانشگاه گیلان

۶ دستگاه موتورلانس جدید به 
ناوگان اورژانس گیلان اضافه شد

 فرماندار شهرستان رودبار گفت: سهم بودجه ای رودبار از 
اعتبارات عمرانی طی سال 1400 ریال۳۲0 میلیارد ریال بود 
میلیارد   40 و  هزار   ۲ به  امسال)140۳(  طی  میزان  این  که 

ریال رسیده است. 
طهمورث عموپور درنشستی با اصحاب رسانه با بیان اینکه 
توجه  با  افزود:  است،  استان  شهرستان  پهناورترین  رودبار 
به این مهم بودجه این شهرستان از سال1400به طور قابل 

توجهی افزایش یافته است.
وی اولویت رودبار را پروژه های آب و فاضلاب، راه ها و 
نیز بخش کشاورزی عنوان کرد و گفت: به عنوان مثال در 
باقی مانده آزادراه رشت -  حوزه جاده ای هشت کیلومتر 
بود  پروژه های مهمی  از جمله  قزوین در محدوده رودبار 
که تا قبل از تکمیل مشکلات بسیاری را برای مردم منطقه 
موجب شده بود و با تکمیل این بخش توسط دولت سیزدهم 

بسیاری از مشکلات رفع شد.
عموپور با اشاره به فرسوده شبکه سیمی برق استان و اجرای 
و نصب کابل های خود نگه دار اظهار کرد: رودبار بعد از 
های  کابل  های  طرح  اجرای  در  شهرستان  نخستین  رشت 
خود نگهدار است و روند خوبی هم در اجرای این پروژه 

دارد.
اراضی  کاربری  تغییر  موضوع  به  اشاره  با  همچنین  وی 
کشاورزی در شهرستان و عزم جدی برای جلوگیری از این 
بنای   4 تخریب  اخیرا مجوز  راستا  همین  در  کرد:  بیان  امر 
صادرشده  شهرستان  خورگام  بخش  در  غیرمجاز  مسکونی 

است.
از دهیاران و  بنگاه داری برخی  ادامه داد:  فرماندار رودبار 
غیرمجاز  های  کاربری  تغییر  این  از  برخی  علت  شوراهای 
است که در این رابطه قاطعانه با متخلفان برخورد می شود.

وی همچنین با اشاره به اجرای پروژه سد دیورش در رودبار 
لوله  اظهار کرد: در حال حاضر  تامین آب شهرستان  برای 
گذاری این سد آغاز شده و تا کنون 5 هزار میلیارد ریال از 

محل منابع دولتی به این پروژه اختصاص یافته است.
عموپور همچنین با اشاره به مشکلات ایجاد شده از ورود 
در  گفت:  شهرستان  این  باباییان  شهرک  به  صنعتی  پساب 
همین راستا چندین واحد پلمپ شدند و رفع این مشکل در 

حال پیگیری است.
فرماندار رودبار در بخش دیگری از سخنانش از خبرنگاران 
خواست تا نقد سازنده و منصفانه از موضوعات داشته باشند 
نقد  در  که  چرا  است  متفاوت  نمایی  سیاه  با  نقد  گفت:  و 
راهکار ارائه می شود اما در سیاه نمایی بی توجه به اقدامات 
انجام شده همه عملکرد زیر سئوال برده می شود و جانب 

انصاف و حق نادیده انگاشته می شود.

سد لاستیکی فخر آباد لشت نشا در شهرستان رشت و فاز 
نخست کشتارگاه سپید ماکیان لنگرود گیلان عصر امروز سه 

شنبه با حضور وزیر کشور بهره برداری شد. 
با  رشت  شهرستان  نشا  لشت  فخرآباد  منطقه  لاستیکی  سد 
اعتباری بالغ بر یک هزار و 400 میلیارد ریال در جریان سفر 

یک روزه وزیر کشور به گیلان بهره برداری شد.
کار  شده  احداث  اوشمک  رودخانه  روی  بر  که  سد  این 
ساخت آن از اردیبهشت ماه سال 1400 آغاز شده بود که 
ارزش کنونی این پروژه سه هزار و 500 میلیارد ریال است.

از  یکی  گفت:  پروژه  این  برداری  بهره  بهنگام  کشور  وزیر 
اقدامات مناسب احداث این سد است که این پروژه با تاکید 
رییس جمهورشهید و پیگیری استاندار گیلان اجرایی شد و 
به انجام رسید. احمد وحیدی افزود: یکی از ویژگی های این 
سد آن است که آب را در سطح 500 هزار مترمکعب نگه می 

دارد و این امر برای کشاورزان موقعیت بسیار خوبی است.
انجام شده و  ادامه داد: بهره برداری آزمایشی این سد  وی 

نتیجه آن خوب بوده است.

سدلاستیکی فخرآباد و یک پروژه 
اقتصادی با حضور وزیر کشور 

بهره برداری شد

رئیس سازمان جهاد کشاورزی گیلان، رئیس سازمان جهاد 
کشاورزی گیلان بالغ بر ۹4 درصد شالیزارهای استان را در 
در حال  اراضی  مابقی  بیان کرد:  و  دانست  فاز خوشه دهی 

تکمیل فاز رسیدگی فیزیولوژیکی هستند. 
استان  را  گیلان  ایسنا،  با  گفت وگو  در  محمدی  صالح 
از  یکی  برنج  زراعت  کرد:  اظهار  و  دانست  کشاورزی 
مهمترین فعالیت های کشاورزی در گیلان است و ۲۳0 هزار 

هکتار شالیزار داریم.
وی با اشاره به مشکل تامین آب در آغاز سال زراعی جاری، 
افزود: با کمک تجربه دو سال گذشته در مدیریت منابع آب، 
نشستن  بار  به  شاهد  و  رفتیم  کشاورزی  فصل  استقبال  به 

خوشه های طلایی برنج هستیم.
درصد   ۹4 بر  بالغ  گیلان  کشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس 
شالیزارهای استان را در فاز خوشه دهی دانست و بیان کرد: 
فیزیولوژیکی  رسیدگی  فاز  تکمیل  حال  در  اراضی  مابقی 

هستند.
خبر  مردادماه  اول  هفته  از  برنج  برداشت  آغاز  از  محمدی 
داد و اضافه کرد: خوشبختانه کشاورزان به دانش فنی روز 
مجهز هستند و علیرغم بارش های هفته اخیر، شاهد کمترین 

خسارت ورس)خوابیدگی( هستیم.
پتاسه و  از کودهای فسفاته و  اینکه کشاورزان  بیان  با  وی 
قوی  باعث  کودها  این  داد:  ادامه  کردند،  استفاده  سیلیکاته 
شدن ساقه برنج شده و مقاومت گیاه را در برابر تنش های 
رسیدگی  مرحله  در  ویژه  به  باران  و  باد  همچون  مکانیکی 
مرحله  در  استان  شالیزاری  اراضی  افزایش می دهد؛ عمده 

رسیدگی بودند و خوشبختانه خسارت ورس کم بود.
را  مزرعه  مدیریت  گیلان  کشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس 
به  توجه  با  کرد:  اضافه  و  دانست  مزرعه  سلامت  موجب 
سامانه پایش کود، نهاده های مورد نیاز کشاورزان را رصد 
می کنیم؛ در این راستا انواع کود و سموم و نهاده های گیاه 

پزشکی را در اختیار کشاورزان قرار دادیم.
حفظ  مدیریت  پزشکی  گیاه  کلینیک های  اینکه  بیان  با  وی 
راه  تدارک  استان در حال  نباتات سازمان جهاد کشاورزی 
است،  کشاورزان  برای  پزشکی  گیاه  نسخه  سامانه  اندازی 
گفت: با توجه به شرایط آب و هوایی، امکان شیوع بیماری 
نخستین  برای  و  دارد  وجود  شالیزارها  در  بلاست  قارچی 
بار به کشاورزانی که در مرحله خوشه دهی هستند توصیه 

کردیم یک مرحله از قارچ کش استفاده کنند.
ترویجی  و  آموزشی  توصیه های  ارائه  به  اشاره  با  محمدی 
در  کشاورزان  به  کشاورزی  موسسات  و  تحقیقات  مراکز 
راستای استفاده از روش های علمی، خاطرنشان کرد: منابع 
باید از  لذا  اقلیم مواجه هستیم  با تغییر  آبی محدود بوده و 

روش های نوین کشاورزی استفاده کنیم.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی گیلان خبر داد

خوشه دهی ۹۴ درصدی 
شالیزارهای گیلان

امسال خسارت ورس کم است



اگر تزریق بوتاکس را قطع کنیم 
چه اتفاقی می افتد؟

رئیس انجمن علمی ترویج تغذیه با شیر مادر ایران:

استفاده از شیرخشک بزرگ ترین 
ضربه به سلامت نوزاد است

بوتاکس یک نوروتوکسین است که سیستم عصبی را مورد 
هدف قرار داده و فرآیندهای مربوط به پیام رسانی عصبی را 
که باعث انقباض عضلات می شوند، مختل می نماید و در واقع 
ماهیچه ها  انقباض  برای  می شود.  موقتی عضلات  فلج  باعث 
اعصاب یک پیام رسان شیمیایی به نام استیل کولین را آزاد 
ماهیچه ای  سلول های  گیرنده های  به  کولین  استیل  می کنند؛ 

متصل شده و باعث انقباض عضلات می شود.
دکتر علیرضا واعظ شوشتری متخصص پوست و مو در سایت 
خود نوشت: تزریق بوتاکس از ترشح استیل کولین جلوگیری 
پیشگیری  عضلانی  سلول های  انقباض  از  واقع  در  و  کرده 
کاربردهای  پوست،  جوانسازی  بر  علاوه  بوتاکس  می کند. 
دیگری هم دارد که افراد برای درمان بعضی از بیماری ها از آن 
استفاده می کنند. درمان های مکرر و مداوم بوتاکس به مدت 
چند سال، از تشکیل خطوط و چین و چروک جلوگیری می 

کند و شما را جوان تر نشان می دهد.
بوتاکس معمولاً ۴ تا ۶ ماه دوام می آورد و هنگامی که اثرات 
آن از بین می رود چهره شما به حالت قبل بر می گردد. به هیچ 
عنوان ادامه ندادن بوتاکس، موجب افزایش سرعت روند پیری 

پوست و عوارضی دیگر نمی شود.
اثرات ادامه ندادن تزریق بوتاکس

بوتاکس با تضعیف موقت ارتباط بین اعصاب و ماهیچه، چین 
و چروک ها را از بین می برد. هنگامی که بوتاکس به درستی 
تزریق شود، چین و چروک های داینامیک را برطرف می کند. 
با تزریق مداوم بوتاکس، عمق برخی چروک ها کاهش پیدا 
می کند و گاهی اوقات تأثیر بوتاکس طولانی تر خواهد شد. 
نتایج بوتاکس ۳ تا ۴ ماه ماندگاری دارد. پس از این مدت، 
پوست شل نمی شود و چهره شما پیرتر به نظر نمی رسد. تنها 
چروک های شما به حالت قبل از تزریق بر می گردد و هیچ 
گونه عوارض جانبی منفی به وجود نمی آید. درمان های مکرر 
و مداوم بوتاکس به مدت چند سال، از تشکیل خطوط و چین 
و چروک جلوگیری می کند و شما را جوان تر نشان می دهد.

کاربردهای تزریق بوتاکس
اقدامات جوانسازی و زیبایی

درمان چین و چروک پنجه کلاغی دور چشم
از بین بردن خط بین دو ابرو یا خط اخم
برطرف کردن خطوط افقی روی پیشانی

رفع چروک های روی گردن
بالا بردن گوشه های لب ها
لیفت یا بالا بردن نوک بینی

برای پوشش دهی لب بر روی لثه: در برخی افراد در هنگام 
خندیدن، لثه ها بیش از حد دیده می شود.

اثر  در  این خطوط  دهان:  اطراف  ریز  برطرف کردن خطوط 
سیگار کشیدن ایجاد می شوند.

اقدامات درمانی با تزریق بوتاکس
درمان افتادگی پلک ها

درمان پرش عضلات چشمی یا پریدن پلک
درمان میگرن مزمن

درمان اسپاسم عضلات گردن
درمان مثانه بیش فعال یا خیلی پرکار

درمان تعریق بیش از حد در کف دست ها یا ناحیه زیر بغل
درمان برخی اختلالات عصبی مثل فلج مغزی

مزایای تزریق بوتاکس
برخورداری از حداقل حساسیت و عوارض جانبی

حداقل میزان درد و خونریزی
زمان کوتاه انجام عمل

استفاده از بی حسی موضعی )پماد و تزریقی(
و  چین  به  موقت  چروک های  و  چین  تبدیل  از  جلوگیری 

چروک های دائم
نحوه تزریق بوتاکس

برای شروع تزریق ابتدا نواحی تزریق مشخص شده و از مواد 
به خوبی ضد عفونی  تا محل تزریق  آرایشی پاک می شود 
شود. پس از پاکسازی پوست تزریق توسط پزشک انجام می 
شود. در تزریق بوتاکس بنا به در خواست مراجعه کننده می 

توان از بی حسی موضعی نیز برای کاهش درد استفاده کرد
مراقبت های قبل از تزریق لباس

عدم مصرف داروی ضد التهاب تا ۲ هفته پیش از بوتاکس
خودداری از مصرف الکل و دخانیات، حداقل تا ۱ هفته پیش 

از بوتاکس
یا  غذایی  مکمل های  در صورت مصرف  پزشک  به  گزارش 
ویتامین به منظور پیشگیری از بروز حساسیت ناگهانی بر اثر 

تزریق بوتاکس
جِنتامایسین،  همچون  آنتی بیوتیک هایی  مصرف  از  پرهیز 

استرپتومایسین و کانامایسین پیش از تزریق بوتاکس صورت
در صورت استفاده از پنی سیلامین در درمان روماتیسم مفصلی 
سابقه   یا  سیکلوسپورین  کلروکین،  مالاریا  ضد  داروی  و 
کنید؛  خودداری  بوتاکس  تزریق  از  بوتاکس  به  حساسیت 

چراکه عوارض جانبی مخاطره آمیزی همراه خواهد بود.
مراقبت های بعد از تزریق بوتاکس

عدم لمس ناحیه ی تزریق شده پس از بوتاکس
پرهیز از مصرف الکل در هر میزان و دوز پیش از بوتاکس

پرهیز از هرگونه فعالیت فیزیکی سنگین پس از بوتاکس
نواحی  در  آرنیکا  التهاب  پماد ضد  و   K ویتامین  از  استفاده 

تزریق بوتاکس
با  لایه برداری  همچون  زیبایی  عمل های  انجام  از  پرهیز 
روی  که  مشابهی  موارد  و  )میکرودرمی(  ابریژن  میکرودرم 

صورت انجام می شوند.
تزریق بوتاکس برای چه کسانی مناسب نمی باشد؟

افرادی که دارای شرایط زیر باشند کاندید مناسبی برای انجام 
این روش نمی باشند:

حساسیت به سم بوتولیسم و محصولاتی که داخل آن از این 
سم استفاده می شود.

داشتن سابقه حساسیت به سم بوتولیسم
عفونت پوستی یا مشکلات پوستی در ناحیه تزریق

ابتلا به بیماری هایی که ماهیچه های بدن را تحت تأثیر قرار 
می دهند.

بیماری آسم و یا سایر بیماری های تنفسی
داشتن مشکلاتی در هنگام بلعیدن

سابقه جراحی زیبایی صورت
میزان ماندگاری بوتاکس

به طور معمول تأثیر بوتاکس بین ۴ تا ۶ ماه ماندگار خواهد 
بود. بعد از این مدت ماهیچه عملکرد خود را دوباره به دست 
بنابراین چروک ها و خطوط دوباره بر روی پوست  آورده و 

پدیدار می شوند.

افزایش  در  مهمی  نقش  پایه  درمانی  بیمه  سازمان های 
آنها  از  مالی  محافظت  و  به خدمات سلامت  مردم  دسترسی 
در مقابل هزینه های فاجعه بار و فقرزای سلامت دارند و در 
نتیجه تقویت بیمه های اجتماعی و خصوصی سلامت موجب 
افزایش پایداری نظام تامین مالی سلامت کشور می شود. این 
در حالی  است که دولت ها همواره کمتر از ۵۰ درصد حق 

بیمه را به سازمان های بیمه گر درمانی پرداخت کرده اند.
افزایش  در  مهمی  نقش  پایه  درمانی  بیمه  سازمان های 
آنها  از  مالی  محافظت  و  به خدمات سلامت  مردم  دسترسی 
در مقابل هزینه های فاجعه بار و فقرزای سلامت دارند و در 
نتیجه تقویت بیمه های اجتماعی و خصوصی سلامت موجب 
افزایش پایداری نظام تامین مالی سلامت کشور می شود، اما 

چرا کارآمدی و عمق بخشی بیمه ها اهمیت دارد.
سازمان بیمه سلامت ایران، سازمان تامین اجتماعی و سازمان 
بیمه خدمات درمانی نیروهای مسلح، بیمه های سلامت عمومی 
پایه در ایران هستند. علاوه  بر این سه بیمه، شرکت های بیمه 
سلامت خصوصی نیز خدمات بیمه تکمیلی سلامت را ارائه 
از مخارج سلامت کشور بسیار کم  آنها  می دهند، ولی سهم 
جمهوری  اساسی  قانون   ۲۹ اصل  اساس  بر  است.سلامتی 
اسلامی ایران، حق مردم بوده و دولت موظف  است   از محل  
درآمدهای  عمومی  و مشارکت های  مردمی ، خدمات  سلامتی 
مورد نیاز مردم را تامین  کند. ولی باید توجه داشت که نظام 
مردم  سلامتی  درصد   ۲۰ مسئول  حالت  بهترین  در  سلامت 
عوامل  تاثیر  تحت  مردم  سلامتی  درصد   ۸۰ حدود  و  است 
سیاسی، اقتصادی، اجتماعی، فناوری و محیط زیستی است. 
بخش های  بین  متعادل  باید  دولت  عمومی  بودجه  بنابراین 
تغذیه  اشتغال،  مسکن،  فرهنگ،  آموزش،  سلامت،  مختلف 
در  مردم  سلامتی  بهبود  به  منجر  تا  شود  توزیع  امنیت  و 
افزایش  موجب  حوزه ها  سایر  به  شود.بی توجهی  مدت  بلند 
از  که  سلامت  نظام  و  می شود  تصادف ها  و  بیماری ها  بار 
تاب آوری کافی برخوردار نیست، بعد از مدتی فرسوده شده 
ناتوانی،  افزایش  شاهد  و  داشت  خواهد  ضعیفی  عملکرد  و 
از  می شود.  در کشور  زندگی  به  امید  کاهش  و  میر  و  مرگ 
طرفی باید توجه کرد که هرگونه تلاش برای افزایش عرضه 
خدمات سلامت بدون توجه به کنترل تقاضا، موجب کاهش 

بهره وری نظام سلامت خواهد شد.
دولت ها حق بیمه ها را پرداخت نمی کنند

سازمان  سلامت  خدمات  و  بیمه  »معاون  رضایی  مهدی 
خدمات  به  بخشی  عمق  اهمیت  درباره  ایران«  سلامت  بیمه 
کاندیداهای  توسط  نیز  انتخابات  دوران  در  که  بیمه سلامت 
ریاست جمهوری چهاردهم مطرح می شد، به پژوهشگر ایرنا 
به  و  است  بیمه  حق  پایه،  بیمه های  ورودی  منابع  می گوید: 
بیمه سلامت،  بیمه شده سازمان  نفر  طور مثال از ۴۵ میلیون 
دولت  توسط  باید  نفر  میلیون   ۳۷ بیمه  حق  درصد  صد 
درصد   ۵۰ از  کمتر  همواره  میزان  این  از  که  شود  پرداخت 
توسط دولت های مختلف پرداخت شده و منابع ورودی حق 
بیمه به دلیل کمبود منابع دولت، به بیمه ها پرداخت نمی شود.

باید  اولا  موثر،  بسته های  ایجاد  و  بیمه ها  بخشی  عمق  برای 
بسته های خدمتی تعدیل شده و موارد حیاتی تر تحت پوشش 
قرار بگیرد و بقیه به بیمه های تکمیلی سپرده شده و از طرفی، 
دولت نیز به وظایف خود عمل کرده و صد درصد حق بیمه 
را تخصیص بدهدوی ادامه می دهد: برای عمق بخشی بیمه ها 
تعدیل  خدمتی  بسته های  باید  اولا  موثر،  بسته های  ایجاد  و 
به  بقیه  و  بگیرد  قرار  پوشش  تحت  حیاتی تر  موارد  و  شده 
بیمه های تکمیلی سپرده شده و از طرفی، دولت نیز به وظایف 

خود عمل کرده و صد درصد حق بیمه را تخصیص بدهد.
اهمیت عمق بخشی به خدمات بیمه سلامت

بسته های  تعریف  یا  بخشی  عمق  برای  می گوید:  رضایی 
خدمتی نیازمند مصوبه شورای عالی بیمه سلامت هستیم که 
عضو  یک  فقط  ایران  سلامت  بیمه  سازمان  شورا،  این  در 
ایران  بیمه سلامت  از ۹ عضو آن محسوب می شود. سازمان 
شدگانی  بیمه  پوشش  تحت  خدمات  مرور  به  داشت  قصد 
بدهد،  افزایش  را  می کنند  مراجعه  خصوصی  بخش  به  که 
و  سلامت  بیمه  عالی  شورای  موضوع،  این  اصلی  مانع  اما 
می کند  تصور  بهداشت  وزارت  است.زیرا  بهداشت  وزارت 
اگر خدمات بخش خصوصی پوشش داده شود، مراکز دولتی 
خلوت خواهد شد و از طرفی اگر پوشش افزایش داده شود، 
دولت مجبور خواهد شد آن ۵۰ درصد حق بیمه را به طور 

کامل بپردازد. به همین دلیل، بیمه ها عمق لازم را ندارند.
ایران  سلامت  بیمه  سازمان  سلامت  خدمات  و  بیمه  معاون 
ادامه می دهد: البته در برنامه هفتم توسعه، این موضوع تاکید 
شده که دولت در این زمینه باید به وظایف خود عمل کند.

مالی  منابع  تامین  چالش  و  سلامت  هزینه های  افزایش 
پایدار

زیادی  افزایش  گذشته  دهه  دو  در  سلامت  هزینه های 
زندگی،  به  امید  افزایش  جمعیت،  افزایش  است.  داشته 
بیماری های مزمن، بروز و شیوع  افزایش  سالمندی جمعیت، 
توسعه  داخلی،  ناخالص  تولید  رشد  نوپدید،  بیماری های 
علم  پیشرفت  سلامت،  بیمه  حق  افزایش  سلامت،  بیمه های 
و فن آوری های پزشکی، افزایش تقاضای مردم برای خدمات 
سلامت با کیفیت، سبک زندگی مردم، قیمت بالای خدمات 
ارائه کنندگان  به  پرداخت  متغیر  و  سلامت، روش گذشته نگر 
خدمات سلامت و پزشکی تدافعی موجب افزایش هزینه های 

نظام سلامت شده است.
مدیریت  و  سیاست گذاری  »استاد  راد  مصدق  محمد  علی 
تامین  می گوید:  ایرنا  پژوهشگر  به  رابطه  این  در  سلامت« 
چالش  مردم،  نیاز  مورد  سلامت  خدمات  پایدار  مالی 
است.  سلامت  نظام  ارشد  مدیران  و  سیاست گذاران  مهم 
ایجاد  بدون  باید  سلامت  سیاست گذاران  و  سیاستمداران 
خللی در پایداری وضعیت مالی دولت، منابع مالی مورد نیاز 
برای دستیابی به اهداف نظام سلامت کشور را تامین کنند و 

تعادلی بین منابع و مخارج نظام سلامت ایجاد کنند.
وی ادامه می دهد: نظام تامین مالی سلامت ایران با چالش هایی 

تامین  نیست.  برخوردار  کافی  تاب آوری  از  و  است  مواجه 
مالی نزولی، پرداخت از جیب بالای مردم، تعدد صندوق های 
بیمه سلامت، عدم شفافیت در تعرفه گذاری خدمات سلامت، 
مراکز  پایین  کارایی  القایی،  تقاضای  کارانه،  پرداخت  نظام 
مهم ترین  سلامت،  هزینه های  افزایش  و  درمانی  و  بهداشتی 

چالش های نظام تامین مالی سلامت ایران است.
طریق  از  سلامت  مالی  منابع  افزایش  می گوید:  راد  مصدق 
بیمه های  سیاستی  و  ساختاری  یکسان سازی  پیش پرداخت ها، 
راهبردی  خرید  سلامت،  خدمات  تعرفه  اصلاح  سلامت، 
از  استفاده  سلامت،  نظام  کارایی  افزایش  سلامت،  خدمات 
اثربخش، به کارگیری راهنماهای  فناوری های پزشکی هزینه 
نظارت سازمان های  و  کیفیت خدمات سلامت  بهبود  بالینی، 
نظام  تقویت  برای  سلامت،  خدمات  کیفیت  بر  سلامت  بیمه 
در  این  از  هستند.پیش  ضروری  کشور  سلامت  مالی  تأمین 
نظام  در  بالینی  راهنماهای  اجرای  »چرا  عنوان  با  گزارشی 
سلامت مهم است؟« در گروه پژوهشی ایرنا به اهمیت اجرای 
راهنماهای بالینی پرداخته ایم.استاد سیاست گذاری و مدیریت 
جمع آوری  سنتی  روش های  کارگیری  به  می گوید:  سلامت 
تجمیع  سلامت،  بیمه های  حق  بودن  غیرواقعی  مالی،  منابع 
نبودن  شفاف  ناقص،  خطر  تجمیع  نامناسب،  مالی  منابع 
مکانیسم های حمایت از اقشار آسیب پذیر، سیاستگذاری ها و 
تصمیم گیری های بدون پشتوانه علمی، ناکافی بودن ضمانت 
خدمات  سطح بندی  نظام  صحیح  اجرای  قوانین،  اجرایی 
سلامت،  بیمه های  به  دولت  پرداخت  در  تاخیر  سلامت، 
دولت،  اقتصادی  شرایط  با  متناسب  پرداخت ها  نوسان 
از  ناکارآمد  نظارت  و  پایین  کارایی  زیاد،  اداری  هزینه های 
ایران  در  پایه  درمانی  بیمه  سازمان های  چالش های  مهمترین 
با  درمانی  پایه  بیمه  سازمان های  می دهد:  ادامه  است.وی 
افزایش حق بیمه های سلامت، کاهش کمی و کیفی بسته های 
به  کسورات  افزایش  بیمه،  پوشش  تحت  سلامت  خدمات 
ارائه خدمات سلامت و تاخیر در  صورت حساب های مراکز 
چالش ها  این  به  سلامت  خدمات  ارائه کنندگان  به  پرداخت 
مردم،  نارضایتی  به  منجر  نهایت  در  که  می دهند  پاسخ 
بیمه های  کارکنان  و  مدیران  سلامت،  خدمات  ارائه کنندگان 
کشور  سیاستمداران  و  سلامت  نظام  سیاستگذاران  سلامت، 
نظام  از  بخشی  پایه،  درمانی  بیمه  شد.سازمان های  خواهد 
عوامل  تاثیر  تحت  که  می دهند  تشکیل  را  کشور  سلامت 
سیاسی، اقتصادی، اجتماعی، فناوری و محیط زیستی پبرامون 
نظام سلامت قرار دارندمصدق راد می گوید: سازمان های بیمه 
درمانی پایه، بخشی از نظام سلامت کشور را تشکیل می دهند 
که تحت تاثیر عوامل سیاسی، اقتصادی، اجتماعی، فناوری و 
محیط زیستی پبرامون نظام سلامت قرار دارند. هرگونه تلاش 
بیمه  عملکرد سازمان های  و  کارکردها  بهبود  برای  جزیره ای 
درمانی پایه در قالب اصلاحات عمومی محدود، بدون توجه 
نخواهد  مثبتی  پایدار  نتایج  کشور،  سلامت  نظام  اصلاح  به 
داشت و در مواقعی اثرات منفی زیادی در دراز مدت خواهد 
به  فقط  نباید  پایه  درمانی  بیمه  سازمان های  مدیران  داشت. 
با تدابیر ساده ای مثل  فکر نجات سازمان خود باشند و باید 
افزایش بودجه دولت برای بیمه های درمانی و پرداخت سریع 
آن به سازمان های بیمه و افزایش پوشش خدمات بیمه سعی 

در حل این چالش ها کنند.
تقاضای  یا  ضروری  غیر  سلامت  خدمات  افزایش  خطر 

القایی
اصلاحات  می گوید:  سلامت  مدیریت  و  سیاستگذاری  استاد 
بیمه  باید در نظام سلامت کشور از جمله سازمان های  افقی 
درمانی پایه به کار گرفته شود تا نتایج پایدار مثبتی به همراه 
درمانی  بیمه های  بازار  جمله  از  سلامت  بازار  باشد.  داشته 
کنترل  و  مدیریت  که  است  مواجه  نارسایی هایی  با  پایه 
بروز  موجب  پایه  درمانی  بیمه های  می سازد.  دشوار  را  آن 
گیرنده  و  کننده  ارائه  انگیزه  و  می شوند  اخلاقی  مخاطرات 
سلامت  خدمات  دریافت  و  ارائه  برای  سلامت  خدمات 
سلامت  خدمات  ارائه  افزایش  با  نتیجه  در  می یابد.  افزایش 

غیر ضروری مواجه خواهیم شد.
به  خاصی  انگیزه  بیمه،  قراردادهای  نوع  می دهد:  ادامه  وی 
جست وجو  برای  سلامت  خدمات  ارائه دهندگان  یا  بیماران 
صرف  توسعه  بنابراین  نمی دهد.  هزینه  کم  خدمات  ارائه  یا 
بیمه سلامت موجب افزایش هزینه های سلامت کشور خواهد 
شد. علاوه  بر این، انتخاب معکوس خریداران و فروشندگان 
بیمه  سازمان های  مالی  منابع  ناپایداری  موجب  سلامت  بیمه 
شد.نبود  خواهد  مردم  نارضایتی  افزایش  و  پایه  درمانی 

نیاز  که  می شود  موجب  سلامت  بخش  در  ریسک  اطمینان 
عموم  و  شود  پیش بینی  غیرقابل  بسیار  سلامت  خدمات  به 
مردم تا زمانی که دچار مصدومیت و بیماری نشوند، تمایلی 
مالی  منابع  نتیجه  در  باشند.  نداشته  سلامت  بیمه  خرید  به 
در  اطلاعاتی  تقارن  عدم  بود.  خواهد  محدود  سلامت  بیمه 
در  بیماران  ناتوانی  موجب  سلامت  بیمه  و  سلامت  بخش 
از  اطاعت  به  مجبور  نتیجه  در  و  می شود  تصمیم گیری ها 
سازمان های  یا  سلامت  خدمات  ارائه کنندگان  تصمیم های 
بیمه درمانی پایه خواهند شد که ممکن است به طور کامل 
بازار  یک  سلامت  نکنند.بازار  اقدام  بیمار  منافع  جهت  در 
تقریبا غیر رقابتی است که در نهایت منجر به افزایش هزینه ها 
از  باید  ارشد  مدیران  و  سیاستگذاران  بنابراین  شد.  خواهد 
پایه  درمانی  بیمه های  چالش های  حل  در  سیستمی  رویکرد 
دولت،  سطوح  در  باید  راهکارها  این  کنند.  استفاده  کشور 
برنامه ریزی  مردم  و  سلامت  بیمه  سازمان  بهداشت،  وزارت 

و اجرا شود.
اهمیت عدالت در سلامت

عدالت  نتیجه  در  است،  متفاوت  مردم  مالی  توان  و  نیازها 
عدالت  دارد.  ارجحیت  سلامت  بخش  در  برابری  به  نسبت 
بر  سلامت  خدمات  از  استفاده  معنی  به  سلامت  بخش  در 
اساس نیاز، پرداخت هزینه های سلامت بر اساس توان مالی و 
برخورداری از سطح قابل قبول سلامتی است. بنابراین دولت 
باید با به کارگیری برنامه های حمایتی و تشویقی از ظرفیت 
سلامت  بیمه  عنوان  به  خصوصی  درمانی  بیمه   شرکت های 
جایگزین برای پوشش خدمات سلامت مورد نیاز ثروتمندان 
اجتماعی  سلامت  بیمه  سازمان های  ظرفیت  تا  کند  استفاده 
بیمه  شود.  آزاد  فقرا  نیاز  مورد  خدمات  بیشتر  پوشش  برای 
با  تطبیق  و  صحیح  مدیریت  صورت  در  خصوصی  درمانی 
نیازها و ترجیح های مردم محلی، گزینه مناسبی برای تکمیل 

روش های موجود تأمین مالی نظام سلامت است.
عدالت  نتیجه  در  است،  متفاوت  مردم  مالی  توان  و  نیازها 
عدالت  دارد.  ارجحیت  سلامت  بخش  در  برابری  به  نسبت 
بر  سلامت  خدمات  از  استفاده  معنی  به  سلامت  بخش  در 
اساس نیاز، پرداخت هزینه های سلامت بر اساس توان مالی 

و برخورداری از سطح قابل قبول سلامتی است
بهداشت  این زمینه می گوید: مدیران وزارت  مصدق راد در 
متعهد  بازتوانی  و  درمان  بر  پیشگیری  تقدم  به  نسبت  باید 
باشند. یک نظام سلامت یکپارچه ایجاد کرده و بودجه کافی 
هدف  دهند.  اختصاص  کشور  بهداشتی  شبکه  توسعه  برای 
فقط  است. هدف  مردم جامعه  ارتقای سلامتی  نظام سلامت 
ساخت بیمارستان، تربیت پزشک و پرستار و تدارک تجهیزات 
سیاستگذاری،  علوم  از  درست  استفاده  با  نیست.  دارو  و 
فنی  و  تخصیصی  کارایی  باید  سلامت  اقتصاد  و  مدیریت 
در  درست  سرمایه گذاری  با  تا  یابد  افزایش  سلامت  نظام 
ساختارها، بافتارها و فرایندهای نظام سلامت به نتایج خوبی 
درمانی  و  بهداشتی  سازمان های  و  کارکنان  بیماران،  برای 

دست یابیم.
جمع بندی

مثل  راهکارهایی  پایه،  درمانی  بیمه  سازمان های  سطح  در 
داخلی،  ناخالص  تولید  از  سلامت  سهم  منطقی  افزایش 
مدیران  کارگیری  به  جامعه،  مردم  سلامت  سواد  افزایش 
حرفه ای سیاست گذاری و مدیریت سلامت، تجمیع کارکردی 
بیمه پایه سلامت، تعرفه گذاری مبتنی بر ارزش  صندوق های 
خدمات سلامت، به کارگیری روش پرداخت ثابت و گذشته 
سلامت،  خدمات  ارائه کنندگان  خدمات  جبران  برای  نگر 
کاهش  سلامت،  خدمات  ارزش  بر  مبتنی  و  راهبردی  خرید 
اصلاح  پاسخگویی،  و  شفافیت  افزایش  اداری،  بروکراسی 
نظام پایش و ارزشیابی، افزایش کارایی و سرمایه گذاری های 
پایه  بیمه درمانی  بهبود عملکرد سازمان های  به  منطقی منجر 

ایران می شود.
مردم نیز با افزایش سواد سلامت خود باید بیشتر بر پیشگیری 
هزینه  ریال  یک  هر  شوند.  متمرکز  خود  سلامت  ارتقای  و 
از  و  شده  محسوب  سرمایه گذاری  بیماری،  از  پیشگیری  در 
می کند.  جلوگیری  بیماری  درمان  در  هزینه  ریال  میلیون ها 
توسعه  موجب  سلامتی  ارتقای  و  پیشگیری  این،  بر  علاوه 
بیمه های  شد.  خواهد  آنها  درآمد  افزایش  و  مردم  اقتصادی 
درمانی پایه باید برنامه هایی برای پیشگیری، ترویج و ارتقای 
سلامت مردم داشته باشند و به مشارکت مردم در برنامه های 
پیشگیری و ارتقای سلامت خودشان پاداش دهند و تخفیفاتی 

در حق بیمه آنها بدهند.
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رئیس انجمن علمی ترویج تغذیه با شیر مادر ایران گفت: 
برخی از همکاران ما در جامعه پزشکی تا از زبان مادر می 
شنوند که حجم شیر در روزهای اول زایمان کافی نیست، 
این  که  می کنند  شیرخشک  از  استفاده  به  توصیه  بلافاصله 

بزرگترین ضربه به سلامت نوزاد است.
تامین  افزود:  مرندی  علیرضا  پزشکی،  آموزش  و  درمان   
سلامت  در  ریشه  بزرگسالی،  در  افراد  و  جامعه  سلامت 
به  وقتی  ویژه  به  دارد  مادر  رحم  داخل  حتی  و  کودکی 
با  معنوی  سلامت  وقتی  کنیم.  توجه  نیز  معنوی  سلامت 
اهمیت باشد در انتخاب همسر نیز آن را مد نظر می گیرید 
بین زوجین و اختلاف و تنش وجود  تا تفاوت های جدی 
ایجاد  منفی  تاثیر  بر روی جنین و کودک،  و  باشد  نداشته 

نکند.
ادامه  ایران  مادر  شیر  با  تغذیه  ترویج  علمی  انجمن  رئیس 
صورت  مادر  از  که  بارداری  مراقبت های  بر  علاوه  داد: 
روابط  مورد  در  همسر  ویژه  به  خانواده ها  باید  می گیرد 

صحیح و عاطفی توجه ویژه داشته باشند. تغذیه با شیر مادر 
باید از لحظات اول تولد و در ساعت اول به دلایل عدیده 
۲۳ درصدی(،  میر)کاهش حدود  و  مرگ  کاهش  از جمله 
بودن  خفیف  همچنین  و  بیماریها  بسیاری  از  پیشگیری 
بیماری برای شیرخواران نسبت به سایر نوزادان آغاز شود.

شیر مادر می تواند نقش مهمی در پیشگیری از عفونت های 
مانند  بیماریها  از  بسیاری  و  تنفسی  ادراری،  گوارشی، 
باشد  داشته  ویروس ها  و  ژیاردیا  مانند  ها  انگل  مننژیت، 
و  میکروب  انگل،  ورود  از  مادر  شیر  آغوز  که  نحوی  به 

ویروس به جدار روده و داخل بدن جلوگیری می کند
وجود سلول های زنده ضد عفونت در شیر مادر

وی شیر مادر را نه تنها یک غذای کامل بلکه دارای نقش 
حاوی  مادر  شیر  گفت:  و  دانست  نوزادان  برای  محافظت 
و  هضم  قابل  که  است  نوزادان  برای  مغذی  مواد  بهترین 
مادر  برای شیرخواران است. شیر  تغذیه  ترین  قابل جذب 
و حتی سلول های  بخش  ایمنی  مواد  انواع  دارای  همچنین 
زنده برای دفاع از عفونت های احتمالی است که در اختیار 

نوزاد قرار می گیرد.
در  مهمی  نقش  می تواند  مادر  شیر  کرد:  تصریح  مرندی 
و  تنفسی  ادراری،  گوارشی،  عفونت های  از  پیشگیری 
ژیاردیا  مانند  ها  انگل  مننژیت،  مانند  بیماریها  از  بسیاری 
از  مادر  شیر  آغوز  که  نحوی  به  باشد  داشته  ویروس ها  و 
ورود انگل، میکروب و ویروس به جدار روده و داخل بدن 

جلوگیری می کند.
سلامت روان بهتر کودکان تغذیه کننده با شیر مادر

را  ماه   ۶ پایان  تا  مادر  شیر  با  انحصاری  تغذیه  وی 
با  مناسب ترین تغذیه برای نوزادان دانست و گفت: تغذیه 
شیر مادر برای نوزاد و مادر، جنبه برقراری ارتباط عاطفی 
و ارتقای وضعیت روانی نوزاد را به دنبال دارد و افرادی 
از  بزرگسالی،  و  آینده  در  کرده اند  تغذیه  شیرمادر  از  که 
بیماریهای  و  برخوردارند  بهتری  روانی  تعادل  و  وضعیت 

آلرژی و روانی کمتری می گیرند.
مرندی تاکید کرد: بهتر است شیر مادر انحصاری، به نوزاد 
تغذیه  برای  مصنوعی  شیر  قطره  یک  از  و حتی  داده شود 
شیرخوار نیز استفاده نشود چون پروتئین شیر گاو بسیاری 
یا  و  ایجاد  نوزاد  برای  را  اگزما  و  مانند آسم  از مشکلات 
 ۶ پایان  تا  این است که  بر  را تشدید می کند. توصیه  آنها 
نوزاد  تغذیه  برای  مادر  شیر  از  انحصاری  صورت  به  ماه 
استفاده شود و با وجود تغذیه با شیر مادر و ویتامین آ و 

دی، شیرخوار حتی به آب هم نیاز ندارد.
اشتباه بزرگ برخی پزشکان

رئیس فرهنگستان علوم پزشکی جمهوری اسلامی ایران با 
بیان اینکه تولید آغوز شیر مادر در روزهای اول زایمان کم 
است، گفت: کم بودن آغوز شیر مادر ممکن است موجب 
که  نوزادی  بدانند  باید  که  خانواده شود  از  برخی  نگرانی 
اضافی،  آب  مقداری  او  بدن  در  خداوند  می آید  دنیا  به 
بیشتر در کبد و عضلات و همچنین چربی قهوه  گلیکوژن 

ای ذخیره کرده است.
زایمان،  اول  روزهای  در  است  ممکن  یادآور شد:  مرندی 
حجم آغوز شیر مادر حتی به اندازه یک قاشق مرباخوری 
نوزاد  نیاز  مورد  و  دفاعی  مغذی،  مواد  از  آکنده  اما  باشد 
است و از سوی دیگر، آب اضافی، گلیکوژن و چربی قهوه 
برطرف  آغوز،  بودن  کم  به  نسبت  را  نوزاد  نیازهای  ای، 
می کند. برخی از همکاران ما در جامعه پزشکی تا از زبان 
مادر می شنوند که حجم شیر کافی نیست، بلافاصله توصیه 
به استفاده از شیرخشک می کنند که این بزرگترین ضربه به 

سلامت نوزاد است.
شیردهی طولانی تر، فرزندان سالم تر

اول  ماه   ۶ در  مادر  شیر  بودن  انحصاری  بر  تاکید  با  وی 
برای نوزاد، افزود: هر قدر میزان شیردهی طولانی تر باشد 
و در ماه های بیشتری انجام شود، تاثیر بیشتری در سلامت 
نوزادان دارد. اگر نوزادی فقط چند ماه از شیر مادر تغذیه 
کند ممکن است دچار انواع عفونت ها، آلرژی و مشکل در 
تکامل و رشد روبرو شود. در دنیا تاکید بر تغذیه انحصاری 
با شیر مادر در ۶ ماه اول زندگی نوزاد و همراه با غذای 
کمکی است.کم بودن آغوز شیر مادر ممکن است موجب 
که  نوزادی  بدانند  باید  که  خانواده شود  از  برخی  نگرانی 
اضافی،  آب  مقداری  او  بدن  در  خداوند  می آید  دنیا  به 
بیشتر در کبد و عضلات و همچنین چربی قهوه  گلیکوژن 
ای ذخیره کرده است.مرندی با اشاره به اهمیت توجه ویژه 
نوزاد،  زندگی  اول  روز   ۱۰۰۰ به  سلامت  نظام  و  جامعه 
با  تغذیه  اهمیت  و  نوزاد  زندگی  اول  روز   ۱۰۰۰ گفت: 
شیرمادر و تکامل و رشد در این دوران بسیار مهم است. 
جنین داخل رحم وقتی به دنیا می آید تمام سلول های مغزی 
از  بعد  و  دارد  اختیار  در  را  است  نیاز  مورد  و عصبی که 
تولد، این سلول ها ساخته نمی شوند اما صدها میلیارد سلول 
عصبی، هر کدام ۱۵ هزار دنباله دارند که باید با همدیگر 
راه  ها  سیناپس  این  شود.  ایجاد  سیناپس  و  شوند  متصل 
زندگی  ابعاد  تمام  و  هوش  بردن  بالا  و  شخصیت  تشکیل 

مغزی، تکاملی و هوشی هر فرد است.
اهمیت در آغوش گرفتن و لالایی خواندن برای نوزاد

بارداری  حین  و  قبل  دوران  در  باید  والدین  افزود:  وی 
کنند  برخورد  همدیگر  با  که چطور  ببینند  را  آموزش هایی 
قرار  مادر  آغوش  در  نوزاد  باید  تولد  از  پس  بلافاصله  و 
گیرد تا تماس پوستی و نگاه مادر و نوزاد، برقرار شود و 
با صحبت و لالایی گفتن برای نوزاد، تمام حواس پنج گانه 

او تحریک و سیناپس ها تشکیل شود. 

چرا بیمه های درمانی کارآمدی لازم را ندارند؟
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چند راه حل طبیعی برای کاهش فشار خون
و  اقدامات  سری  یک  انجام  که  دارند  تاکید  متخصصان 
به  تواند  می  دارو  کنار  در  غذایی  مواد  از  برخی  مصرف 

کنترل بهتر و کاهش فشار خون کمک کند.
بهداشت،  وزارت  جامعه  تغذیه  بهبود  دفتر  اعلام  بنابر 
گنجاندن برخی غذاها در رژیم غذایی ممکن است به کاهش 

سطح فشار خون شما کمک کند که عبارتند از:
نوشیدن آب  لیمو.  پرتقال،  ۱( مرکبات شامل گریپ فروت، 
خون  فشار  کاهش  به  است  ممکن  فروت  گریپ  و  پرتقال 
کمک کند اما گریپ فروت و آب گریپ فروت می توانند با 
داروهای رایج برای کاهش فشار خون تداخل داشته باشند؛ 
بنابراین قبل از افزودن این میوه به رژیم غذایی خود با یک 

متخصص تغذیه مشورت کنید.
۲( سالمون و سایر ماهی های چرب؛ منبع عالی از چربی های 
امگا ۳ هستند که فواید قلبی قابل توجهی دارند. این چربی ها 
خون  فشار  سطح  کاهش  به  التهاب  کاهش  با  است  ممکن 

کمک کنند.
۳( سبزی های برگ دار؛ منبع مواد مغذی مانند پتاسیم و منیزیم 
به  می کنند.  پشتیبانی  خون  فشار  بهینه  سطوح  از  که  هستند 
به  شده  پخته  چغندر  گرم(   ۱۷۵( فنجان  یک  مثال  عنوان 
۳۶% از نیاز روزانه شما به پتاسیم و منیزیم  ترتیب ۲۰% و 

را تامین می کند.
۴( آجیل و دانه ها مانند دانه کدو تنبل، دانه کتان، دانه چیا، 

برای  مهم  مغذی  مواد  از  غلیظی  منبع  بادام  و  گردو  پسته، 
کنترل فشار خون از جمله فیبر و آرژنین هستند. )آرژنین یک 
نیتریک، یک ترکیب  برای تولید اکسید  آمینو اسید است که 
ضروری برای آرامش عروق خونی و کاهش فشار خون مورد 
نیاز است.( مطالعات طولانی تر ممکن است به محققان کمک 
کند تا بفهمند چگونه آجیل یا دانه ها ممکن است فشار خون 

را کاهش دهند.
انگور  و  فرنگی  توت  تمشک،  بلوبری،  مانند  توت ها   )۵
که  است  آنتوسیانین  جمله  از  اکسیدان ها  آنتی  غنی  منبع 
دهند.  می  زنده  رنگ  توت ها  به  که  هستند  رنگدانه هایی 
آنتوسیانین ها می توانند سطح اکسید نیتریک خون را افزایش 
دهند و تولید مولکول هایی را که جریان خون را محدود می 

کنند، کاهش دهند.
 این ممکن است به کاهش سطح فشار خون کمک کند اما 
نیاز  انسان  در  بیشتری  تحقیقات  به  موضوع  این  تایید  برای 

است.
گیاهی  ترکیبات  و  مغذی  مواد  دلیل  به  زیتون؛  روغن   )۶
آنتی  پلی فنول های  و   ۹ امگا  چربی  مانند  آن  در  موجود 
هدف  با  غذایی  رژیم  از  مفید  بخشی  می تواند  اکسیدانی، 

کاهش فشار خون باشد.
احتمال  که  داد  نشان   ۲۰۲۳ سال  در  مطالعه  یک  هویج؛   )۷
فشار خون بالا به ازای هر ۱۰۰ گرم هویج )حدود یک فنجان 

هویج خام رنده شده( که در روز خورده می شود، ۱۰ درصد 
کاهش می یابد.

مغذی  مواد  از  آن؛ سرشار  فرآورده های  و  فرنگی  ۸( گوجه 
بسیاری مانند پتاسیم و رنگدانه کاروتنوئیدی لیکوپن هستند. 
اثرات مفید بر سلامت قلب  با  به طور قابل توجهی  لیکوپن 
مغذی  ماده  این  از  سرشار  غذاهای  خوردن  و  است  مرتبط 
ممکن است به کاهش عوامل خطر بیماری قلبی مانند فشار 

خون بالا کمک کند.
اکسیدان های فلاونوئیدی که  آنتی  از  بروکلی؛ مملو  ۹( کلم 
افزایش  و  خونی  رگ های  عملکرد  افزایش  با  است  ممکن 
سطح اکسید نیتریک در بدن به کاهش فشار خون کمک کند. 
داد  نشان  بود،  نفر   ۱۸۷۴۵۳ داده های  شامل  که  مطالعه ای 
افرادی که چهار وعده یا بیشتر در هفته کلم بروکلی مصرف 
کمتر  یا  ماه  در  بار  یک  که  افرادی  با  مقایسه  در  می کنند، 
خون  فشار  به  ابتلا  احتمال  می کنند،  مصرف  بروکلی  کلم 

پایین تری دارند.
کلسیم  و  پتاسیم  جمله  از  معدنی  مواد  حاوی  ماست؛   )۱۰
 ۲۸ بررسی  می کند.  کمک  خون  فشار  تنظیم  به  که  است 
با  روز  در  لبنیات  وعده  سه  مصرف  که  داد  نشان  مطالعه 
همچنین  و  بالا  فشار خون  به  ابتلا  احتمال  کمتر  درصد   ۱۳
افزایش ۷ اونس )۲۰۰ گرم( در مقدار لبنیات مصرفی در روز 
دارای ارتباط با کاهش ۵ درصدی خطر فشار خون بالا بود.
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وزیر نیرو خبر داد:
رشد ۹ درصدی مصرف برق کشور 

در اثر تغییر اقلیم

مجلس و دولت با اجرای قانون ساماندهی بازار زمین، مسکن 
و اجاره بها با امکان ایجاد شکایت تا پنج سال پس از انعقاد 
قرارداد قصد دارند به دهه ها صدارت صاحب خانه ها بر بازار 
برخی کارشناسان می گویند طرح مذکور  پایان دهند؛  اجاره 
به فشار  بازار اجاره را کاهش می دهد که می تواند  جذابیت 
تقاضا و افزایش نرخ ها منجر شود , گروهی دیگر نیز معتقدند 

این قانون جایگاه مستاجران را تقویت خواهد کرد.
 تابستان به نیمه رسیده و تب و تاب بازار اجاره بالا گرفته 
برخی  می دهد  نشان  تهران  در  میدانی  بررسی های  است. 
مالکان، اجاره بها را بین ۵۰ تا ۷۰ درصد افزایش داده اند. با 
قیمت  درصد   ۲۵ افزایش  مجاز  تعیین سقف  آن که  به  توجه 
اجاره در سه سال گذشته نیز توفیق چندانی نداشته مستاجران 

امید چندانی به کنترل نرخ ها درسال جاری نیز ندارند.
سوی  از  اجاره  بازار  کنترل  برای  قانونی  ظرفیت  یک  اما 
دولت و مجلس، مسیری را برای بازار اجاره ترسیم کرده که 
مجلس  مصوب  قانون  باشد.  معایبی  و  مزایا  دارای  می تواند 
که ۱۸ اردیبهشت امسال توسط شورای نگهبان به تایید رسید 
از  پس  سال  پنج  تا  مستاجر  توسط  موجر  از  امکان شکایت 
افزایش  مجاز  رعایت سقف  عدم  در صورت  قرارداد  انعقاد 

اجاره بها را فراهم می کند.

پایان امپراطوری صاحب خانه ها؟!
بر اساس قانون ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها در 
صورت عدم رعایت نرخ افزایش اجاره بهای سالانه توسط 
از ۵ سال بعد از  تا پس  موجر در صورت شکایت مستأجر 
موجر  صالح،  مرجع  توسط  تخلف  احراز  و  قرارداد  انعقاد 
اضافه  مبالغ  پرداخت  به  نسبت  می بایست  و  می شود  جریمه 
به مستاجر و رعایت حداکثر  به عنوان جریمه  دریافت شده 
نرخ مجاز اعلام شده از سوی شورای عالی مسکن اقدام کند.

علاوه بر این موجر به پرداخت جریمه ای معادل ۳ برابر مبلغ 
غیرمجاز افزایش اجاره بهای یک ماه )مشتمل بر مبلغ اجاره 
محکوم  قرض الحسنه(  مبلغ  بدل  عرفی  بهای  اجاره  و  بها 

می شود.
خرداد امسال تورم اجاره بها در پایتخت ۴۳.۲ درصد بود که 
حدود دو برابر سقف تعیین شده بود و رکورد ۱۲ ساله تورم 

اجاره بها در تهران را شکست.
بنگاه های مشاور املاک موظف به رعایت مفاد ماده ۷ قانون 
بررسی  طریق  از  اجاره بها  و  مسکن  زمین،  بازار  ساماندهی 
گذشته  سال   ۲ نامه  اجاره  جمله  از  اجاره  مورد  ملک  اسناد 
اسناد  ارائه  عدم  و  سقف  رعایت  عدم  صورت  در  و  بوده 
به  مکلف  املاک  مشاور  بنگاه های  موجرین،  توسط  مذکور 

ارسال این قراردادها به سازمان امور مالیاتی کشور هستند.
شورای  به  بها  اجاره  سقف  تعیین  مسئولیت  جاری  سال  در 
مسکن استان ها سپرده شد. مطابق با ماده ۷ قانون ساماندهی 
عالی مسکن مکلف  اجاره بها، شورای  و  زمین، مسکن  بازار 
۱۰۰ درصد  تا   ۵۰ راه و شهرسازی،  پیشنهاد وزارت  با  شد 
تورم  افزایش  میزان  عنوان  به  را  استان  هر  عمومی  تورم 
اجاره بها مشخص کند. در سال ۱۴۰۳ حداکثر افزایش مجاز 
اجاره بها برای سال جاری در ۳۱ مرکز استان تعیین شده که 

این رقم برای شهر تهران ۲۵ درصد خواهد بود.
قانون ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها در شرایطی 
متغیرهایی  تاثیر  تحت  اجاره  بازار  که  رسیده  تصویب  به 
خرداد  است.  شده  رشدهایی  دچار  عمومی  تورم  همچون 
که  بود  درصد   ۴۳.۲ پایتخت  در  بها  اجاره  تورم  امسال 
حدود دو برابر سقف تعیین شده بود و رکورد ۱۲ ساله تورم 

اجاره بها در تهران را شکست.
سقف  مستاجران،  عمده  که  می گویند  ملکی  واسطه های 

افزایش اجاره بها را رعایت نمی کنند.
بازار  مثل ساماندهی  قوانینی  کارشناسان،  برخی  این حال  با 
عرضه  جذابیت  که  می دانند  سلبی  احکام  نوعی  را  اجاره 
و  می دهد  کاهش  را  مالکان  برای  اجاره  بازار  به  آپارتمان 

می تواند به فشار تقاضا و افزایش نرخ اجاره منجر شود.
داود بیگی نژاد ـ نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک استان 
تهران، درباره وضعیت بازار اجاره بها و رعایت نرخ مصوب 
۲۵ درصدی سقف اجاره بها گفته است: این تصمیم توافقات 
در بازار مسکن را به هم می زند و اجرای آن در نهایت بار 

پرونده های قوه قضاییه را افزایش می دهد.
در سوی مقابل، عده ای معتقدند یکی از دلایل التهابات بازار 
به  آن  تکلیف  تعیین  سپردن  و  بازار  این  رهاشدگی  اجاره، 
وضعیت  این  ساماندهی  برای  باید  که  است  مالکان  دست 
می تواند  ساماندهی  قانون  می شد.  ایجاد  قانونی  ظرفیت های 

به تقویت جایگاه مستاجران بینجامد.
پایان امپراطوری صاحب خانه ها؟!

بیان  با  حسین جنتی ـ مدیرکل راه وشهرسازی استان تهران 
اعلام  درصد   ۲۵ تهران  در  مسکن  اجاره  نرخ   سقف  اینکه 
شده است و هیچ یک از مستاجران حق افزایش بیش از این 
که  می کنیم  گوشزد  مالکان  تمامی  به  گفت:  ندارند  را  نرخ 
نرخ های بیش از این میزان را تعیین نکنند. مالکان و موجران 
سقف  تعیین  با  و  داده  قرار  خود  کار  دستور  در  را  انصاف 
کاهش  را  مستاجران  نگرانی  از  بخشی  درصدی   ۲۵ اجاره 

دهند.
در شرایطی که تابستان به نیمه رسیده و بسیاری از مستاجران 
قانون  اثرگذاری  دارند  قرار  جابه جایی  تاب  و  تب  در 
زمان  طول  در  بها  اجاره  و  مسکن  زمین،  بازار  ساماندهی 
قانون می تواند  این  آیا  ببینیم که  باید  خود را نشان می دهد. 
اثر کاهشی در بازار مسکن ایجاد کند یا کماکان باید شاهد 

رکوردشکنی نرخ های اجاره باشیم.

پایان امپراطوری صاحب خانه ها؟!
مدیرعامل راه آهن خبر داد:

انجام ۲۴ همت سرمایه گذاری راه آهن 
در ۳۳ ماه خدمت دولت سیزدهم

مدیرعامل راه آهن جمهوری اسلامی ایران گفت: در طول 
تومان  میلیارد  هزار   ۲۴ سیزدهم  دولت  فعالیت  ماه   ۳۳
سرمایه گذاری در راه آهن جمهوری اسلامی ایران از قبیل 

ساخت، تولید داخل و ورود به شبکه ریلی انجام شد.
امروز )دوشنبه( در نشست خبری   »سید میعاد صالحی« 
کیلومتر   ۸۸۳ مدت  این  در  افزود:  خبرنگاران  جمع  در 

خط ریلی ساخته شد و به بهره برداری رسید.
به  مربوط  ریلی  خطوط  این  از  کیلومتر   ۱۶۶ گفت:  وی 
خط اتصال بنگاه های بزرگ به خطوط ریلی بود و ۳۹۰ 
کیلومتر خط اول نیز از شرکت ساخت تحویل گرفته شد.

معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: همچنین تا پایان 
سال ۳۰۰ کیلومتر خط ریلی دیگر در هفته دولت و دهه 

فجر آماده بهره برداری خواهد بود.
بحث  در  سیزدهم  دولت  در  اظهارداشت:  وی 
با  را  لکوموتیو   ۹۳ شدیم  موفق  باری  لکوموتیوهای 
از توان داخل و سرمایه گذاری بخش خصوصی  استفاده 
نوسازی و بازسازی کنیم که رشد ۴۸ درصدی نسبت به 

مدت مشابه قبل از آن نشان می دهد.
باری  واگن های  تعداد  همچنین  کرد:  خاطرنشان  صالحی 
به  چهار هزار و ۵۸ عدد رسیده که رشد ۱۰۶ درصدی 

نشان می دهد.
رشد ۷۱ درصدی ترانزیت ریلی در دولت سیزدهم

رکورد  ریلی،  نقل  و  حمل  دیپلماسی  با  داد:  ادامه  وی 
سالیانه جابه جایی ریلی شکسته شد؛ به طوری که در ۳۳ 
ماه فعالیت دولت سیزدهم رشد ۷۱ درصدی در مقایسه با 

مدت مشابه گذشته نشان می دهد.
صالحی خاطرنشان کرد: در آغاز فعالیت دولت سیزدهم، 
به  و  ترمز  بدون  کشور  در  باری  واگن های  یک سوم 
کابوس  که  بسته« سیر می کرد؛ موضوعی  »شیر  اصطلاح 
بدون  نیز  واگن  یک  حتی  امروز  اما  بود.  لکوموتیورانان 

ترمز سیر نمی کند.
در  افزود:  ایران  اسلامی  جمهوری  آهن  راه  مدیرعامل 
و   ۱۴۰۱ سال های  در  ریلی،  مسافر  جابه جایی  موضوع 
۱۴۰۲ شاهد رکورد شکنی بودیم؛ به طوری که در سال 
مسافر  نفر  هزار   ۷۸۰ و  میلیون   ۳۱ جابجایی  با  گذشته 

رکورد تاریخ حمل و نقل ریلی شکسته شد.
طرح قطار پرُسرعت تهران- مشهد

معاون وزیر راه و شهرسازی در ادامه بیان داشت: از سال 
را  تهران  مشهد  برقی سازی خط  قرارداد  نخستین  که   ۸۲
داشتیم بین مسئولان کشور در برقی سازی مسیر )سرعت 
پرسرعت  قطار  از  استفاده  یا  ساعت(  بر  کیلومتر   ۲۰۰
وجود  نظر  اختلاف  ساعت(  بر  کیلومتر   ۳۰۰ )سرعت 
هر  از  کیلومتر  یک  حتی  امروز  تا  نتیجه  در  که  داشت 
تا  شد:  یادآور  نشد.وی  اجرایی  طرح  دو  این  از  یک 
با  جلسه ای  رئیسی،  الله  آیت  شهادت  به  مانده  روز   ۱۰
حضور ایشان برگزار شد که در آن از اجرایی شدن قطار 
پرسرعت در این مسیر دفاع کردیم و گفتیم که بخشی از 

این مسیر طراحی نیز شده است.
با  منافاتی  هیچ  حال  عین  در  مساله  این  افزود:  صالحی 
برقی سازی  اکنون  به طوری که هم  ندارد،  برقی سازی 
این  در  و  است  کار  دستور  در  بندرعباس  بافت-  مسیر 
زمینه با راه آهن روسیه نیز مذاکره و مکاتبه انجام شد که 
رئیس راه آهن این کشور نیز با آن موافقت کرد.وی گفت: 
است  آنها  کردن  دو خطه  سازی خطوط،  برقی  پیش نیاز 
بافت- زرین شهر  مسیر  زمینه دو خطی سازی  این  در  که 
در حال تکمیل است و برای دوخطه کردن مسیر بافت- 
تربت حیدریه نیز یک میلیارد دلار از محل استجازه تهاتر 
شهرسازی  و  راه  وزیر  است.معاون  بینی شده  پیش  نفت 
بین  در  که  حالیست  در  موضوعات  این  همه  گفت: 
سال های ۹۴ تا ۹۶ با دلار حدود سه هزار تومانی، متوسط 
میلیارد   ۷۰۰ و  ۲هزار  آهن  راه  عمرانی  سالیانه  بودجه 
بودجه  تومانی  هزار   ۱۲ دلار  با   ۹۷ در سال  بود،  تومان 
راه آهن به ۲هزار و ۲۰ میلیارد تومان کاهش یافت، در 
میلیارد تومان و  به یک هزار و ۵۰۰  این بودجه  سال ۹۸ 
در سال ۱۴۰۰ با دلار ۳۰ هزار تومانی به ۲هزار و ۴۰۰ 
سال  در  کرد:  تصریح  یافت.وی  افزایش  تومان  میلیارد 
بودجه کمتر  به کار دولت سیزدهم شاهد  ۱۴۰۰ و آغاز 
همین  و  بودیم  آهن  راه  در   ۹۶ و   ۹۵  ،  ۹۴ از سال های 
مشخص می کند چه بلایی بر سر تعمیرات و نگهداری در 
این صنعت آمده است. این در حالیست که در سال های 
راه  بودجه  به  درصد   ۵۰ سالیانه   ۱۴۰۳ و   ۱۴۰۲  ،۱۴۰۱
عملیاتی  با  کرد:  تاکید  است.صالحی  شده  افزوده  آهن 
کردن استجازه رهبر معظم انقلاب در موضوع تهاتر نفت، 
به دنبال تخصیص ۵۰۰ درصدی در راه آهن هستیم.وی 
اظهار داشت: در اسفند ۱۴۰۲ نخستین نقدینگی ناشی از 
اردیبهشت امسال  تهاتر نفت دریافت شد، دومین آن در 
دریافت  آینده  روز  چند  طی  نیز  آن  سومین  و  دریافت 

خواهد شد.

عقب ماندگی صنایع از ساخت نیروگاه
 یک هفتم برنامه هم اجرا نشده است

سخنگوی فراکسیون امنیت انرژی مجلس با انتقاد از روند 
کند احداث نیروگاه توسط صنایع انرژی بر گفت: تاکنون 
نامه هم  تفاهم  تاکید در  نیروگاه های مورد  حتی یک هفتم 

وارد مدار نشده است.
در  انرژی  امنیت  فراکسیون  سخنگوی  مهر  پاک  محمد 
گفت وگو با خبرنگار مهر، با انتقاد از صنایعی که برخلاف 
ماده ۴ قانون مانع زدایی از صنعت برق اقدام به ساخت 
برخی  گفت:  نکرده اند،  خود  برق  تأمین  برای  نیروگاه 
خود  نیازهای  تأمین  برای  هنوز  بر  انرژی  و  مادر  صنایع 
اقدام به ساخت نیروگاه نکرده اند در حالی که این صنایع 
طریق  از  را  خود  برق  قانون،  اساس  بر  هستند  موظف 

احداث نیروگاه تأمین کنند.
وزارت  میان  نامه ای  تفاهم  کرد:  نشان  خاطر  مهر  پاک 
با  شده  منعقد  مذکور  طرح  اجرای  برای  نیرو  و  صمت 
این وجود روند احداث نیروگاه توسط صنایع انرژی بر به 

کندی پیش می رود.
به گفته سخنگوی فراکسیون امنیت انرژی مجلس، تاکنون 
نامه هم  تفاهم  تاکید در  نیروگاه های مورد  حتی یک هفتم 
این موضوع  پیگیری جدی  از  است.وی  نشده  مدار  وارد 
توسط فراکسیون امنیت انرژی مجلس خبر داد و تصریح 
اگر  برق،  افزایش مصرف  و  اقلیم  تغییر  به  توجه  با  کرد: 
امروز  بودند،  کرده  احداث  را  خود  نیروگاه های  صنایع 

ناترازی انرژی برق به این شکل وجود نداشت.
این نماینده مجلس تصریح کرد: به طور حتم در فراکسیون 
پیگیری جدی  برق  تولید  برای  برای مکلف کردن صنایع 

خواهیم داشت.
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وزیر نیرو، تغییر اقلیم و در پی آن رشد متوسط درجه حرارت 
کشور و بالا رفتن کمینه دمای هوا و ۲۴ ساعته شدن فعالیت 
سیستم های سرمایشی را عامل تشدید مصرف برق کشور عنوان 
در  برق  بار مصرف  اوج  سناریوی  بدبینانه ترین  گفت:  و  کرد 
پیک مصرف امسال ۶ درصد پیش بینی  شده بود که در عمل به 

۹ درصد رسیده است.
 »علی اکبر محرابیان« با اشاره به موضوع تغییرات اقلیمی افزود: 
شرایط  پدیده  این  است،  جدی  بسیار  اقلیمی  تغییرات  مساله 
حدی هر جامعه ای را تغییر می دهد و موضوع آب و انرژی یک 

بخش این مساله است.
گسترش  نیز  و  سیلاب ها  شدت  و  تعداد  افزایش  وی، 
جهان  سطح  در  اقلیمی  تغییرات  اثرات  از  را  خشکسالی ها 
دانست و ادامه داد: تغییرات اقلیمی که با اوج گیری دمای هوا 
تابستان  در  موجب شده  است،  همراه شده  ایران  و  در جهان 
امسال رشد مصرف برق از چهار درصد در سال به ۹ درصد 

افزایش یابد.
محرابیان ادامه داد: این در شرایطی است که ۹ درصدِ ۸۰ هزار 
به  که  است  مگاوات  هفت هزار  معادل  بزرگی  عدد  مگاوات، 
نیروگاهی  صنعت  در  سرمایه گذاری  دلار  میلیارد  هفت  معنی 

است.
اعمال  برنامه ریزی شده و  ارائه جداول  به  اشاره  با  نیرو  وزیر 
خاموشی در برخی کشورها، خاطرنشان کرد: ایران برای عبور 
در  بخش ها  همه  پایدار  برق  تأمین  و  تابستان  پیک  از  موفق 
رشد  درصد  )سه  خوش بینانه  سناریوی  سه  کشور،  سراسر 
مصرف(، میانه )۴.۵ درصد رشد مصرف( و بدبینانه )۶ درصد 
تراز  اساس  بر  این سناریوها  پیش بینی کرد.  را  رشد مصرف( 
آخرین  با  و  تحلیل  اخیر  سال   ۵۰ تا   ۳۰ در  مصرف  رشد 
رشد  که  است  حالی  در  این  است،  شده  تدوین  فناوری ها 

مصرف به ۹ درصد رسید.
محرابیان، رشد متوسط درجه حرارت کشور و بالا رفتن کمینه 
دمای هوا را ۲ عامل مهم در رشد فزاینده مصرف برق عنوان 
درجه   ۲.۶ امسال  مرداد  دمایی  رشد  متوسط  گفت:  و  کرد 
افزایش  یافته، این در شرایطی است که با هر یک درجه افزایش 
دمای هوا به میزان مصرف برق یک هزار و ۸۰۰ مگاوات افزوده 

می شود.
وی درباره تاثیر بالا رفتن کمینه دمای هوای کشور بر مصرف 
زمانی که  نیز خاطرنشان کرد: در سال های گذشته  برق  و  آب 
دمای هوا مثلًا در شب و ساعات غیر اوج بار کاهش می یافت، 
اگر سیستم سرمایشی کولرگازی بود به طور اتوماتیک خاموش 
کند،  دور  روی  گرفتن  قرار  با  بود  آبی  کولر  اگر  و  می شد 
مصرف آب و برق کاهش می یافت، اما در حال حاضر با بالا 
رفتن کمینه دمای هوای کشور، سیستم های سرمایشی خاموش 

نمی شود و مصرف برق افزایش قابل توجهی می یابد.
وزیر نیرو اضافه کرد: در شرایط عادی و کمینه دمای هوا، انتظار 
می رود سیستم های سرمایشی در ۱۲ ساعت عصر و شب در 
حالت کند و خاموش قرار گیرد، اما با بالا رفتن این شاخص، 
کولرهای آبی و گازی به صورت ۲۴ ساعت فعال هستند که با 

افزایش مصرف آب و برق همراه است.
وی ریشه هر نوع ناترازی را اقتصاد دانست و افزود: ناترازی 
در انرژی به دلیل عدم تعادل در موضوع اقتصاد است. نرخ در 

کفه ناترازی مثل ترمز خودرو عمل می کند.
محرابیان گفت: مدیریت مصرف برق در کشورهای توسعه یافته 
به گونه ای  می شود،  دنبال  مصرف  اوج  قیمت گذاری  طریق  از 
از  موارد  برخی  در  اوج مصرف  در ساعات  انرژی  قیمت  که 
۶ سنت در شرایط عادی تا ۲ دلار افزایش می یابد و این امر 
سبب می شود مصرف کنندگان به صورت خودکار مصرف خود 

را کاهش دهند.
وی خاطرنشان کرد: این امر به پایداری شبکه برق کمک می کند 
مانند  در کشورهایی  بر  انرژی  بار مصرف، صنایع  اوج  در  و 

کانادا میزان مصرف خود را ۵۰ درصد کاهش می دهند.
تامین توسط صنایع  نیروگاه های خود  ایجاد  نیرو درباره  وزیر 
گفت: تامین برق صنایع با استفاده از این امکان در سال جاری 
از  بسیاری  آینده  سال  اینکه  نکته  و  شد  انجام  عالی  بسیار 

نیروگاه های خود تامین صنایع وارد مدار تولید می شوند.
به  جمعه  به جای  صنعتی  شهرک های  تعطیلات  ادامه داد:  وی 
سایر روزهای هفته منتقل شد که این امر تاثیر قابل توجهی در 

مدیریت مصرف انرژی در زمان پیک مصرف داشت.
و  کرد  اشاره  کشور  آبی  منابع  مدیریت  به  همچنین  محرابیان 
گفت: قانون تحویل حجمی آب به کشاورزان ۴۰ سال است 
که مصوب شده و وزارت نیرو مکلف است در این زمینه اقدام 

کند.
وی افزود: بر این  اساس یک سامانه هوشمند دوسویه با استفاده 
معادل  کشاورز  هر  برای  آب  و  شد  ایجاد  هوشمند  کنتور  از 

پروانه بهره برداری تحویل داده می شود.
با  مقایسه  در  ایران  بارندگی  میزان  اینکه  بیان  با  نیرو  وزیر 
شاخص متوسط جهان یک سوم است، خاطرنشان کرد: در این 
شرایط تلاش شد در مدت سه سال با اجرای به موقع پروژه ها، 
اضطراری،  پروژه های  از  بهره گیری  و  آن ها  پیشبرد  در  تسریع 

تأمین آب برای همه هم وطنان با آرامش انجام شود.
وی با اشاره به افتتاح بزرگ ترین آب شیرین کن غیرساحلی در 
مدت زمان کمتر از هشت ماه با ظرفیت ۱۰۰ هزار مترمکعب در 
برای  نمی توانیم  ما  افزود:  بلوچستان،  و  در سیستان  شبانه روز 
تامین آب شرب منطقه سیستان، منتظر تصمیم افغانستان باشیم، 
این کار در منطقه ای که تا صدها کیلومتر آن طرف تر دسترسی 

به منابع آب پایدار وجود ندارد عاقلانه نیست.
محرابیان گفت: حقابه هیرمند حق مسلم و درست ایران است و 
پای آن ایستاده ایم، اما نکته مهم این است که نمی توانیم زندگی 

مردم را به تصمیم یک حکومت گره بزنیم.
وی ادامه داد: بر این  اساس برای تامین آب منطقه سیستان در 
سه لایه طرح تعریف شد. عمق آبخوان در دشت سیستان بسیار 
بالاست و آب آن شورتر از آب دریای خزر است و در مرحله 
نخست باید همین آب را به آب حیات و زندگی تبدیل کنیم. 
در این راستا ۱۵۰ حلقه چاه عمیق به عمق ۳۵۰ متر در فواصل 

طولانی حفر شد.
شده  انجام  شرقی  آبخوان  مطالعات  اینکه  بیان  با  نیرو  وزیر 
است، اضافه کرد: این پروژه با سرعت قابل توجه عملیاتی شد، 
درصد   ۵۰ از  بیش  به  امروز  آن  اجرایی  پیشرفت  به طوری که 
رسیده است.محرابیان به استفاده از ظرفیت و توانمندی بانوان 
در پست های مدیریتی وزارت نیرو و شرکت  های زیرمجموعه 
بود  بی نظیر  ظرفیت  این  از  استفاده  خاطرنشان کرد:  و  اشاره 
به طوری که در سطح معاون وزیر، مدیرکل و مدیرعامل از این 
در  آب شیرین کن  بزرگ ترین  گفت:  شدیم.وی  بهره مند  امکان 

خوزستان با ظرفیت ۲۲ هزار مترمکعب آماده افتتاح است.

پرداخت ۷۰ همت وام ازدواج و فرزندآوری در سال جاری

رئیس سازمان امور مالیاتی:

۱۱۶۴ پروژه با انتخاب مودیان مالیاتی تامین اعتبار شد

 بانک مرکزی از پرداخت ۷۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
بانکی  شبکه  کرد:  اعلام  و  داد  خبر  فرزندآوری  و  ازدواج 
تومان  میلیارد  هزار   ۵۶.۳ کنون  تا  جاری  سال  ابتدای  از 
میلیارد تومان  ازدواج و ۱۳.۸ هزار  الحسنه  تسهیلات قرض 
پرداخت  متقاضیان  به  فرزندآوری  الحسنه  قرض  تسهیلات 

کرده است.
 ۵۶۳ بر  بالغ  تاکنون  جاری  سال  ابتدای  از  بانکی  شبکه   ،
به  ازدواج  الحسنه  قرض  تسهیلات  ریال  میلیارد  هزار 
متقاضیان پرداخت کرده که در مقایسه با سهمیه تکلیفی برای 
هزار   ۵۴۴ )مبلغ   ۱۴۰۳ مرداد   ۱۴ تاریخ  تا  تسهیلات  این 
میلیاردریال درنظر گرفته شده است(، عملکرد بیش از ۱۰۳.۵ 

درصدی داشته است.
تسهیلات قرض الحسنه فرزندآوری نیز از ابتدای سال جاری 
اعطا  متقاضیان  به  ریال  میلیارد  هزار   ۱۳۸ بر  بالغ  کنون  تا 

شده است.
بنا بر این گزارش و براساس بند )ث( تبصره ۱۳ قانون بودجه 
با  بانک مرکزی مکلف است مطابق  سال ۱۴۰۳ کل کشور، 
قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت و قوانین مربوط 
به ایثارگران، از محل سپرده های قرض الحسنه اعم از جاری 
و پس انداز شبکه بانکی پس از کسر سپرده قانونی نسبت به 
به هر  اعطای تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و فرزندآوری، 
یک از زوج هایی که تاریخ ازدواج آنها بعد از ۰۱ /۰۱ /۱۳۹۹ 
برای زوج های زیر ۲۵  و  ریال  میلیارد  مبلغ سه  بوده است، 

پانصد  و  میلیارد  سه  مبلغ  سال   ۲۳ زیر  زوجه های  و  سال 
میلیون ریال )که این سقف ها برای خانواده های معزز شهدا 

و ایثارگران دو برابر است( اقدام کند.

همچنین، حسب جزء ۸ بند قانونی مزبور نیز مقرر شده است؛ 
تکافوی  عدم  صورت  در  و  متقاضیان  اعتبارسنجی  از  پس 
اعتباری  تأمین رکن ضامن، مؤسسات  منظور  به  آنها،  اعتبار 
یا  یا سهام عدالت متقاضیان  یارانه  با توثیق حساب  موظفند 
بستگان درجه اول از طبقه اول آنها یا سایر دارایی های مالی 
وی یا تنها دریافت یک فقره سفته و یک نفر ضامن نسبت به 

پرداخت تسهیلات اقدام کند.
 ۱۴۰۳ سال  بودجه  قوانین  اجرای  راستای  در  اساس،  براین 

جمعیت،  جوانی  و  خانواده  از  حمایت  قانون  و  کشور  کل 
تسهیلات قرض الحسنه ازدواج در روزهای ابتدایی سال به 
شبکه بانکی ابلاغ شده و بانک مرکزی به صورت مستمر بر 

سامانه تسهیلات مزبور رصد و نظارت دارد.
و  استان ها  تمامی  در  مرکزی  بانک  دستورالعمل  اساس  بر 
شهرستان های کشور همواره حداقل ۵ بانک فعال جهت ثبت 
باشد. همچنین  بایستی وجود داشته  متقاضیان در سامانه  نام 
آن  توزیع  تا  می شود  مدیریت  گونه ای  به  بانک ها  سهمیه 
متمرکز در چند ماه ابتدایی نبوده و در طول سال این سهمیه 
بند قانونی  نیز حسب  با اخذ تضامین  توزیع شود.در ارتباط 
امتیاز مکسوبه متقاضیان در  براساس  بانک های عامل  مزبور، 
فرآیند اعتبارسنجی نسبت به اخذ یک فقره سفته و یک ضامن 
اقدام می کنند؛ لذا آنچه حدود و ویژگی ضامن را مشخص 
در  وی  ضامن  و  متقاضی  توسط  شده  کسب  امتیاز  می شود 
بر  آمده در زمان اخذ تسهیلات است.  به عمل  اعتبارسنجی 
همین اساس، بسته به اعتبارسنجی انجام شده که مورد تایید 

قانونگذار است، از متقاضیان تضامین اخذ می شود.
تسهیل  موضوع  بانک  این  می شود  خاطرنشان  پایان  در 
تسهیلات  پرداخت  در  وثایق  اخذ  و  ضمانت  شرایط  در 
قرض الحسنه در سال جاری را به شبکه بانکی ابلاغ و تأکید 
کرده است و در صورت هر گونه ابهام و سوال و یا اشکال 
در این زمینه هموطنان گرامی می تواند از طریق وبگاه بانک 

مرکزی درخواست خود را ثبت و پی گیری کنند.

 رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور با بیان اینکه از ابتدای 
تا روز ۱۴ مردادماه،  مالیات ها«  نشان دارکردن  اجرای »طرح 
 »۱۰۰ ماده  »تبصره  فرم  قالب  در  مؤدی  هزار   ۳۰۰ از  بیش 
از  پروژه  و  طرح   ۱۶۴ و  هزار  یک  گفت:  کرده اند،  شرکت 
به  آن ها  انتخاب  با  و  مودیان  مالیاتی  پرداخت های  محل 
اعتبار شده است.در راستای مردمی کردن  تامین  طور کامل 
رسمی  صورت  به  مالیات ها«  کردن  نشان دار  »طرح  اقتصاد 
رونمایی شد؛ بنا بر اعلام سیاستگذاران و مسئولان اقتصادی 
و همچنین کارشناسان حوزه مالیات طرح مزبور برای مودیان 
انگیزه بخش بوده و باعث می شود تا آن ها احساس کنند که 
پروژه های  اولویت های  و  دولت  مسیر خدمات  در  می توانند 
محمدهادی  کنند.سید  آفرینی  نقش  »استانی«  و  »ملی« 
سبحانیان، رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور در پاسخ به 
این سوال که چرا طرح »نشان دار کردن مالیات ها« به عنوان 
یکی از پروژه های تحولی نظام مالیاتی کشور در سال ۱۴۰۳ 
به حساب می آید، اظهار کرد: این پروژه ملی در مفهوم کلان 
پروژه های  به  پرداختی  مالیات های  تخصیص  امکان  خود 
ملی و استانی توسط مؤدیان و تکمیل این پروژه ها را فراهم 
آورده و به یکی از مطالبات جدی مودیان در خصوص اعلام 
موثر  شکل  به  مالیاتی  درآمدهای  مصرف  و  هزینه کرد  محل 
که  سوال  این  به  پاسخ  در  است.وی  داده  پاسخ  عملیاتی  و 
مالیات ها  کردن  نشان دار  طرح  در  می توانند  چگونه  مودیان 
»تبصره  فرم  ارائه  جریان  در  مودیان  گفت:  کنند،  شرکت 
خودشان  پرداختی  مالیات های  کرد  خرج  محل   »۱۰۰ ماده 
ملی  اولویت دار  پروژه های  یا  طرح ها  به  آن  تخصیص  با  را 
مؤثری  مشارکت  شکل  این  به  و  می کنند  تعیین  استانی  و 

مثل  زمینه هایی  در  سازنده  طرح های  اجرای  و  توسعه  در 
خواهند  و...  ترابری  و  راه  آموزش،  درمان،  و  بهداشت 

آیا  آنکه  خصوص  در  مالیاتی  امور  سازمان  داشت.رئیس 
فرم  ارائه  جریان  در  که  پروژه هایی  کنار  در  مودیان  اسامی 
یا  است  مشاهده  قابل  کرده اند،  انتخاب   »۱۰۰ ماده  »تبصره 
خیر؟ تصریح کرد: مودیانی که در انجام و راه اندازی طرح ها 
در  اسامیشان  باشند،  داشته  مشارکت  منتخب  پروژه های  یا 
بررسی های  بر  بنا  می شود؛  عمومی  اعلام  رضایت  صورت 
صورت گرفته مشارکت مودیان در تکمیل پروژه های عمرانی 
می تواند موجب بهبود نگرش آن ها نسبت به مصارف مالیاتی 

و مالیات ستانی عادلانه شود.
به  منابع  تخصیص  که  سوال  این  به  پاسخ  در  سبحانیان 
پروژه های عمرانی چگونه صورت می گیرد؟ خاطرنشان کرد: 
چهارچوب  در  و  قانونی  ضوابط  طبق  پروژه ها  و  طرح ها 

معینی توسط سازمان برنامه و بودجه کشور از تمامی استان ها 
می شوند  معرفی  کشور  مالیاتی  امور  سازمان  به  و  انتخاب 
موضوع  این  پروژه ها  و  طرح  انتخاب  در  اساسی  شرط  و 
و  باشند  داشته  دنبال  به  را  عمومی  منافع  حداکثر  که  است 
با منابع در نظر گرفته شده تا پایان سال خاتمه پیدا کنند و 
افزود: به موجب آیین نامه اجرایی  به بهره برداری برسند.وی 
تخصیص  مبالغ  کشور  مالیاتی  امور  سازمان  وزیران،  هیات 
اطلاع  به  سیستمی  صورت  به  را  پروژه ها  به  مودیان  یافته 
برنامه  سازمان  و  می رساند  کشور  بودجه  و  برنامه  سازمان 
نیز حداکثر یک ماه پس از دریافت اطلاعات منابع تخصص 
آنها  به  اعتبار بودجه  به تخصیص و  به پروژه ها نسبت  یافته 
اقدام می کند.رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور در رابطه 
چه  مردادماه   ۱۴ تا  مزبور  پروژه  اجرای  ابتدای  از  آنکه  با 
تعداد مودی در آن مشارکت داشته اند، گفت: تا کنون بیش از 
۳۰۰ هزار مؤدی در قالب فرم های »تبصره ماده ۱۰۰« تعداد 
۱۸۹۱ پروژه و طرح را برای تخصیص مالیات های پرداختی 

خودشان انتخاب کرده اند.
انتخاب  پروژه های  میان  از  آنکه  درمورد  پایان  در  سبحانیان 
شده  تکمیل  مالی شان  منابع  تعداد  چه  مودیان  توسط  شده 
است، گفت: از میان طرح ها و پروژه های انتخاب شده تعداد 
۱۱۶۴ طرح و پروژه از محل پرداخت های مالیاتی مودیان و با 
انتخاب آن ها به طور کامل تامین اعتبار شده است و حداکثر 
رسید؛  خواهند  بهره برداری  به  و  یافته  خاتمه  سال  پایان  تا 
سایر پروژه ها و طرح های باقیمانده و تکمیل منابع نشده نیز 
درآمدهای  محل  از  کشور،  بودجه  و  برنامه  سازمان  توسط 

مالیاتی این بخش، تأمین بودجه و تکمیل خواهند شد.
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استان هااستان ها

از  یکی  به عنوان  گلستان  در  کشاورزی  ماشین آلات  نوسازی 
گذشته  دهه  از  کشاورزی  محصولات  تولید  برتر  استان های 
شتاب گرفت اما هنوز تا رسیدن به نقطه مطلوب فاصله زیادی 

دارد که باید مورد اهتمام مسوولان مرتبط قرار گیرد.
 استفاده از ماشین آلات نو و مدرن در مراحل مختلف کاشت، 
داشت و برداشت محصولات کشاورزی به اعتقاد کارشناسان، 
هدر  و  ضایعات  کاهش  و  جلوگیری  در  اهمیتی  حائز  نقش 

رفت محصول به خصوص هنگام برداشت خواهد داشت.
مطابق داده های جهادکشاورزی گلستان، این استان ۲ میلیون 
نفری که ۶۶۷ هزار هکتار اراضی زراعی و باغی دارد نقش 
مهمی در تولیدات بخش کشاورزی از جمله ۱۵ محصول مهم 
و استراتژیک مانند سویا، تولید ماهیان خاویاری، کلزا، گندم، 
گوشت مرغ، جو، آفتابگردان، پنبه، پیله تر ابریشم، برنج، هلو، 

آلوه، خرمالو و زیتون ایفا می کند.
تا  اول  جایگاه   محصولات  این  از  برخی  تولید  در  گلستان 
چهارم کشور را دارد و در مجموع نیز سالانه حدود ۶ میلیون 
زراعت،  دام،  فراورده  کشاورزی شامل  و  انواع محصول  تنُ 
باغبانی، شیلات و آبزیان و جنگل و مرتع تولید و روانه بازار 
مصرف می کند که استفاده از ماشین آلات نو و مدرن به ویژه 
تراکتور و کمباین علاوه بر جلوگیری از هدر رفت محصولات 
کشاورزی، به افزایش بازده تولید و کاهش هزینه ها نیز کمک 

زیادی می کند.
بیش  مکانیزاسیون کشاورزی،  عملیات  کارشناسان،  اعتقاد  به 
از ۹۰ درصد انرژی مکانیکی و ۴۶ درصد از کل هزینه تولید 
بنابراین نوسازی  را در این بخش به خود اختصاص می دهد 
ماشین آلات کشاورزی و استفاده نکردن از ماشین آلات قدیمی 

بهره برداران  و  فعالان  درآمد  افزایش  به  می تواند  مستهلک  و 
و  محصول  هدرفت  از  جلوگیری  و  سو  یک  از  بخش  این 

سرمایه های ملی ازسوی دیگر کمک کند.
افزایش  پایین،  کارآیی  سوخت،  مصرف  افزایش  »استهلاک، 
مهمترین  از  تولید«  هزینه های  و  کشاورزی  عملیات  زمان 
از ماشین آلات قدیمی و فرسوده کشاورزی  استفاده  معایب 
است که بیشترین ضربه را ابتدا به منابع آبی و خاکی و اقتصاد 
بخش  این  بهره برداران  و  فعالان  به  بعدی  مراحل  در  و  ملی 

زیربنایی وارد می کند.
وجود ۴۰ هزار دستگاه تراکتور و کمباین در گلستان

گلستان که از استان های برتر کشور کشاورزی به شمار می رود 
به گفته رئیس اداره امور فناوری های مکانیزه جهادکشاورزی 
افزون بر ۳۷ هزار دستگاه تراکتور و سه هزار دستگاه کمباین 
 ۳۰ و  تراکتورها  درصد   ۶۷ افزود:  برزنونی  دارد.مریم  فعال 
درصد کمباین های فعال گلستان عمری کمتر از ۱۳ سال دارند 
این  کشاورزی  بخش  آلات  ماشین  وضعیت  آمار  این  با  که 

استان مطلوب نیست.
وی با یادآوری شروع پرداخت تسهیلات مکانیزاسیون بخش 
کشاورزی از سال ۹۲ در قالب خط اعتباری این بخش، اضافه 
پایان ۱۴۰۲ در مجموع ۱۳ هزار و ۷۲۵  تا  از آن سال  کرد: 
ملیارد ریال تسهیلات به متقاضیان پرداخت شد.برزنونی ادامه 
داد: با پرداخت این میزان تسهیلات و نیز سهم آورده متقاضی 
و همچنین سرمایه گذاری بخش خصوصی، ۱۰ هزار دستگاه 
تراکتور و ۷۰۰ دستگاه کمباین جدید به ماشین آلات بخش 

کشاورزی گلستان اضافه شد.
رئیس اداره امور فناوری های مکانیزه جهادکشاورزی گلستان 

مکانیزاسیون  ضریب  شده،  انجام  اقدامات  با  کرد:  تصریح 
 ۱.۲۶ از  استان  این  کشاورزی  بخش  ادوات  و  آلات  ماشین 
و  رسیده  بخار  اسب   ۳.۳۲ به  اکنون   ۹۲ درسال  بخار  اسب 
۳۰۰ درصد رشد داشت.وی افزود: مطابق برنامه هفتم توسعه 
کشور و نیز سند پژوهش های مجلس شورای اسلامی هرسال 
باید هفت صدم اسب بخار به ضریب مکانیزاسیون کشاورزی 

اضافه شود.
کشاورزی  بخش  مکانیزاسیون  ضریب  کرد:  اضافه  برزنونی 
و  نوسازی  برای  اما  است  بیشتر  میانگین کشوری  از  گلستان 
بهبود وضعیت ماشین آلات کشاورزی این استان باید اهتمام 

بیشتری صورت گیرد.
رئیس اداره امور فناوری های مکانیزه جهادکشاورزی گلستان 
همچنین از پیش بینی ۲ هزار و ۴۰۰ میلیارد ریال وام بانکی 
درسال جاری برای پرداخت به متقاضیان نوسازی ماشین آلات 
و  شیلات  طیور،  و  دام  باغبانی،  و  زراعت  شامل  بخش  این 

جنگل و مراتع خبر داد.
امسال  شده  بینی  پیش  تسهیلات  مجموع  از  افزود:  برزنونی 
ماشین  مکانیزاسیون  ارتقای ضریب  و  توسعه  نوسازی،  برای 
ریال  میلیارد   ۷۲۰ تاکنون  گلستان  کشاورزی  بخش   آلات 

معادل ۳۰ درصد تخصیص یافته است.
به گفته وی از ابتدای امسال تاکنون ۲۹۵ میلیارد و ۲۰۰ میلیون 
ریال از تسهیلات تخصیص یافته به متقاضیان پرداخت شده 
است.برزنونی، کارمزد تسهیلات پیش بینی شده خط اعتباری 
مکانیزاسیون درسال جاری را ۲۳ درصد اعلام کرد و گفت: در 
سال های گذشته این کارمزد ۱۵ درصد بود که افزایش آن به 
۲۳ درصد موجب گلایه  فعالان کشاورزی گلستان شده است.

ایمن سازی اساسی در نقاط حادثه خیز جاده کرج - چالوس 
محدوده کندوان یکی از طرح هایی بوده که در فروردین ماه 
سال گذشته در این گذرگاه اجرایی و شروع شد اما ماه ها 
از فعالان گردشگری و صاحبان  به گفته برخی  بنا  است که 
مراکز پذیرایی به علت انسداد مسیر و پیشرفت نداشتن کار 
اقتصاد  جدی  تهدید  وضعیتی  چنین  پیمانکاران  سوی  از 

گردشگری غرب مازندران محسوب می شود.
، این محور به طول حدود ۱۶۸ کیلومتر در سال ۱۳۱۲ به نام 
جاده چالوس ساخته شد و جزو یکی از گذرگاه های پیوند 
دهنده استان های جنوبی البرز و تهران به شمال ایران خطه 
غرب  تهران،  به  از شرق  که  است  گیلان  و  مازندران  غربی 
چالوس  مازندران  هم  شمال  و  البرز  استان  جنوب  طالقان، 

محدود می شود.
حدود نیمی از طول این مسیر در حوزه جغرافیایی مازندران 
در محدوده کندوان شهرستان چالوس است و بقیه هم جزو 
در  رسمی  منابع  آمار  برابر  و  کرج  مرکزیت  به  البرز  استان 
 ۲۰۰ حدود  چالوس  جغرافیایی  حوزه  محدوده  این  طول 
نفر   ۲۰۰ و  هزار  کم  دست  اشتغال  با  گردشگری  فعال 
لبنیاتی،  دستی،  صنایع  تعمیرگاه،  پذیرایی،  واحدهای  شامل 
یدکش  و  خودرو  امداد  مراکز  و  اقامتی  مراکز  موادغذایی، 

مشغول فعالیت هستند.
پاییز و زمستان  ارتباطی در فصول  این محور  آمار در  برابر 
در  که  رحالی  د  و  دارد  تردد  خودرو  هزار   ۳۰ کم  دست 
مدارس  تعطیلی  زمان  تابستان که  ویژه  به  نخست سال  نیمه 
مورد  هزار   ۶۰ تا  هزار   ۵۰ به  آمار  این  بوده  ها  دانشگاه  و 
تردد در روز هم می رسد چرا که غرب مازندران به خاطر 
با  همسایگی  مانند  ممتازی  های  موقعیت  از  برخورداری 
میلیون ساله هیرکانی،   ۴۰ از  بیش  دریای خزر، جنگل های 
خاستگاه  تاکنون  دیرباز  از  طبیعی  و  تاریخی  های  جاذبه 
که  بوده  خارجی  و  داخلی  گردشگر  و  مسافر  ها  میلیون 

بیشترین حجم تردد ها از مسیر کندوان انجام می گیرد.
سنگ  رهاسازی  و  گیری  لق  قالب  در  سازی  ایمن  عملیات 
های معلق در نقاطی از این محور مانند کمر زرد، هریجان، 
سال  نوروز  پنجم  از  موجود  مستندات  طبق  و...  بیشه  سیاه 
هزار  از  بیش  تاکنون  ها  گزارش  برابر  و  شد  آغاز  گذشته 
میلیارد ریال اعتبار هم بابت اجرای این طرح در این محور 

هزینه شده است.
اگرچه این محور ارتباطی در زمان عملیات اجرایی طرح به 
منظور حفظ جان مسافران و کاربران جاده ای باید بسته شود 
تا پیمانکاران بتوانند به دور از هر گونه دغدغه عملیات لق 
گیری، رهاسازی نصب گالری و تورهای سنگی را در نقاط 
در  برده  زمان  ها  ماه  که  اما طرحی  دهند  انجام  ساز  حادثه 
حالی که طبق اظهار نظر مسوولان به ویژه فرماندار چالوس 
بنا بود تا پایان سال گذشته این طرح به سرانجام می رسید.

روز گذشته - یکشنبه - ۱۴ مرداد ماه تا روز سه شنبه هفته 
راه  مدیریت  مرکز  گزارش  طبق  روز  سه  مدت  هم  جاری 
سازی  ایمن  طرح  اجرای  منظور  به  محور  این  کشور  های 
فعالان  از  شماری  گفته  به  بنا  که  تصمیمی  است  شده  بسته 
کار  و  کسب  زمان  درست  که  شرایط  این  در  گردشگری 
و  پذیرایی  اقامتی،  مراکز  گردشگری،  تاسیسات  و  فعالان 
خطه  گردشگری  اقتصاد  برای  تواند  می  بوده  صنوف  دیگر 

غربی مازندران آسیب زا باشد.
تهدید جدی برای کسب و کار فعالان گردشگری

فعال  و  کشور  پذیرایی  واحد  جامعه  رییس  پیوند  این  در 
فعالان  همه   : گفت  کندوان  محور  حاشیه  در  گردشگری 
گردشگری در حاشیه محور کندوان با ایمن سازی این محور 
مخالفتی ندارند اما عاملی که سبب رنجش این قشر از جامعه 
شده بی توجهی مسوولان سطوح کلان کشور نسبت به زمان 
شناسی بوده یعنی درست زمان اوج سفرها و تردد خودروها 
از این محور تصمیم به انسداد این مسیر گرفته اند دلخوشی 
این قشر از جامعه بر باد رفت.حمید میردار سلطانی در گفت 
صاحبان  بیشتر  حرف  امروز   : افزود  ایرنا  خبرنگار  با  گو  و 
اقامتی و پذیرایی حاشیه محور کندوان و حتی دیگر  مراکز 
نقاط گردشگری غرب استان این بوده که آیا نمی شد زمان 
اجرای این طرح را بعد از فصول گردشگری و گذر از فصل 
عملیات  این  مهرماه  از  عبارتی  به  دادند  می  تغییر  تابستان 
شروع می شد تا به لحاظ اقتصادی فشار کمتری به این قشر 
محاسبه  اگر  سرانگشتی  گفت:  شد؟وی  می  وارد  جامعه  از 
شود سطح در آمد مراکز پذیرایی در فصل تابستان به علت 
تردد زیاد مسافران نست به سایر فصول حدود هشت برابر تا 
۱۰ برابر بوده و نکته دیگر مواد فاسد زا که از گذشته تهیه 

با  هماهنگی  بدون  مسیر  این  انسداد  با  طبیعی  طور  به  شده 
جامعه مراکز پذیرایی از بین می رود ضرری که تلخ و قابل 

جبران نیست.
رنجش فعالان گردشگری در جاده کندوان

فعالان  رنجش  سبب  که  دیگر  مساله   : کرد  اظهار  وی 
پیمانکاران  کردن  کار  تفننی  شده  محور  این  در  گردشگری 
بوده به عنوان نمونه امروز که این محور بسته شده تا حوالی 
پای  هم  اگر  و  نشد  دیده  پیمانکاران  از  پایی  رد   ۹ ساعت 
کار بیایند عزم و اراده جدی برای انجام کار ندارند به نظر 
می رسد اینجا باید نظارت ها قوی تر و بابت هر روز تاخیر 

جریمه ای هم برای پیمانکاران در نظر بگیرند.
این موضوع   : رییس جامعه واحدهای پذیرایی کشور گفت 
مجلس  نماینده  و  فرماندار  ویژه  به  امر  مسوولان  اطلاع  به 
شورای اسلامی در شهرستان هم رسانده شد منتهی پاسخشان 
این بوده که اگر این اعتبارات برای اجرای طرح هزینه نشود 
به طور حتم در دیگر نقاط حادثه جاده ای مازندران هزینه 

خواهد شد در حالی که این گونه نبوده است.
نصب  بابت  نمونه  عنوان  به   : داد  توضیح  سلطانی  میردار 
گالری به طول حدود ۵۰ متری، مدت ۱۵ روز جاده بسته بود 
و نکته دیگر در بازدید ها و گزارش ها پی برده شده پیمانکار 
از مجموع ۳۰۰ عدد گالری بتنی تاکنون ۶۳ عدد آماده کرده 
و این نشان می دهد حالا حالا ها باید این مسیر در این بازه 

زمانی بسته باشد.
دلخوشی رستوران داران بر باد رفت

کندوان  جاده  گردشگری  فعال  دیگر  یعقوبی  قطبی  شهرام 
هم گفت : خیلی از صاحبان مراکز پذیرایی در این محور به 
علت حجم سنگین ترافیک، مواد غذایی مورد نیاز مانند مواد 
گوشتی، لبنیات و ... از چند روز گذشته تهیه کرده اند تا در 
نباشند اما  زمان حضور مشتریان در این مراکز دچار کمبود 
زمانی که این محور در هفته سه تا چهار روز آن هم به طور 
پخته  های  برنج  طبیعی  طور  به  شود  می  بسته  روزی  شبانه 
شده خراب شده چرا که دیگر قابل مصرف نیست یا لبنیات 
و مواد گوشتی طبخ شده هم به همین شکل، همه این مسائل 
برای رستوران دار ضرر است دودی که به چشم ما ها می 

رود و هیچکی هم پاسخگوی این ضرر و زیان ها نیست.
آور  سرسام  های  هزینه  مسائل  این  بر  افزون   : افزود  وی 
با  گاز  و  برق  آب،  کارگران،  دستمزد  و  بیمه  حق  مالیات، 
محور  در  گردشگری  فعالان  رود  می  پیش  که  روندی  این 
آشپز  از  نفر   ۳۳ نمونه  عنوان  به  کرده  گیر  زمین  را  کندوان 
و سرآشپز گرفته تا نیروهای خدماتی، پذیرایی و نگهبان در 
مرکز پذیرایی ام فعالیت دارند به هر شکل حقوق هر کدام 
کمتر از ۱۵۰ میلیون ریال نیست و دلخوشی رستوران دارها، 
مراکز اقامتی و دیگر صنوف به فصول تابستان و بهار است 
و  ها  فرصت  این  محور،  پی  در  پی  بستن  با  متاسفانه  که 
اظهار کرد: موضوع  دادند.وی  از دست  هم  را  ها  دلخوشی 
دیگر آنکه بارها پیش آمده که مرکز مدیریت راه های کشور 
اعلام کرده که محور کندوان به خاطر ایمن سازی و بهبود 
وضعیت سیستم روشنایی در برخی از روزهای هفته بسته می 
شود در حالی که وقتی زمان فرا می رسید چنین اتفاقی رخ 

نمی داد و همین عامل سبب سرگردانی مسافران و کاربران 
و  کسب  روی  نهایت  در  که  بود  شده  محور  در  ای  جاده 
تاثیر  مازندران  غرب  منطقه  گردشگری  فعالان  و  کسبه  کار 

زیادی داشت.
واکنش فرماندار چالوس نسبت به انسداد جاده کندوان

کسبه  از  خیلی   : گفت  باره  این  در  هم  چالوس  فرماندار 
از  حضوری  حتی  و  تلفنی  تماس  در  گردشگری  فعالان  و 
پی  در  پی  های  انسداد  همچنین  و  پیمانکاران  کاری  کم 
محور کندوان گلایه داشتند موضوعی که با استاندار و حتی 
مسوولان استانی راهداری و حمل و نقل جاده ای در میان 
نوشهر،  های  مردم شهرستان  نماینده  بسا  چه  و  گذاشته شد 
این  هم  اسلامی  شورای  مجلس  در  کلاردشت  و  چالوس 

موضوع را پیگیری کرده است.
محمد شریفی افزود : گزارش هایی که از مسوولان راهداری 
و حمل و نقل جاده ای استانی و شهرستانی شنیده شده این 
بوده که اگر روند اجرای طرح ادامه نیابد نباید انتظار داشت 
که  است  ممکن  برسد چرا که  به سرانجام  این طرح  روزی 
این اعتبار برای طرح دیگری خارج از شهرستان هزینه شود 
و به همین خاطر ناگزیریم در برابر این تصمیم گیری سکوت 
اداره  با رییس  ایرنا  متعدد خبرنگار  کنیم.در پی تماس های 
برای  چالوس  شهرستان  ای  جاده  نقل  و  حمل  و  راهداری 
این  تا  متاسفانه  این گزارش،  باره  بیشتر در  کسب اطلاعات 
عین حال  در  اما  است  مانده  پاسخ  بی  ها  تماس  این  لحظه 
به  بتنی  های  سازه  است  قرار  شده  گزارش  و  شنیده  آنچه 
طول حدود ۵۰ متر در منطقه کمرزرد و توری سنگ به طول 
حدود ۱۶ هزار متر مربع در منطقه »سیاه بیشه » با بکارگیری 

سه پیمانکار در این نقاط حادثه ساز نصب و انجام گیرد.
امر تاکنون یک  ارایه شده از سوی مسوولان  برابر آمارهای 
 ۲۰۰ گالری کمرزرد،  بابت نصب  ریل  میلیارد   ۱۵۰ و  هزار 
میلیارد ریال تور سنگ و ۲۰۰ میلیارد ریال هم برش الماس 
در قالب طرح ایمن سازی جاده کندوان پیش بینی که بخشی 

از این اعتبار تاکنون هزینه شده است.
های  موقعیت  از  برخوداری  علت  به  مازندران  غرب 
دریا،  خزری،  سبز  هیرکانی  های  جنگل  نظیر  منحصربفرد 
روستاهای سرسبز، جاذبه های گردشگری، تاریخی، مجموعه 
های تله کابین، چشمه های آبگرم معدنی، موزه ها، اقامتگاه 
های بوم گردی و صد ها جاذبه گردشگری دیگر از دیرباز 
و  داخلی  گردشگر  و  مسافر  ها  میلیون  خاستگاه  تاکنون 

خارجی از اقص نقاط کشور و دنیا بوده است.
محور چالوس - کرج به عنوان تنها مسیر اتصال استان های 
تهران و البرز به خطه غربی مازندران و شرق گیلان است که 
به طور متواسط در روزهای عادی حدود  برابر آمار روزانه 
۲۵ هزار دستگاه خودرو و در روزهای تعطیلی این آمار به 

۴۵ هزار دستگاه خودرو هم افزایش می یابد.
و  رامسر  آباد،  عباس  کلاردشت،  چالوس،  نوشهر،  نور، 
تنکابن با برخورداری از ۲۱ نقطه شهری و بیش از هزار نقطه 
می  محسوب  مازندران  غربی  های  شهرستان  جزو  روستایی 
شود که دست کم یک میلیون نفر جمعیت ثابت و سه برابر 

جمعیت متغیر در دل خود جای داده است.

 

استان  شرق  در  کنگاور  در  برق  و  آب  قطعی   مشکلات 
شدن  فاسد  خرابی،  گرفته؛  را  نانوایی ها  دامن  کرمانشاه 
این  از  خمیر، جریمه، کاهش سهمیه آرد و خسارت هایی 

دست تنور مشکلات آنها را داغ کرده است.
نقاط کنگاور گره کار  برخی  در  برق  قطع  با  این روزها   
همگام  است.  شده  گذشته  از  بیش  شهر  سطح  در  مردم 
بافت  از  شهر  نانوایی های سطح  بیشتر  روز،  تکنولوژی  با 
شرایط  نانوایی ها،  کردن  مکانیزه  با  و  شده  خارج  سنتی 
پخت و تولید این قوت غالب مردم تغییر پیدا کرده است. 
دستگاه های برقی جای تنورهای سنتی پخت نان را گرفته 
است. قطع برق نانوایی های دیار آناهیتا را برای پخت نان 

دچار دردسر کرده است.
خسارت قطعی برق به نانوایی ها

گفت:  ایرنا  به  کنگاور  شهرستان  نانوایان  اتحادیه  رییس 
۱۱۷واحد صنفی در این شهرستان پخت نان شهروندان را 
بر عهده دارند که ۲۰ واحد سنگکی، ۱۲ واحد بربری و ۸۵ 
واحد هم لواش است.افشین کریمی ادامه داد: متأسفانه در 
مدت اخیر، شهر کنگاور دچار قطعی برق شده؛ با احتساب 
دارد،  برق  قطعی  ۲ ساعت  از  بیش  محله  هر  در  اینکه  به 
تصور کنید پخت نان چطور باید انجام بگیرد.او ادامه داد: 
قبل  ساعت ها  باید  ناچار  به  نان  پخت  برای  نانوایی  هر 
خمیر را آماده کند.حالا با قطع برق خمیرهای آماده شده 
در  و  ترش  و  فاسد  خاموشی،  ساعت   ۲ گذشت  از  پس 

نهایت بدون استفاده می شود.
ضرورت تسهیلات خرید موتور برق برای نانوایی ها

رییس اتحادیه نانوایان شهرستان کنگاور در ادامه پیشنهاد 
کرد: در راستای رفع این مشکل می توان با حمایت سیستم 
بانکی و صندوق های حمایتی تسهیلات ارزان قیمت برای 

خرید موتور برق در اختیار صاحبان خبازی قرار داد.
جریمه های اجباری که خبازی ها متحمل می شوند

قبل  هفته  گفت:  ایرنا  به  هم  خبازی سنگکی  یک  صاحب 
بود  شده  پخت  آماده  به صورت خمیر  که  آرد  کیسه   سه 
به  نان  به عبارتی ۳۳۰ قرص  یا  با قطعی برق اتلاف شد، 
سامانه  در  باید  نان  تعداد  همین  ولی  نرسید،  مردم  دست 
ریز  دور  به صورت خمیر  که  حالی  در  شود؛  ثبت  نانینو 
شده است.سعید کارخانه با بیان اینکه این عدم ثبت فروش 
نان در سامانه نانینو با جریمه پایان ماه مواجه خواهیم شد، 
افزود: خسارت های زیادی شبیه به این موضوع به نانوایان 
برق  ساعت   ۲ تاسوعا حدود  روز  در  مثلا  می شود،  وارد 
شد،  فاسد  بودند  پخت  آماده  که  خمیرهایی  و  شده  قطع 

ولی هیچکس مشکلات نانوایان را چاره جویی نمی کند.
قطعی برق بدون اطلاع قبلی

مهدی ضرغامی مالک نانوایی بربری در کنگاور هم به ایرنا 
گفت: نانوایی ها طی روزهای گذشته بنا بر عادت همیشگی 
اطلاع  و  اطلاع رسانی  عدم  دلیل  به  اما  بودند  کرده  خمیر 
قبلی قطعی برق در شهر کنگاور خمیر نانوایی ها فاسد شد 

و خساراتی را به بار آورد.
یکی دیگر از صاحبان نانوایی سنگکی در کنگاور به ایرنا 
گفت: ۲ کیسه آرد را که درون خمیرزن بریزید باید طی۲۰ 
تا ۲۵ دقیقه هم بخورد، متاسفانه هفته گذشته در ۱۰ دقیقه 
اول بدون هماهنگی برق نانوایی قطع شد، برای جلوگیری 
استفاده کردیم که آن  برق  از موتور  فاسد شدن خمیر  از 

هم متاسفانه توان چرخش خمیرزن را نداشت.
بهزاد خزایی افزود: عدم پخت خمیر و اینکه هیچ کارت 
تخلف  منزله  به  نمی شود  کشیده  نانینو  دستگاه  از  بانکی 
محسوب شده و آخر ماه چندین کیسه آرد از سهمیه کم 
افزود:  و  کرد  گلایه  آب  مکرر  قطعی های  از  می شود.او 
قطعی آب در سطح محلات مختلف مشکلات را دو چندان 
مانده  از آب  نیستیم  نظر وجدان کاری راضی  از  و  کرده 
تانکر برای تهیه خمیر استفاده کنیم که بارها این مشکل را 

به مسوول آبفا شهرستان انتقال داده ایم.
پیگیر مشکلات نانوایی ها هستیم

رییس اداره جهاد کشاورزی شهرستان کنگاور ضمن تائید 
خسارت های ناشی از قطعی برق به نانوایی ها به ایرنا گفت: 
در جلسه شورای آرد و نان شهرستان مشکلات نانوایی ها 
از  جلوگیری  برای  افزود:  خزایی  می شود.محمد  بررسی 
مکاتبه  و  پیگیری  باید  قطعا  هم  نانوایی ها  سهمیه  کاهش 
شود که در حق کسی اجحاف نشود.وی خاطرنشان کرد: 
بحران  با  مقابله  برای  نانوایان  همه  برای  آموزشی  کلاس 

پیش بینی شده و در آینده ای نزدیک برگزار می شود.
برق صنوف پر مصرف قطع می شود

با  گفت وگو  در  هم  کنگاور  شهرستان  برق  اداره  رییس 
ابتدای  از  پیش رو  ۲ هفته گرم  به  اشاره  با  ایرنا  خبرنگار 
همراه  شبکه  مصرفی  بار  بی سابقه  افزایش  با  که  مردادماه 
با  و  ملی  مختلف  کارگروه های  تصمیم  به  افزود:  است، 
از  برخی  برق  اولویت ها،  اساس  بر  و  استان ها  هماهنگی 
فرصت  حتی  و  می شود  قطع  لحظه ای  به صورت  صنوف 

هماهنگ کردن به نواحی شهرستانی هم نمی دهند.
و  شناسایی  کرد:  تاکید  ادامه  در  عظیمی  محمدرسول 
برای مشترکان پرمصرف در تمام  صدور اخطار قطع برق 
گروه های  اعزام  و  خانگی  و  اداری  تجاری،  بخش های 
صنعت برق به ادارات، بانکها، شهرداری ها و سایر مراکزی 
که مردم به عنوان پرمصرف معرفی می کنند، در دستور کار 
وجود  است.با  گرفته  قرار  برق  نیروی  توزیع  شرکت های 
تاکید ستاد پدافند غیرعامل، مصوبات قانونی و هشدارهای 
این  عمل  در  ولی  نانوایی،  کردن  دوگانه سوز  برای  لازم 
هم  و  نیافته  تحقق  لازم  استاندارد  و  کافی  اندازه  به  مهم 
اکنون هرگونه چالش در تامین برق و گاز شهری می تواند 
زندگی مردم را دچار اختلال کند.آن بخشی که برای همه 
عیان است در این شرایط کمبود برق و در زمستان افزایش 
کردن  سوز  دوگانه  آن،  قطعی  احتمال  و  گاز  مصرف 
تنها از راه مصوبه و دستور امکان پذیر نیست  خبازی ها 
نسبت  های جاری  هزینه  افزایش  به  باتوجه  است  و لازم 
و  لازم  کار  و  ساز  کردن  فراهم  تسهیلات،  پرداخت  به 
همچنین مشوق های کافی برای دوگانه سوز شدن نانوایی 
در نظر گرفته شود.شهرستان کنگاور با جمعیتی بالغ بر ۸۵ 

هزار نفر در ۹۰ کیلومتری شرق کرمانشاه قرار دارد.

تنور داغ مشکلات نانوایی ها 
در کنگاور

پایان تنش آبی در نظرآباد با افتتاح 
خط انتقال آب سد طالقان

روز  نظرآباد  شهرستان  به  طالقان  سد  آب  انتقال  پروژه 
دوشنبه با حضور مجتبی عبداللهی استاندار البرزمورد بهره 
برداری قرار گرفت و تنش آبی این شهرستان پس از سالها 

فروکش کرد.
، »داوود نجفیان » مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان 
علی حدادی  که  عمرانی  پروژه  این  افتتاح  آیین  در  البرز 
نماینده مردم شهرستان های ساوجبلاغ ، نظرآباد ، طالقان 
و چهارباغ در مجلس شورای اسلامی نیز حضور داشت ، 
اعلام کرد: پروژه انتقال آب سد طالقان به نظرآباد بخشی 
از طرح جامع آبرسانی استان البرز به شمار می رود که با 
اقدام جهادی شرکت آب منطقه ای البرز به سرانجام رسید.

نظرآباد ۱۶  به  انتقال آب سد طالقان  برای  داد:  ادامه  وی 
کیلومتر شبکه اصلی به قطر ۴۰۰ و ۵۰۰ میلی متر از تصفیه 
خانه شهرجدید مهستان به مخزن پنج هزار متر مکعبی آب 

نظرآباد احداث شده است.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان البرز ، هزینه انتقال 
میلیارد  هزار  سه  را  نظرآباد  شهرستان  به  طالقان  سد  آب 

ریال از اعتبارات ملی اعلام کرد.
مشکل  پروژه  این  از  برداری  بهره  با  کرد:  بیان  نجفیان 
کمبود آب آشامیدنی در شهرستان نظرآباد برای بلندمدت 
کام  طالقان  سد  گوارای  آب  آنکه  ضمن  شد  برطرف 

ساکنان نظرآباد را شیرین کرد.
وی یادآور شد: با افتتاح این پروژه سالانه ۲۵ میلیون متر 
مکعب آب سد طالقان به شهرستان نظرآباد انتقال می یابد.

اشتهارد در گام بعدی
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای استان البرز گفت : اکنون 
نیز در استمرار پروژه آبرسانی نظرآباد، خط انتقال آب سد 
کیلومتر   ۴۰ طول  به  اشتهارد  کویری  شهرستان  به  طالقان 
مراحل تکمیلی خود را می گذراند و در آینده نزدیک نیز 

آب این سد به اشتهارد می رسد.
و  سالم  آب  گذشته  سال   ۲ در  البته  شد:  یادآور  وی 
به  البرز  استان  غربی  دشت  چاههای  طریق  از  بهداشتی 
از  شهرستان  این  اکنون  و  یافته  انتقال  اشتهارد  شهرستان 

آب پایدار برخوردار است.
طرح جامع آبرسانی

البرز پس  اینکه طرح جامع آبرسانی استان  بیان  با  نجفیان 
از سه سال مطالعه دقیق در فروردین ماه سال ۱۴۰۱ آغاز 
مناطق  در  طرح  این  از  زیادی  بخش  تاکنون  گفت:  شد، 
 ، فردیس   ، کرج  های  شهرستان  جمله  از  استان  مختلف 

ساوجبلاغ ، نظرآباد و اشتهارد اجرا شده است.
کرد:  بیان  البرز  استان  ای  منطقه  آب  شرکت  مدیرعامل 
آبرسانی  قالب طرح جامع  در  متعددی  های  پروژه  اکنون 
زنجیره  تکمیل  با  افزود:   ، داریم  اقدام  دست  در  البرز 
اجرایی این پروژه ها آب آشامیدنی این استان تا افق ۳۰ 

ساله تامین می شود.
انتقال  با محور  البرز  آبرسانی  تاکید کرد: طرح جامع  وی 
آب از ۲ سد کرج و طالقان در دست اجرا قرار گرفته که 
استان  زمینی  زیر  های  سفره  بار  کاهش  در  موثری  نقش 

دارد.
البرز  شرب  آب  درصد   ۷۰ حدود  اکنون   : گفت  نجفیان 
سطحی  آبهای  از  درصد   ۳۰ و  زمینی  زیر  های  سفره  از 
است که تلاش ها بر این است تا سهم برداشت از سدها 

افزایش یابد.
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان البرز  دراین آیین 
اعلام کرد: مخزن ذخیره آب شرب نظرآباد با ظرفیت پنج 
هزار متر مکعب  با صرف  ۴۰۰ میلیارد ریال  اعتبار مورد 

بهره برداری قرار گرفت.
»حمیدرضا نامداری » اظهار کرد:  ۲ هزار و ۷۰۰ متر خط 
انتقال آب  این مخزن به شهر نظرآباد نیز به بهره برداری 

رسید.
وی  تصریح کرد: با بهره برداری از مخزن مذکور، شاهد 
افزایش ظرفیت تولید و توزیع آب در منطقه به میزان ۱۰۰ 

لیتر بر ثانیه هستیم.

 ۱۴ اثر طبیعی و تاریخی فارس 
ثبت ملی شد

میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی فارس  مدیرکل 
شهرستان های  طبیعی  و  تاریخی  ارزشمند  اثر   ۱۴ گفت: 

مختلف فارس ثبت ملی شد.
 محمد ثابت اقلیدی، افزود: استان فارس بیش ترین تعداد اثر 

تاریخی ثبتی کشور را دارد.
وی عنوان کرد: »غار چهل دخترون« میراث طبیعی شهرستان 
شماره  به  لازم  قانونی  تشریفات  از  پس  که  است  جهرم 

۳۴۱۵۴ درفهرست ملی به ثبت رسید.
انبار هشت پخ »  ثابت اقلیدی ادامه داد: اثر تاریخی »آب 
لارستان به شماره ۳۴۱۴۴، »برم سراب دخترون« با شماره 
۳۴۱۵۲ و »پل شکسته جدول ترکی« در شهرستان کازرون 
و«قلعه گوری محمله« شهرستان خنج به شماره ۳۴۱۲۲ ثبت 

ملی و به فارس ابلاغ شد.
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی فارس  مدیرکل 
اضافه کرد: »خانه زارع جدس و کدیور« و ،«حمام گودی« 
در بافت تاریخی شیراز به شماره های ۳۴۱۵۱ و ۳۴۱۴۷ واقع 
دربافت تاریخی شیراز از میراث ملی مرکز فارس هستند و 
»دبیرستان ذوالقدر« به شماره ۳۴۲۰۹ و »حمام فدشکویه« به 

شماره ۳۴۲۰۵ نیز درشهرستان فسا ثبت ملی شدند.
وی گفت: »مسجد محمدیه » به شماره ۳۴۱۶۱ و ُ»کارخانه 
پنبه« به شماره ۳۴۱۵۸ از میراث تاریخی جهرم هستند که 
در فهرست میراث ملی کشور به ثبت رسیدند و »قلعه پرگو« 
به شماره ۳۴۲۱۱، »بقایای قلعه سفید« به شماره ۳۴۲۱۳ و 
محوطه باستان شناختی »دکان فیشور » با شماره ۳۴۲۰۶ نیز 

از میراث ثبت ملی شده شهرستان اوز هستند.
ثابت اقلیدی اظهار کرد: این آثار تحت حفاظت و نظارت 
قرار  صنایع دستی  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  وزارت 
دارند و هرگونه دخل و تصرف یا اقدام و عملیاتی که منجر 
لغایت  مواد ۵۵۸  برابر  آن شود  تغییر هویت  یا  تخریب  به 
۵۶۹ پنجم قانون مجازات اسلامی، تعزیرات و مجازات های 

بازدارنده جرم است.
با  تنها  نیز  تاریخی  آثار  این  بازسازی  افزود: مرمت و  وی 

تأکید و نظارت وزارت میراث فرهنگی امکان پذیر است.

ضربه مهلک ایمن سازی لاک پشتی کندوان بر صنعت
 گردشگری مازندران

نوسازی ماشین آلات کشاورزی گلستان نویدبخش اما ناکافی
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پروژه جذب عطیه الله وارد فاز 
تازه ای شد؛ 

به دنبال انتقالی قرضی با بند 
خرید دائمی

ساسو: 
سردار آزمون کلید ما بود

 الغسانی: بازی در این زمین 
آسان نبود

آرماند دوپلانتیس شب گذشته با پرشی خیره کننده 
و  المپیک  طلای  مدال  توانست  پاریس  آسمان  در 
کند.آرماند  ثبت  خودش  نام  به  را  جهانی  رکورد 

دوپلانتیس: ملاقات با ابرها در استراتوسفر
در  ورزشکار  بزرگ ترین  حالا  دوپلانتیس  آرِماند 
رشته دو و میدانی است. او نتوانسته سه مدال طلای 
متوالی کسب کند اما برای حک کردن نامش روی 
 ۲۰۲۴ المپیک  در  نیزه  با  پرش  رشته  طلای  مدال 
رقابت صبر  این  پایان  تا  که  نداشت  نیازی  پاریس 

کند.
این ورزشکار ۲۴ ساله شب گذشته موفق شد رکورد 
خودش را بشکند و بر جاذبه زمین غلبه کند و بعید 
دردسری  بتواند  دیگری  انسان  که  می رسد  نظر  به 
برای این رکورد ایجاد کند. او پس از این قهرمانی 
به خبرنگاران گفت: »من کنترل بدنم در هوا را در 
اختیار دارم و نگران هیچ چیز نیستم. همه چیز خوب 

پیش می رود.«
این  در  حاضر  ورزشکاران  سایر  که  حالی  در 

در  را  دادن حریفان  مدال و شکست  مسابقات رویای کسب 
که چطور  است  این  فکر  به  سوئدی  اعجوبه  این  دارند،  سر 
بالاتر پرواز کند و نامش را در تاریخ به ثبت برساند. او مثل 
همیشه صبور بود و شاید حتی گاهی خسته شد و حوصله اش 

سر رفت.
او ۳۵ دقیقه برای پرواز اولش که ۵.۷۰ متر بود صبر کرد و 
نیازی هم به انجام حرکات آکروباتیک برای این پرش نداشت 
فقط  او  رفت.  پیش  او  قدرت  با  راحت  خیلی  چیز  همه  و 
بالا رفت و پایین آمد. هیچ اتفاق بیشتری رخ نداد. قدرت و 
سرعتی که برای رسیدن به میله به کار گرفت باعث شد که 

مستقیم از روی آن عبور کند.
دوپلانتیس سپس دوباره صبر کرد. در این میان شاهد رقابت 
مردان در دوی ۲۰۰ متر هم بود. با پدر و مادرش که هر دو 
در  او  مربیگری  که  گرگ  کرد.  صحبت  هستند  هم  او  مربی 
بخش تکنیکی را بر عهده دارد و هلنا که کارهای مربوط به 
بخش فیزیکی و روانی را پیش می برد. او به همین دلیل دوست 
تنها  ورزشکاری  هر  چون  بماند  المپیک  دهکده  در  نداشت 

می تواند یک مربی داشته باشد اما او دو مربی دارد.
پرش  هم  متر   ۵.۸۵ روی  او  و  گذشت  دیگر  دقیقه   ۴۵ یک 
توجه  میله  از  بدنش  فاصله  داشت.  نقصی  بدون  و  درست 
به  را  چیز  همه  دوپلانتیس  کرد.  جلب  خود  به  را  بسیاری 
می توانست  دیگر  پرش  دو  با  او  بود.  کرده  محاسبه  درستی 
به  به هدف اصلی فکر کند.  از آن خود کند و  مدال طلا را 
همین دلیل بود که او در پرش بعدی هم خیلی زود به سراغ 

۵.۹۰ متر رفت.
او در طول این مدت مشغول صحبت با امانوئل کارالیس شد 
که از یونان به پاریس آمده بود و رویایش این بود که در کنار 
دوپلانتیس بتواند روی سکوی قهرمانی برود و در نهایت هم به 
این آرزو رسید. پرش بعدی این ستاره سوئدی روی ۵.۹۵ بود.

کندریکز آمریکایی که در مسابقات المپیک ۲۰۱۶ ریو موفق 

شده بود مدال برنز را از آن خود کند بار دیگر در این مسابقات 
حضور داشت. او هم توانست مانند دوپلانتیس از این ارتفاع 
این  اما  به خودش اختصاص دهد  نقره را  عبور کند و مدال 
ورزشکار کوتاه بیا نبود و تصمیم گرفت برای مدال طلا روی 
شش متر پرش با نیزه انجام دهد و رسما عنوان قهرمانی را به 

دست آورد.
اما حالا همه چیز متعلق به او بود. دیگر صدایی در ورزشگاه 
به گوش نمی رسید. همه ۱۶۰ هزار نفر حاضر چشم هایشان را 
او دوخته بودند. او خیلی راحت از روی ۶.۱۰ متر عبور  به 
بست،  نقش  نمایشگر  روی  متر   ۶.۲۵ عدد  وقتی  بود.  کرده 
موجی در بین تماشاگران به راه افتاد. او مثل یک رهبر ارکستر 
سعی کرد جمعیت را با خودش همراه کند. در پرش اول خیلی 

نزدیک بود اما موفق نشد.
تماشاگران نامش را از روی سکوها فریاد می زدند. دوپلانتیس 
می دانست که بدنش توانایی این کار را دارد. در پرش دوم هم 
موفق نشد و فقط یک بار دیگر فرصت داشت. فرصت آخر. و 
توانست از روی مانع ۶.۲۵ متری عبور کند! لحظه  ای جادویی. 
سبک  به  را  دیوانه وارش  خوشحالی  و  دوید  سرعت  به  او 
آغوش  در  را  عزیزانش  و  گذاشت  نمایش  به  دیکچ  یوسف 

گرفت. همه ورزشگاه سر پا ایستاده بودند.
این افنخاری برای تاریخ بود. او دور افتخار زد و دومین مدال 
طلای المپیک را پس از قهرمانی در المپیک ۲۰۲۰ توکیو به 
دست آورد. این در حالی است که دو قهرمانی جهان و سه 
قهرمانی اروپا هم در کارنامه او در ۲۴ سالگی به ثبت رسیده 

است.
داشته  پرش  متر  توانست ۶.۱۷  لهستان  در  او در سال ۲۰۲۰ 
آن  از  او  بشکند.  را  بود  متر   ۶.۱۶ که  قبلی  رکورد  و  باشد 
زمان تا به حال ۹ بار رکورد جهانی را شکسته است و درباره 
انگیزه اش می گوید: »من باید از بسیاری جهات پیشرفت کنم 
تا یک سانتی متر بالاتر بپرم. شاید کم به نظر برسد اما خیلی 
در  که  معناست  این  به  من  برای  سانتی متر  یک  است.  زیاد 

حال پیشرفت هستم. عاشق چالش جدید هستم و این 
اشتیاق هرگز از بین نمی رود. این کار مدام سخت تر 
می شود اما به نظر می رسد که چالش تازه شروع شده 

است.«
دوپلانتیس در سن ۱۵ سالگی تصمیم گرفت که برای 
کشور سوئد به میدان برود. او تابعیتی دوگانه دارد: 
از طرف مادری سوئدیس و از طرف پدری آمریکایی 
است. مادرش که حالا مربی او هم به حساب می آید 
با  بوده و پدرش هم در رشته پرش  بازیکن والیبال 
نیزه فعالیت می کرد و بیش از این رکورد ۵.۸۰ متر را 

هم به ثبت رسانده بود.
این پسر پرنده حالا امیدوار است که بتواند همچنان 
را  بیشتری  ادامه دهد و شاهکارهای  را  تاریخ سازی 
خلق کند. او در سن ۷ سالگی توانسته بود از روی 
مانع سه متری بپرد، در سن ۹ سالگی از روی مانع ۴ 
متری پرید، در ۱۳ سالگی به پنج متر رسید و در ۱۸ 

سالگی از ۶.۰۵ عبور کرد.
داشت:  اظهار  تایمز  نیویورک  با  گفت وگو  در  او 
توانایی  من  و  است  جذاب  بسیار  من  برای  نیزه  با  »پرش 
بسیار  پسر  که  زمانی  از  دارم.  ورزش  این  انجام  در  بسیاری 
این ورزش در  برای حضور در  امکانات  بودم همه  کوچکی 

اطرافم وجود داشت.«
پوما،  با  توجهی  قابل  تبلیغاتی  قراردادهای  که  دوپلانتیس 
ردبول، اومگا و یک شرکت ماشین برقی سوئدی دارد سومین 
بچه از چهار فرزند پدر و مادرش است و دو فرزند دیگر آنها 
هم در این رشته در سطح قهرمانی فعالیت دارند. یکی از آنها 

هم بازیکن بیسبال در آمریکا است.
طبیعی  و  عادی  فیزیک  با  او  که  اینجاست  جالب  نکته  اما 
فاصله  می کنند  فعالیت  رشته  این  در  که  کسانی  از  بسیاری 
زیادی دارد. میانگین قد آنها ۱.۸۸ متر است اما او تنها ۱.۸۱ 
برای  بیشتری  همیشه تلاش  دلیل  همین  به  و شاید  است  متر 
موفقیت کرده است. او گفت: »هدف من همیشه این است که 
در همه مسابقات پیروز شوم. می خواهم بهترین ورزشکار در 
نیزه در تاریخ باشم. هر وقت که موقعیتش را  با  رشته پرش 

داشته باشم برای ارتقای رکورد اقدام خواهم کرد.«
او در سن ۱۲ سالگی تصمیم داشت که فقط در رشته بیسبال 
فعالیت کند و تمام تمرکزش روی این رشته بود اما در نهایت 
او کودکی  دهد.  ادامه  پریدن  به  دیگر  بار  که  تصمیم گرفت 
عجیب و پر خطری داشت و شاید همین باعث شد که الان 

بتواند به اندازه یک ساختمان دو طبقه به هوا بپرد.
برادرش در این باره گفت: »بچه ها مدام در حیاط از این طرف 
به آن طرف می پریدند و حتی گاهی آسیب می دیدند اما دوباره 
بود.  کننده ای  سرگرم  و  جالب  خیلی  جو  چون  برمی گشتند 
دست های شکسته و زخم های روی پا و کبودی های روی سر 
طبیعی بودند. ما تمام وسایل مورد نیاز برای پریدن را داشتیم 
و او به همین شکل آماده شد.«حالا دوپلانتیس می خواهد به 
و  سقف  هیچ  که  نمی رسد  نظر  به  و  دهد  ادامه  تاریخ سازی 

محدودیتی در دنیا برای او وجود داشته باشد.

ژوزه مورایس بعد از شکست سنگین تیمش برابر شباب الاهلی 
به شدت علیه قوانین وضع شده در فوتبال ایران موضع گرفت.

سپاهان فصل گذشته را با کسب عنوان قهرمانی در جام حذفی 
بتوانند فصل  انتظار می رفت که طلایی پوشان  و  برد  پایان  به 
جدید را هم با به دست آوردن یک برد روحیه بخش در مرحله 
پلی آف لیگ نخبگان آسیا آغاز کنند تا در یک قدمی صعود به 
این وجود، شب  با  گیرند.  قرار  رقابت ها  این  مرحله گروهی 
تلخی را سپاهانی ها پشت سر گذاشتند و عملکرد ناامیدکننده 
طلایی پوشان در دیداری خانگی منجر به باخت سنگین و ۴ بر 

یک شاگردان ژوزه مورایس شد.
سرمربی پرتغالی سپاهان که تیمش در مسابقه امشب در نیمه 
آن ها  علیه  مربیان، شرایط  نیمه  در  و  بود  بازی  برنده  نخست 
رقم خورد و در وقت های اضافی هم کامبک حریف اماراتی 
تکمیل شد، با عصبانیت نسبت به قوانین وضع شده در فوتبال 
ایران، در نشست خبری بعد از بازی حضور پیدا کرد. مورایس 
در صحبت های خود نسبت به محدودیت های ایجاد شده در 
زمینه سقف بودجه و مسائل مرتبط با جذب بازیکنان، موضع 
تندی علیه فدراسیون گرفت و یک نشست خبری جنجالی را 

برگزار کرد.
بازی  به  می توانستیم  خوردیم  که  دومی  گلی  از  بعد 

برگردیم اما ...
برابر  امشب  مسابقه  پیرامون  صحبت هایش  آغاز  در  مورایس 
شباب الاهلی گفت: »اگر بخواهم از نقطه مثبت شروع کنم که 
برای انتخاب آن مشکل دارم! با وجود اینکه چهار گل خوردیم، 
بچه ها یک گل زدند، اما این کافی نبود. اشتباهاتی رخ داد و 
بعد از گلی دومی که خوردیم می توانستیم به بازی برگردیم، 
متأسفانه گل های سوم  و  نکردند  فکر  این طوری  بازیکنان  اما 
و چهارم را دریافت کردیم که دیگر چیزی نمی توانیم درباره 
آن ها بگویم. شباب الاهلی تلاش بسیار خوبی در نیمه دوم و 
به ویژه در ۳۰ دقیقه وقت اضافه داشت. اگر بخواهم راجع به 
تعویض ها صحبت کنم، باید بگویم آن ها تعویض های سرعتی 

و در دسترس بیشتری داشتند«.
حمایت  شوند،  ناامید  آنکه  از  پیش  تا  هواداران مان 

فوق العاده ای داشتند
از  بعد  سپاهان  هواداران  ناراحتی  به  نسبت  مورایس  ژوزه 
از حضور  با قدردانی  و  داد  نشان  امشب هم واکنش  مسابقه 
دلجویی  تیمش  هواداران  از  جهان،  نقش  ورزشگاه  در  آن ها 
کرد و درباره تشویق های آن ها در مسابقه امشب گفت: »یکی 
کنم،  آن صحبت  مورد  در  می خواستم  که  مثبتی  چیزهای  از 
از  فوق العاده ای  واقعاً حمایت  ما  که  بودند  هواداران سپاهان 
آن ها دیدیم تا زمانی که متوجه شدند کار از کار گذشته و یک 

جورهایی ناامید شدند. خود ما هم ناامید شدیم«.
وضع  قوانین  کشور  در  ایرانی  باشگاه های  برای  آنقدر 

می کنند که کمی کار کار سخت می شود
فوتبال  برای  وضع شده  قوانین  از  گلایه  با  سپاهان  سرمربی 
ایران، درباره مشکلات تیم های ایرانی در رقابت های آسیایی 
گفت: »آنقدر برای باشگاه های ایرانی در کشور قوانین وضع 
محدودیت  اگر  می شود.  سخت  کار  کار  کمی  که  می کنند 
بازیکن داریم، هفت بازیکن مصدوم نمی توانیم داشته باشیم! 
بدهیم  دیگر  تیم  به  قرضی  به طور  را  تیم مان  از  بازیکنی  اگر 

نمی توانیم کسی را جایگزین او کنیم. ما فقط می توانیم هفت 
بازیکن از لیگ به تیم خودمان بیاوریم!«

 لیگ قهرمانان آسیا برای باشگاه های ایرانی نیست!
قوانین  انتقادهای خود علیه  ادامه صحبت هایش،  مورایس در 
وضع شده را تندتر کرد و گفت: »یکسری قوانین دیگری هم 
بگویم  می توانم  که  می شود  مصوب  ایرانی  باشگاه های  برای 
لیگ قهرمانان آسیا برای باشگاه های ایرانی نیست، چون برای 
آن ها مشکل به وجود می آید و محدودیت بودجه دارند. ما یک 
مشکل دیگر هم داریم. حتی اگر بازیکن خارجی از تیم های 
محسوب  ما  برتری  لیگ  سهمیه  جزو  بگیریم  برتری  لیگ 
می شود و حتی اگر بازیکن ایرانی از خارج کشور به خدمت 
ما محسوب می شود.  برتری  لیگ  جزو سهمیه  بگیریم مجدداً 

همه این موارد برای ما مشکلاتی ایجاد می کند«.
متوجه قوانین حاضر نمی شوم و گیج کننده است

در  وضع شده  قوانین  منفی  تاثیر  به  اشاره  با  مورایس  ژوزه 
اگر  ما  »در حال حاضر  داد:  توضیح  ایرانی  تیم های  عملکرد 
پول  بمانیم  منتظر  باید  کنیم  ثبت  بازیکن جدید  دو  بخواهیم 
قرارداد  آن  از  بعد  بیاید  باشگاه  حساب  به  حسین نژاد  انتقال 
دو بازیکن جدید را به ثبت برسانیم. این ها مشکلاتی است که 
برای تیم های ایرانی به وجود می آید و اصلًا توجیه پذیر نیست. 
به خاطر اتفاقاتی که در فصل گذشته لیگ قهرمانان آسیا افتاد 
بازی  نتوانستند  و  بودند  محروم  مسابقه  این  در  ما  مدافع  سه 
کنند. به همین خاطر ما مجبور بودیم که از گزینه های دیگری 
استفاده کنیم. همان طور که در صحبت های قبلی ام اشاره کردم، 

متوجه قوانین حاضر نمی شوم و گیج کننده است«.
ببخشید که این طور صحبت می کنم؛ متأسفم و متأسفم!

سرمربی طلایی پوشان به گلایه های خود از قوانین فوتبال ایران 
تیم را آن طوری  نمی توانیم  قوانین  این  »با  ادامه داد و گفت: 
که می خواهیم بسازیم. همانطور که گفتم ما یک دفاع راست، 
یک دفاع چپ و یک دفاع وسط می خواستیم، اما فقط هفت 
بازیکن از داخل لیگ می توانستیم داشته باشیم. ما محدودیت 
اگر  اینکه  علاوه  به  داریم.  هم  ایرانی  بازیکنان  به کارگیری 
هفت  سهمیه  جزو  بگیریم  ایران  لیگ  در  خارجی  بازیکن 
ایران  فوتبال  نمی شوم  متوجه  می شود.  محسوب  ما  بازیکن 
چه سودی از این قضیه می برد یا چه منفعتی دارد! دلیل این 
موضوع را متوجه نشدم و ببخشید که این طور صحبت می کنم؛ 
قضیه  این  از  سودی  فوتبال  که  نمی دانم  متأسفم.  و  متأسفم 

می برد یا خیر«.
فوتبال  زمین  این  در  بخواهیم  که  است  شرم آور  واقعاً 

بازی کنیم!

امشب  مسابقه  در  تیمش  بازیکنان  عملکرد  درباره  مورایس 
در  »بازیکنانم  گفت:  جهان  نقش  ورزشگاه  وضعیت چمن  و 
طول ۹۰ دقیقه تلاش خودشان را کردند و حتی مجبور بودیم 
میلاد  وقتی  است  طبیعی  کنیم.  استفاده  بازیکنان جوان مان  از 
دیگر  تیم های  به  مغانلو  شهریار  و  رضاییان  رامین  زکی پور، 
می روند همه این ها طبیعی است و تنها چیزی که طبیعی نیست، 
بازیکن  حتی  بازیکن  جذب  برای  ما  است.  بازیکن  جذب 
ایرانی محدودیت داریم! واقعاً شرم آور است که بخواهیم در 
این زمین فوتبال بازی کنیم! حتی می توانم بگویم روی گلی 
که زدیم زمین به ما کمک کرد! توپ به داخل یک چاله خورد 

و تغییر مسیر داد درون دروازه حریف رفت«.
گل هایی که خوردیم روی اشتباهات فردی رخ داد

سپاهان  دفاعی  خط  عملکرد  به  واکنش  در  مورایس  ژوزه 
»گل هایی  داد:  توضیح  امارات  شباب الاهلی  برابر  جدال  در 
می توانم  در کل  داد.  فردی رخ  اشتباهات  که خوردیم روی 
برای  که  قوانینی  به جای  است  بهتر  نظرم  به  متأسفم.  بگویم 
لیگ در نظر می گیریم، این قوانین روی استاندارد بودن زمین ها 
متمرکز شود که بتوانیم شاهد فوتبال با کیفیت بیشتری باشیم. 
با  ورزشگاه  که  تیمی  بتوانیم  که  باشیم  داشته  استانداردهایی 
کیفیتی دارد بتواند فوتبال بازی کند. ما باختیم و ناراحتیم، اما 

فقط این موضوعات نیست«.
با این وضعیت، دوست ندارم در این زمین بازی کنیم!

سرمربی سپاهان بار دیگر گریزی به وضعیت ورزشگاه نقش 
جهان اصفهان زد و با گلایه از وضعیت چمن این ورزشگاه 
چمن  که  شرایطی  این  »با  گفت:  آمده،  به وجود  شرایط  و 
ورزشگاه نقش جهان دارد، دوست ندارم در این زمین بازی 
و  بدهد  تشکیل  دپارتمانی  فوتبال  فدراسیون  امیدوارم  کنیم. 
استانداردهای زمین را مشخص کند که ما بتوانیم در یک زمین 
خوب بازی کنیم. اصلًا نمی توانم بگویم ما کجا بازی می کنیم. 

فقط امیدوارم ما در یک زمین خوب بازی کنیم«.
و  بگیریم  یاد  هم  ما  می کنند،  تقلب  باشگاه ها  بقیه  اگر 

برویم تقلب کنیم!
مورایس نسبت به شرایط فهرست بازیکنان تیمش هم بار دیگر 
اینجا  در  بازیکنانی  ما  گذشته  »سال  گفت:  و  گرفت  موضع 
داشتیم که خود شما آن ها را سوپراستار صدا می کردید، اما به 
یکسری باشگاه هایی رفتند که کمتر از اینجا پول بگیرند؟ نه! 
من نمی دانم بقیه باشگاه ها چه کار می کنند، اما ای کاش ما هم 
از آن ها یاد بگیریم! اگر آن ها تقلب می کنند ما هم یاد بگیریم 
جذب  بازیکن  اینطوری  چگونه  آنها  کنیم!  تقلب  برویم  و 
می کنند؟ من متوجه این موضوع نمی شوم. واقعاً برایم عجیب 

است و متوجه نمی شوم چگونه بازیکن جذب می کنند«.
امیدوارم در آینده این جو ادامه داشته باشد

جنجالی خود  خبری  نشست  پایانی  بخش  در  مورایس  ژوزه 
از هواداران سپاهان به طور ویژه تشکر و قدردانی کرد و با 
عذرخواهی بابت نتیجه به ثبت رسیده، گفت: »از هواداران بابت 
تشکیل جوی قشنگ در ورزشگاه تشکر می کنم. می دانم این 
موضوع دفعات دیگری هم اتفاق افتاده است، ولی متأسفانه آن 
چیزی که ما به شما می دادیم و نتیجه ای که کسب می کردیم، 
اندازه آن کار نبوده است. به هر حال امیدوارم در آینده این 
جو ادامه داشته باشد و بتوانیم پیروزی های بهتری کسب کنیم«.

مرد آسمانی، پرنده بی حدوحصر، هیولای ارتفاعات

آرماند دوپلانتیس: ملاقات با ابرها در استراتوسفر

موضع تند مورایس علیه قوانین فوتبال ایران؛ 

رقابت های آسیایی جای ما نیست!

سرخ پوشان پایتخت در آستانه توافق با یحیی عطیه الله قرار 
به  قرضی  قراردادی  با  مراکشی  ستاره  احتمالًا  و  گرفتند 

پرسپولیس خواهد آمد.
پرسپولیس یکی از تیم هایی است که در فاصله کمتر از ۱۰ 
برتر،  لیگ  جدید  فصل  در  مسابقه اش  اولین  انجام  تا  روز 
تابستانه  نقل وانتقالات  بازار  در  فعالیت  دنبال  به  همچنان 
است. سرخ پوشان پایتخت بعد از توافق با الکسیس گندوز 
مهم ترین  حالا  دروازه،  خط  وضعیت  از  آسوده خیالی  و 
چالش شان تقویت سمت چپ خط دفاعی است و در این 
انجام  مختلف  بازیکنان  با  یک ماه  طول  در  رایزنی ها  مسیر 
شده اما اولویت اصلی پرسپولیسی ها، جذب یحیی عطیه الله 

بوده است.
در  گسترده  رایزنی های  کنار  در  پرسپولیس  باشگاه  مدیران 
میلاد  جمله  از  مختلفی  چهره های  با  عطیه الله،  جذب  مسیر 
نام  حتی  و  شدند  مذاکره  وارد  سوارز  مارسلو  و  محمدی 
مطرح  هم  سیلوا  جاناتان  و  ناگی  سولت  مانند  چهره هایی 
سرخ پوش،  مدیران  تلاش  همه  که  می شود  گفته  اما  است 
از  بعد  مسیر،  این  در  است.  مراکشی  چپ  مدافع  جذب 
خوان  مانند  چهره هایی  مذاکرات،  در  چندباره  شکست 
بتوانند  تا  شدند  وارد  العملود  ایوب  و  گاریدو  کارلوس 

عطیه الله را برای حضور در ایران راضی کنند.
سرخ ها به توافق سه جانبه با سوچی و عطیه الله

گاریدو تجربه همکاری با عطیه الله را در فوتبال مراکش دارد 
و العملود هم جزو همبازیان مدافع چپ مدنظر سرخ پوشان 
محسوب  باشگاهی  عرصه  در  هم  و  ملی  عرصه  در  هم 
می رسد  نظر  به  حالا  چندباره،  مذاکرات  از  بعد  می شود. 
در  مراکشی  چپ  مدافع  حضور  برای  شرایط  رفته رفته  که 
در  باشگاه  مدیران  و  است  فراهم شدن  حال  در  پرسپولیس 
که  کرده اند  متوقف  را  گزینه ها  سایر  با  مذاکرات  حالی 
با باشگاه سوچی  امیدوار به نهایی شدن توافق ۳ جانبه شان 

روسیه و یحیی عطیه الله هستند.
چراغ سبز از روسیه به پیشنهاد پرسپولیس!

مختلف،  پیشنهاد  چند  ارائه  از  بعد  پایتخت  سرخ پوشان 
یحیی  قرضی  انتقال  زمینه  در  توافق  آستانه  در  سرانجام 
عطیه الله هستند؛ البته که هنوز ۲ سهمیه خارجی پرسپولیس 
رسماً احیا نشده اما گفته می شود مدیران باشگاه در این زمینه 
آسوده خیال هستند که حداقل یک سهمیه احیا می شود و در 
همین راستا، مذاکرات با عطیه الله در حال نهایی شدن است. 
انتقال  موافق  روسی  باشگاه  هم  خبرها،  آخرین  براساس 
قرضی مدافع چپ خود است و هم یحیی عطیه الله نسبت به 

این انتقال واکنش مثبت نشان داده است.
پرداخت 250 هزار دلار، کلید انتقال قرضی عطیه الله 

به جمع سرخ ها
پرسپولیسی ها قصد دارند که با پرداخت ۲۵۰ هزار دلار به 
انتقال قرضی یحیی عطیه الله را  باشگاه روسی، رضایت نامه 
دریافت کنند و گفته می شود براساس توافقات انجام شده، 
تا پایان هفته مراحل اداری انتقال عطیه الله نهایی خواهد شد 
پرسپولیس  پیراهن  پوشیدن  یک قدمی  در  مراکشی  ستاره  و 
یحیی عطیه الله  آن هم در حالی که در صورت جذب  است؛ 
العملود در سمت راست خط  ایوب  به حضور  توجه  با  و 
در  پرسپولیس  راست وچپ  مدافعان  سرخ پوشان،  دفاعی 

فصل پیش رو از کشور مراکش خواهند بود.
رایزنی های ادامه دار در زمینه گنجاندن بند خرید در 

تفاهم نامه
نهایی کردن  باشگاه پرسپولیس در شرایطی در حال  مدیران 
می شود  گفته  که  هستند  روسی  باشگاه  با  ۳جانبه  توافق 
یحیی  انتقال  دائمی کردن  بند  گنجاندن  زمینه  در  رایزنی ها 
عطیه الله در حال انجام است. باشگاه روسی به دنبال آن است 
عطیه الله  قرضی  قرارداد  در  دلاری  میلیون   ۲ خرید  بند  تا 
پرسپولیسی ها  موافقت  با  درخواست  این  فعلًا  اما  بگنجاند 
نگرفته و گفته می شود رقم مدنظر سرخ پوشان حدود  قرار 
۱.۲ میلیون دلار است. در صورت عدم توافق در این زمینه، 
احتمال انتقال قرضی مدافع چپ ۲۹ ساله مراکشی بدون بند 

خرید دائمی وجود دارد!

مدیرعامل باشگاه سپاهان می گوید تیمش برای حضور قوی 
در آسیا نیازمند این است که تقویت شود و در این راه از 

فدراسیون کمک خواسته اند.
از  پس  سپاهان  باشگاه  عامل  مدیر  آذربایجانی،  مهدی 
اظهار  امارات  الاهلی  شباب  مقابل  تیم  این  شکست 
می کنم.  خواهی  عذر  هواداران  از  و  هستم  متاسف  کرد: 
می خواستیم ببریم و تا دقیقه آخر بازی خوبی انجام دادیم 
برای  تیم چند ملیتی روبرو شدیم. محدودیت هایی  با  ولی 
فدراسیون  در  خوبی  خیلی  جلسه  داشتیم.  تیم  تقویت 
قرار است حضور قدرتمند در آسیا داشته  اگر  داشتیم که 

باشیم حتما باید تقویت شویم. 
که  بود  این  هواداران  درخواست  بزرگترین  افزود:  وی 
باید  بالاخره  ولی  شود  جذب  خارجی  تجربه  با  بازیکن 
فدراسیون کمک کند. بازیکن حریف نفر خود ما را آورده 

است. 
جدیدگفت:  بازیکنان  جذب  مورد  در  سپاهان  عامل  مدیر 
پیشنهادهایی به کمیته نقل و انتقالات دادیم و نباید قانون 
را دور بزنیم. جلسه چهار ساعته داشتیم و اگر کمک شود 

روند خوبی پیش می رود. 
آذربایجانی در پاسخ به این سوال که با توجه رفتم حسین 
نژاد هزینه آن در جذب بازیکن استفاده می شود یا خیر؟ 
گفت: عددی نیست که بازیکن خارجی بتوانیم جذب کنیم.

وی در مورد چمن ورزشگاه نقش جهان گفت: این چمن 
زمان  سال  یک  باید  آن  تعمیر  برای  و  شود  تعویض  باید 
فولادشهر  به  و  کنیم  خارج  سرویس  از  را  آن  و  بدهند 

برویم. قطعا کار انجام می شود. 
وی در پاسخ به این سوال که آیا تیم ملی در نقش جهان 
مورد  در  ملی  تیم  سرمربی  گفت:  خیر؟  یا  می کند  بازی 

چمن خیلی حساس بود و باید تصمیم بگیرند. 
مدیرعامل سپاهان افزود: باید قانون را رعایت کنیم و اگر 
به ما کمک شود و دستمان باز شود بازیکن جذب می کنیم. 

در نهایت دو بازیکن بیشتر نمی توانیم بگیریم. 

مدیرعامل سپاهان: 
اگر فدراسیون کمک کند تقویت می شویم

متعادلی  بازی  گفت:  شباب الاهلی  فوتبال  تیم  سرمربی 
بود. در این بازی کلیدهایی به کار بردیم که یکی از آنها 

استفاده از سردار آزمون و کایتاویو بود.
در  الاهلی  شباب  فوتبال  تیم  سرمربی  ساسو،  پائولو 
پلی آف  در  سپاهان  برابر  دیدار  از  پس  خبری  نشست 
امارات  نماینده  به سود   ۱ بر   ۴ نتیجه  با  که  نخبگان  لیگ 
بازیکنانم  به  بود.  متعادلی  بازی  کرد:  اظهار  شد،  تمام 
با  توانستیم  ولی  بود  زیادی  چالش های  می گویم  تبریک 
هماهنگی خوب در دفاع و حمله پیش برویم. مهار خوب 
برد  برای  بازی  هر  در  داد.  انگیزه  ما  به  نیز  دروازه بانمان 
سختی  بازی  بعد  مرحله  قطعا  و  رفت  خواهیم  میدان  به 

در پیش داریم.
از  بردیم،  کار  به  کلیدهایی  بازی  این  در  افزود:  وی 
کناره ها استفاده کردیم و مرکز را با سه دفاع پیش بردیم.

استفاده  بازی  این  دیگر  کلید  داد:  ادامه  شباب  سرمربی 
نگرش  به  بود.  هم  کنار  در  کایتاویو  و  آزمون  سردار  از 
تیم  یک  عنوان  به  توانستیم  و  برمی گردد  متقابل  درک  و 

خوب به پیروزی برسیم.
ساسو یادآور شد: سردار دیر به ما اضافه شده و در این 
ما  برای  او  ولی حضور  نداشته  منظمی  بازی های  سال   ۲
امروز  و  زمین  خارج  چه  زمین  در  چه  است  مهم  بسیار 
در  فوق العاده  عملکرد  بود.  ما  کلیدی  بازیکنان  از  یکی 
تجربه  داشتن  لحاظ  از  خوبی  ارتباط  و  داشت  زمین 

با بازیکنان جوان برقرار می کند. اروپایی 
گفت:  نیز  دیدار  این  بازیکن  بهترین  الغسانی،  یحیی 
می دانید، صادقانه بازی آسان نبود. سپاهان تیم قدرتمندی 
بود. البته تیم قدرتمندی برای آسیاست. بازی آسانی نبود. 
آسان  کردن  بازی  زمین  این  در  زدند.  را  اول  گل  آنها 
نیست اما به هر حال، حتی اگر زمین اینگونه باشد، تیم ها 
باید بجنگند و بازی کنند. خدا را شکر که بازی را بردیم. 
نخبگان  لیگ  به  و  ببریم  را  بعدی  بازی  بتوانیم  امیدوارم 

برویم. 
خودش  فرم  بهترین  در  زمین  بگویم،  صادقانه  افزود:  او 
نبود اما به عنوان یک حرفه ای، باید بازی کنید و سازگار 
آخرین  این  که  گفتند  من  به  آنها  می کنم  فکر  اما  شوید 
یک  آنها  که  امیدوارم  بنابراین  است،  زمین  این  در  بازی 

باشند. استادیوم خوب داشته 
سردار  البته  گفت:  هم  آزمون  سردار  درباره  الغسانی   
آزمون سوپراستار است. او بازیکن بسیار خوبی است. ما 
چیزهای زیادی از او یاد خواهیم گرفت، به خصوص من 
به عنوان یک مهاجم. امیدوارم که گل های بیشتری بزند. 
 او درباره سپاهان نیز گفت: فوتبال سپاهان و ایران بسیار 
ما  است.  بسیار سخت  آنها  مقابل  در  بازی  و  است  قوی 

ایرانی کار سختی داریم. همیشه مقابل تیم های 

فوتبال،  برتر  لیگ  بیست وچهارم  فصل  برگزاری  آستانه  در 
ملوان شرایط بسیار بدی دارد. سعید دقیقی تنها ۲۵ روز بعد 
از شروع همکاری با ملوان در آستانه قطع همکاری با این 
باشگاه شمالی قرار گرفته است، اما ماجرا و مشکلات قوی 
سپید خزر چیست که بعد از کسب بهترین نتایج تاریخش 
قرار گرفته  برتر، در سراشیبی چالش های بی شمار  لیگ  در 

است؟
مشکل مالی و جدایی بازیکنان دارای قرارداد

بخشی از بدهی های ملوان مرتبط به فصل بیست وسوم لیگ 
دومین  نیست.  هم  کمی  رقم  که  است  نشده  تسویه  برتر 
تمدید  وجود  با  دارد.  ارتباط  قدیمی  بازیکنان  به  مشکل 
از  بعد  گذشته،  فصل  شاخص  بازیکنان  قرارداد  خودکار 
باشگاه های  دیگر  راهی  آنها  از  بسیاری  رقابت ها،  پایان 
به  شمالی،  باشگاه  شکایت  وجود  با  شدند.  برتری  لیگ 
تغییر  را  مسیرشان  و  تصمیم  مذکور  بازیکنان  می رسد  نظر 
در   ... و  احمدی  مهران  سلیمانی،  محمدرضا  داد.  نخواهند 
این دسته جای می گیرند. پوریا پورعلی هم آخرین مرتبه در 
تمرینات تراکتور حضور داشته، اما به صورت رسمی از او 

رونمایی نشده است.
بی مایه فطیر است

اگر چه شاکله ملوانی ها برای فصل جدید توسط سرباز - 
بازیکنان تشکیل می شود، اما به هر حال آنها برای بستن تیم 
خود نیاز به جذب بعضی نفرات جدید دارند. این در حالی 
است که کف قیمت بازیکنان لیگ برتری ۲۰ میلیارد عنوان 
مالی  مشکل  به  مبتلا  که  ملوان  شرایطی  چنین  در  می شود 
وجود  با  اکوان  آرمان  حتی  ندارد.  کم  چالش  است،  شده 
حضور در اردوی قوی سپید خزر در تهران، احتمالًا به زودی 
راهی گل گهر سیرجان خواهد شد تا باشگاه شمالی بتواند از 
مبلغ رضایت نامه وی بهره بگیرد. در چنین شرایطی بازیکنان 
تستی در اردوی تیم لیگ برتری حاضر می شوند و بسیاری 

از آنها فاقد استانداردهای لازم هستند!
اولتیماتوم دقیقی برای مدیران ملوان

هنوز قرارداد اعضای تیم فوتبال ملوان بندر انزلی به صورت 
سرمربی  و  است  نرسیده  ثبت  به  لیگ  سازمان  در  رسمی 
باشگاه  مدیران  به  ماه  مرداد   ۱۸ روز  تا  تیم  این  وارد  تازه 
وگرنه  شود،  اصلاح  شرایط  تا  است  داده  فرصت  شمالی 
اگر  شرایطی  چنین  در  گرفت.  پیش خواه  در  مسیر خروج 
نوری  پژمان  و  زارع  مازیار  بازگشت  گمانه زنی  شاهد  چه 
به ملوان روبه رو هستیم، اما هیچ تضمینی برای حل مشکل 
اینکه حامی مالی جدیدی  ندارد، مگر  بودجه ملوان وجود 
برای باشگاه ملوان پیدا شود. باید دید احمد دنیامالی رئیس 
برون  برای  جدیدی  راهکار  می تواند  ملوان  باشگاه  مجمع 

رفت از مشکلات ارائه کند یا خیر.

ملوان در مرداب مشکلات



از سیاست نامتوازن نفتی تا توقع زیادی از روس ها 
ماجرای اعتراض ۴۷۰ شرکت آمریکایی چه بود؟

پزشکیان: 

اگر فردی به اصول دولت چهاردهم پایبند نیست نباید مسئولیت قبول کند

باقری:

 اجازه نمی دهیم رژیم اسرائیل امنیت منطقه را به بازی بگیرد

شرکت   ۴۷۰ زمانی  گفت:  انرژی  ارشد  کارشناس  یک 
ایران  چرا  که  گرفتند  قرار  خود  دولت  مقابل  در  امریکایی 
تحریم شد؟ بنابراین این قدرت بزرگ را ما ایجاد کردیم و 
می شود تحریم را با همان ابزار و انگیزه هایی که در امریکا 

و اروپا وجود دارد؛ لغو کرد. 
ایلنا، در ارزیابی حضور  با  سیدمهدی حسینی در گفت وگو 
روسیه در پروژه های نفتی ایران اظهار داشت: اگر قرار باشد 
این  باشیم  داشته  ملی  منافع  جهت  در  فعال  دیپلماسی  یک 
دیپلماسی باید متوازن باشد، یعنی همان گونه که زمانی همه 
تخم مرغ ها را در سبد امریکا قرار دادیم و اشتباه بود امروز 
اشتباه  هم  شرق  و  چین  روسیه،  سمت  به  صرف  چرخیدن 

است، باید رابطه متوازن برقرار شود.
مجبوریم به سمت شرق برویم؟

وی افزود: عده ای عنوان می کنند که غرب ما را تحریم کرده؛ 
ما  منافع  اگر  اینکه  واقع  اما  برویم  به سمت شرق  مجبوریم 
حفظ نمی شود مجبور نیستیم فقط شرق را ببینیم. ضمن اینکه 
داشته  را  اقتصادی لازم  توان  نیستم که روس ها  معتقد  بنده 
باشند که ما بدون دردسر بتوانیم از آنها استفاده کنیم، اقتصاد 
روسیه قبل از جنگ با اوکراین بیش از ۱۰ برابر کوچک تر 
از امریکا بود اکنون که جنگ و هزینه جنگ و تحریم را هم 
دارد و حساب کردن روی کمک این اقتصاد نه چندان بزرگ 

که شاید در حد ایتالیا هم نباشد؛ کار درستی نیست.
انتظارمان از روس ها بالاست

عملکرد  وقتی  گفت:  انرژی  حوزه  ارشد  کارشناس  این 
رضایت  می کنیم  بررسی   E&p شرکت های  در  را  روس ها 
و  بالادست  پروژه های  برسد  چه  نمی شود  مشاهد  چندانی 
این  با  دلاری  میلیارد  ده ها  قراردادهای  بخواهیم  که  بزرگ 
اجرا  پروژه ها  این  باشیم  داشته  انتظار  و  کنیم  منعقد  کشور 

شوند.
چین ایران را پشت سر گذاشت

و  اشاره  چین  با  پروژه  اجرای  موضوع  به  ادامه  در  وی 
تصریح کرد: در مورد چین هم بنده در گزارش مفصلی که 
ارائه دادم؛ اعلام کردم سعی کنیم حد را رعایت کنیم، مثلا 
توصیه کردم در پروژه بسیار مهم یک کمربند-یک راه ورود 
کرده و شریک شویم تا به طور درستی به چین نزدیک شویم. 
و  ندادند  مشاکت  را  ما  چینی ها  که  است  این  واقعیت  اما 
اکنون هیچ سرمایه گذاری از سوی چین در کشور نداریم و 
دلمان را به چینی بسته ایم که همواره به ما یادآوری می کند 
ایران تحت تحریم امریکا قرار دارد، یا اینکه چین در پروژه 
یک کمربند-یک راه به مرز بندر گوادر در پاکستان رسیده و 
بدون توجه به ایران به سمت شمال می ر ود، اینها باید ما را 
به فکر بیندازد که آیا این کشور از سر دوستی و همکاری با 

ایران رابطه دارد یا خیر.

سیاست نامتوازن
حسینی با طرح این پرسش که در این سال های طولانی که 
قطعنامه های متعددی علیه ما در سازمان تصویب شده چین 
یا قطعنامه ها را وتو کرده اند؟  بوده  ما  و روسیه کجا همراه 
و  روسیه  بخصوص  و  شرق  به  نگاه مان  همه  اینکه  گفت: 
به  وابسته  را  ما  که  است  نامتوازنی  سیاست  باشد،  چین  یا 
کشورهایی می کند که حتی اگر نیت مثبتی هم داشته باشند 

آنچه عاید ما می شود هیچ است.
ماجرای خودتحریمی امریکا

در  ثروت  میلیارد  هزار  چند  از  بیش  چین  داد:  ادامه  وی 
امریکا سرمایه گذاری کرده، به عربستان، امارات، کشورهای 
امریکای لاتین و افریقا سرمایه می برد اما در ایران فعلا چیزی 
را  خود  سیاست  باید  ما  اینکه  واقعیت  بنابراین  ندیده ایم، 
تنظیم و یک سیاست متوازن بین شرق و غرب داشته باشیم، 
ما ابزار لازم برای اینکه بتوانیم حتی تحریم ها را هم نه تنها 
تحت  که  شرایطی  در  ما  داریم،  کنیم؛  لغو  بلکه  بزنیم  دور 
تحریم ایلسا بودیم؛ با همه قدرت های اقتصادی قراردادهای 
مالزی،  با چین،  منعقد کردیم، حتی در شرایط تحریم  نفتی 
فرانسه  و  اسکاندیناوی  کشورهای  نروژ،  هلند،  ایتالیا،  کره، 
قرارداد منعقد کردیم تا جایی که خود امریکا  معترض شد 

که این تحریم امریکا است نه ایران.
اعتراض ۴۷۰ شرکت امریکایی

ما  که  است  این  واقعیت  گفت:  انرژی  حوزه  تحلیلگر  این 
در آن زمان در عمل تحریم ها را زمین زدیم، به طوری که 
۴۷۰ شرکت امریکایی در مقابل دولت خود قرار گرفتند که 
چرا ایران تحریم شد؟ بنابراین این قدرت بزرگ را ما ایجاد 
که  انگیزه هایی  و  ابزار  همان  با  را  تحریم   می شود  کردیم، 
هم  می توانیم  ما  کرد،  لغو  دارد؛  وجود  اروپا  و  امریکا  در 
تحریم ها را برداریم و کشور را از این شرایط بحران خارج 
کنیم و هم اینکه یک دیپلماسی متوازنی را در همه زمینه ها 
ظرفیت های  افزایش  و  توسعه  رشد،  باعث  و  کرده  برقرار 

کشور شویم.
کمبود گاز نداریم

هستیم؛  گازی  قدرت  بزرگترین  امروز  ما  داشت:  بیان  وی 
توسعه دهیم  را  میادین  باشیم که  داشته  کافی است سرمایه 
و به روس ها برسیم، روسیه در حالی که معادل ایران ذخیره 
و  کرده  خود  برده  را  اروپا  اتحادیه  کشور   ۲۳ دارد  گازی 
دنیای غرب را به خود وابسته کرده بود؛ هرچند جنگ این 
معادلات را بهم زد و خیلی مسائل در این رابطه تغییر کرد، 
چرا  می کند  برابری  روسیه  با  ما  ذخایر  وقتی  حال  هر  در 
آنها می توانند تا به این در دنیای گاز تاثیرگذار باشند و ما 
آنها در زمان شوروی سابق سرمایه گذاری کرده و  نتوانیم؟ 
میادین خود را توسعه داده اند و ما این کار را نکردیم، امروز 

خودمان  کشور  داخل  نیاز  تامین  در  و  نداریم  پول  که  هم 
می اندازیم؛  مردم  گردن  را  تقصیر  فقط  و  داریم  ناترازی 
ما  اما  نمی کنند  مصرف  درست  چندان  مردم  که  درست 

کشوری نیستیم که بگوییم کمبود گاز داریم.
گاز را سیاسی کردیم

میلیون   ۱۰ صادرات  خصوص  در  زمانی  گفت:  حسینی 
در  اساس  همان  بر  و  کردیم  مذاکره  چین  با  ال ان جی  تن 
مورد توسعه فازهای ۱۱ و ۱۳ برنامه ریزی کردیم و بنا شد 
کارخانه پارس ال ان جی و پرشین ال ان جی را احداث کنیم، با 
امارات و کویت مذاکره کردیم حتی با امارات قرارداد امضا 
را  گاز  صادرات  پروژه  سیاسی  مسائل  خاطر  به  اما  کردیم 
اجرا نکردیم و اکنون هم این گاز را هم استخراج نکرده ایم 

تا با صادرات کشورهای منطقه را به خودمان وابسته کنیم.
مورد  در  حتی  داد:  ادامه  دادیموی  دست  از  را  ترکمن ها 
اینکه دلار  سواپ گاز هم مذاکره کردیم ترکمنستان بخاطر 
پرداخت می کردیم گاز را بسیار ارزان می فروخت اما قرارداد 
منعقد نکردیم و این کشور با روسیه وارد قرارداد شد، حال 
آنکه روس ها در قبال گاز به این کشور کالا می دادند، بنده 
آن زمان عنوان کرده بودم ترکمنستان هر میزان که گاز دارد 
را خریداری کنیم و شمال کشور را با گاز ترکمن ها تغذیه، 
در جنوب گاز را سواپ و حق ترانزیت را دریافت کنیم و 
به این ترتیب جمهوری  ترکمنستان به ما وابسته شود و برنامه 

هاب گازی را تحقق ببخشیم.
تعطیلی سواپ برای هیچ

این کارشناس حوزه انرژی در ادامه به موضوع روابط نفتی 
با قزاقستان پرداخت و گفت: کشور قزاقستان بیش از ۱۰۰ 
میلیارد دلار در حوزه توسعه میادین نفتی خود سرمایه گذاری 

کرده بود اما راه صادرات نداشت.
را  خود  نفت  ایران  مسیر  از  می تواند  که  کردیم  اعلام  ما   
 ۵۰۰ کردیم،  ایجاد  تاسیسات  راستا  این  در  کند،  سواپ 
را  تبریز  و  تهران  پالایشگاه  و  کردیم  هزینه  دلار  میلیون 
ساختیم که سواپ نفت قزاقستان اجرا شود و اما وزیر وقت 
پهلوگیری کشتی و  تاسیسات  تمام  تعطیل کرد و  را  سواپ 
بود  شده  احداث  کشور  شمال  در  که  تنی  هزار   ۶۰ کشتی 
معطل ماند و قزاقستان هم به سمت چین و روسیه رو کرد. 
کشورهای  و  کنیم  برقرار  متوازنی  سیاست  نمی خواهیم  ما 

منطقه را به خود وابسته کنیم.
تکرار خسارت کرسنت

خواهان  زیادی  میزان  به  امارات  و  کویت  شد:  متذکر  وی 
گاز ایران بودند و ما پاسخ ندادیم و اکنون این کشورها از 
امریکا گاز و ال ان جی وارد می کنند، در حالی که ما با ۱۰۰ 
تامین  را  کشورها  این  نیاز  می توانستیم  لوله  خط  کیلومتر 
کیلومتر   ۵ حداقل  دریایی  لوله گذاری  خط  توان  ما  کنیم، 
در روز را داریم براحتی با یک پروژه یک ماهه می توانستیم 
خودمان را به کویت و امارات متصل و گاز را صادر کنیم، 
قرارداد کرسنت را منعقد کردیم و نگذاشتند اجرا شود، اگر 
مشکل قیمت بود بعدها می توانستیم قیمت ها را اصلاح کنیم.

کرد:  خاطرنشان  دهیم.حسینی  نجات  سقوط  از  را  میادین 
می توانیم کشورهای  آنکه  حال  نداریم،  متوازنی  سیاست  ما 
وابسته  به خودمان  گاز  و  نفت  ابزار  با  را  منطقه  و  همسایه 
کنیم، می توانیم با همین ابزار در دیپلماسی جهانی اثرگذاری 
برداشتن  و  توسعه  قدرت  با  می توانیم  باشیم،  داشته  سیاسی 
سقوط  حال  در  نقتی  میادین  و  کنیم  سرمایه گذاری  تحریم 
و...  بی بی حکیمه  گچساران،  آغاجاری،  مارون،  اهواز،  مثل 

را نجات دهیم.
مرغ ما یک پا دارد

تحریم ها  ابزارها؛  این  با  می توانیم  ما حتی  شد:  یادآور  وی 
را برداریم و فضای سیاسی، انرژی و اقتصادی کشور را از 
وضعیت فلاکت بار کنونی تغییر دهیم و کشورهای متعددی 
قدرت  به  فقط  سیاسی  قدرت  کنیم،  وابسته  خودمان  به  را 
منطقه ای  محاسبات  در  قدرت  این  که هرچند  نیست  نظامی 
مطرح است اما قدرت اقتصادی هم بسیار بااهمیت است، ما 
باید کاری کنیم تا به جای اینکه ترکیه به سمت آذربایجان 
افغانستان،  بیاید،  ما  سمت  به  شود  منطقه  هاب  و  بچرخد 
و  نفت  نسبی  مزیت  از  باید  نکنیم  رها  را  پاکستان  و  هند 
قدرت  کردن  حداکثری  برای  را  استفاده  نهایت  کشور  گاز 
گاز  و  نفت  بازار  در  می توانیم  ما  باشیم.  داشته  اقتصادی 

اثرگذاری سیاسی داشته باشیم، ولی مرغ ما یک پا دارد.

رده های  همه  در  مسئولیت  واگذاری  شرط  رئیس جمهور 
اجرای  راستای  در  تلاش  را،  چهاردهم  دولت  در  مدیریتی 
کرد:  تصریح  و  اعلام  نظام  کلان  سیاست های  و  اسناد 
دولت  این  در  نباید  نیست  پایبند  اصول  این  به  فردی  اگر 

مسئولیت قبول کند. 
مسعود پزشکیان در دیدار اعضای فراکسیون مستقلین ولایی 
رفع  راه  تنها  را  همدلی  و  وفاق  اسلامی،  شورای  مجلس 
مشکلات و پیشبرد موفق امور دانست و با بیان اینکه چینش 
همکارانش  و  او  روزهای  این  کارهای  مهمترین  از  کابینه 
است، گفت: از آنجا که بنده بنا را بر کار جمعی گذاشته ام، 
و  اخذ  راهبری  شورای  در  گروه ها  همه  نظرات  شد  تلاش 

بهترین ها برای کابینه گزینش شوند.
رده های  همه  در  مسئولیت  واگذاری  شرط  جمهور  رئیس 
مدیریتی در دولت چهاردهم را، باور به همدلی و هم افزایی 

همه  از  گرفتن  کمک  ظرفیت ها،  همه  از  گرفتن  بهره  برای 
یا  جنسیت  سیاسی،  دیدگاه  قومیت،  از  فارغ  توانمند  افراد 
هر عامل محدود کننده دیگری و همچنین تلاش در راستای 
اجرای اسناد و سیاست های کلان نظام اعلام و تصریح کرد: 
دولت  این  در  نباید  نیست  پایبند  اصول  این  به  فردی  اگر 

مسئولیت قبول کند.
مجلس  و  دولت  مشترک  زبان  دانستن  با ضروری  پزشکیان 
بالا دستی و سیاست های  اسناد  برای حل مشکلات کشور، 
کلی نظام را زبان مشترک دو قوه دانست و خاطرنشان کرد: 
اگر هر یک از اسناد و سیاست های کلان نظام یا اجزای آنها 
کنیم،  تلاش  آن  اصلاح  برای  باید  دارد،  ایرادی  یا  اشکال 
این  اجرای  توقف  حق  کسی  فقط  نه  صورت  این  غیر  در 
براساس  باید  نیز  افراد  عملکرد  بلکه  ندارد،  را  سیاست ها 
کیفیت عمل به این سیاست ها با در نظر گرفتن اختیارات و 

منابع در اختیار آنان ارزیابی شود.
نیز در  فراکسیون مستقلین ولایی مجلس  اعضای  از  تن   ۱۱
این جلسه به تشریح دیدگاه ها و دغدغه های خود در رابطه 
چینش  با  رابطه  در  خصوص  به  دولت  از  انتظارات شان  با 

پرداختند. کابینه 

وزیر  تلفنی  تماس  در  خارجه  امور  وزارت  سرپرست 
قاطع  اقدام  برای  تصمیم  ایران  به  اشاره  با  سوریه  خارجه 
این رژیم  داد  نخواهیم  اجازه  علیه رژیم صهیونیستی گفت: 
نامشروع  منافع  و  اهداف  بازیچه  را  منطقه  امنیت  و  ثبات 
باقری سرپرست  باند تروریستی حاکم در تل آویو کند.علی 
المقداد  فیصل  تلفنی  گفت وگوی  در  خارجه  امور  وزارت 
تروریستی  اقدام  درباره  وی،  با  سوریه  خارجه  امور  وزیر 
دفتر  رئیس  هنیه  اسماعیل  شهادت  در  صهیونیستی  رژیم 
کرد.سرپرست  نظر  تبادل  و  رایزنی  حماس  جنبش  سیاسی 
رژیم  گفت:  تلفنی  تماس  این  در  خارجه  امور  وزارت 
و  تهران  یمن،  در  جنایتکارانه خود  اقدامات  با  صهیونیستی 
بیروت، به تولیدکننده بی ثباتی و ناامنی در منطقه غرب آسیا 

بدل شده و آمریکا و برخی از کشورهای اروپایی با حمایت 
بی ثباتی  موجب  صهیونیستی،  رژیم  تروریستی  اقدامات  از 
در منطقه شده اند.باقری با اشاره به تصمیم  ایران برای اقدام 
مشروع و قاطع و بازدارنده علیه رژیم صهیونیستی تأکید کرد: 
جمهوری اسلامی ایران اجازه نخواهد داد رژیم صهیونیستی 

نامشروع  منافع  و  اهداف  بازیچه  را  منطقه  امنیت  و  ثبات 
وزیر  المقداد  کند.فیصل  تل آویو  در  حاکم  تروریستی  باند 
امور خارجه سوریه نیز در این گفت وگوی تلفنی، اقدامات 
تروریستی رژیم صهیونیستی را شدیدا محکوم و بر حمایت 
همه جانبه و پایدار سوریه از جمهوری اسلامی ایران تأکید 
کرد.به گزارش فارس، پس از ترور شهید هنیه، علی باقری 
با تعدادی از وزرای خارجه منطقه، همسایه و اروپایی و از 
جمله دبیرکل سازمان ملل در این باره تلفنی گفت وگو کرد. 
وی در تماس با وزرای خارجه کشورهای اسلامی خواستار 
برگزاری نشست فوق العاده وزرای خارجه سازمان همکاری 
اسلامی شد که این نشست قرار است امروز )چهارشنبه( در 

جده برگزار شود

به خاطر فیلترینگ و فیلترشکن ها، ایران بهشت هکرها در جهان شد

فرمانده کل ارتش:

 ترورهای رژیم صهیونیستی بدون پاسخ نیست 

آمارها نشان می دهد که شبکه اینترنت کشور تحت تاثیر تداوم 
سیاست های محدودکننده و فیلترینگ، ناامن شده است. 

ارتباطات  شرکت  گزارش  نخستین  اقتصاد،  دنیای  گزارش  به 
خدمت  منع  حملات  با  مقابله  سامانه  عملکرد  از  زیرساخت 
شبکه  که  می دهد  نشان  آن  آمارهای  و  شد  منتشر  توزیع شده 
و  محدودکننده  سیاست های  تداوم  تاثیر  تحت  کشور  اینترنت 

فیلترینگ، ناامن شده است.
 DDoS هزار حمله   ۴۳۰ معادل  ماه   ۲۱ این گزارش طی  طبق 
نسبت  ۷۹ هزار مقصد سایبری در کشور صورت گرفته و  به 
بزرگ ترین حمله منع خدمت توزیع شده کشور به بزرگ ترین 
کارشناسان  است.  درصد   ۴۹.۲ جهان  در  شده  ثبت  حمله 
و  فیلترینگ  به دلیل  ایران  شبکه  که  معتقدند  شبکه  امنیت 
استفاده گسترده از فیلترشکن بسیار آلوده و آسیب پذیر شده و 
در  را می توان  این موضوع  بهشت هکرهاست.  دلیل  به همین 
گزارش های بین المللی، آمارهای انجمن تجارت الکترونیک و 
طبق  زیرا  کرد؛  مشاهده  نیز  زیرساخت  شرکت  اخیر  گزارش 
گزارش این شرکت از هر ۱۰۰ حمله منع خدمت توزیع شده 

در کشور، ۶۵ حمله از طریق شبکه دستگاه های آلوده است.
 سهم ۴۹ درصدی ایران از بزرگ ترین حمله سایبری

به  ایران در سال های اخیر  امنیت شبکه،  اعتقاد کارشناسان  به 
بهشت هکرها  فیلترشکن  از  استفاده  و  فیلترینگ گسترده  دلیل 
متعدد  راحتی می توانند حملات سایبری  به  آنها  و  شده است 
و متنوعی را انجام دهند. در دو سال اخیر هر چند وقت یکبار 
اسم یک نهاد دولتی یا خصوصی به فهرست بلند بالای مقاصد 
ثبت احوال  سازمان  هک  از  می شود:  اضافه  سایبری  حملات 
اقامتگاه  آنلاین  رزرو  پلتفرم  یک  تا  گرفته  گذشته  سال  در 
تداوم  به  توجه  با  که  می رسد  نظر  به  حتی  اخیر.  ماه های  در 
ادامه  بیشتر شبکه، روند حملات سایبری  فیلترینگ و آلودگی 
گسترش  پی  در  زیرساخت  ارتباطات  شرکت  باشد.  داشته 
منع  حملات  با  مقابله  و  تشخیص  »سامانه  سایبری  حملات 
خدمت توزیع شده« را در مهرماه سال ۱۴۰۱ راه اندازی کرد 
و حالا نخستین گزارش از عملکرد این سامانه را منتشر کرده 
است که بر اساس آن در خلال روزهای پس از استقرار این 
راستای  در  شده  دفع  حملات  از  درصد   ۷۹ از  بیش  سامانه، 
نیازشان  مورد  خدمات  دریافت  از  شهروندان  محروم سازی 
طراحی شده بوده و طبق اعلام این شرکت تمامی این حملات 
 ۴۳۰ با  مقابله  در  آمار  این  دیگر،  عبارت  به  است.  شده  دفع 
می شود:  زیر  موارد  شامل   »DDoS« حمله  مورد   ۳۲۲ و  هزار 
پیام رسان های  به  حملات  با  مقابله  در  موفقیت  ساعت   ۴۵۸۲
بومی، ۴۳۲۷ ساعت موفقیت در مقابله با حملات به درگاه های 
مقابله  در  موفقیت  ساعت   ۲۳۰۷ دولتی،  خدمات  ارائه دهنده 
و  ۲۳هزار  اینترنتی،  کسب وکارهای  سرویس  به  حملات  با 
مخابراتی  به شبکه  با حملات  مقابله  در  موفقیت  ۴۳۳ ساعت 
 ۵۸۲۲ اینترنتی،  خدمات  ارائه دهنده  شرکت های  زیرساخت  و 
بانکی  مالی،  صنعت  به  حملات  با  مقابله  در  موفقیت  ساعت 
به  حملات  با  مقابله  در  موفقیت  ساعت   ۴۸۲۷ و  بیمه  و 

سرویس های برخط خدمات عمومی.
طبق این گزارش، به طور کلی در ۲۱ماه گذشته در همه مقاطع 
حساس کشور، تعداد این قبیل حملات به شدت افزایش یافته 
منع  حمله  بزرگ ترین  نسبت  می توان  اساس  همین  بر  است. 
در  شده  ثبت  حمله  بزرگ ترین  به  کشور  شده  توزیع  خدمت 
نسبت حملات  این،  بر  علاوه  دانست.  درصد   ۴۹.۲ را  جهان 
مقابله شده توسط  به حملات  مقابله شده کشور در یک روز 
کلادفلر در یک روز، آمار خیره کننده ۹۵.۹۹ درصد را به ثبت 

رسانده است.
اینترنتی آسیب پذیری کسب وکارهای 

این  این گزارش آمده است که در طول  از  در بخش دیگری 
مقصد   ۴۷۸ و  ۷۹هزار  به  مورد حمله   ۳۲۲ و  ۴۳۰هزار  مدت 
صورت گرفته است که از این تعداد حدود هزار مقصد بیش 
از ۴۳ مرتبه مورد حمله قرار گرفته اند. همچنین بیش از۶میلیون 
و ۲۶۶هزار و ۸۸۰ مقصد نیز تحت محافظت قرار گرفته اند که 
شرکت های ارائه دهنده خدمات اینترنتی و سایر صنایع با سهم 
را  و کمترین حملات  بیشترین  به ترتیب  ۲ درصدی  و   ۲۴.۲۳
نسبت به کل حملات داشته اند. همچنین از هر ۱۰۰ مورد، ۲۰ 
حمله با ترافیک مقابله شده بیش از ۱۰۰ گیگابایت، ۱۶ مورد 
با ظرفیت بیش از یک میلیون بسته بر ثانیه و ۱۲ مورد با مدت 
زمان بیش از ۱۰دقیقه صورت پذیرفته است. این گزارش در 
بخش دیگری به بررسی ۱۰ حمله برتر از منظر بیشترین تعداد 
گزارش  است.  پرداخته  تجمیعی  صورت  به  شده  مقابله  بسته 
مذکور در بخشی دیگر اعلام کرده است که از هر ۱۰۰ حمله 
شبکه  طریق  از  حمله   ۶۵ کشور،  در  شده  توزیع  منع خدمت 
دستگاه های آلوده )Bot Pool( و ۱۵ مورد با ظرفیتی بیش از 

۱۰ گیگابیت بر ثانیه صورت پذیرفته است.
ترکش های فیلترینگ بر امنیت

گفته  هم  زیرساخت  شرکت  گزارش  اینکه  به  توجه  با 
کارشناسان امنیت شبکه مبنی بر سهم بالای شبکه دستگاه های 
تایید  را  توزیع شده در کشور  منع خدمت  آلوده در حملات 
این  سامانه  گزارش ها  طبق  چند  هر  می رسد  نظر  به  می کند، 

اما  کند،  دفع  را  حملات  درصد   ۷۰ از  بیش  توانسته  شرکت 
تا  است  موجب شده  فیلترینگ  سیاست  شکست خورده  تداوم 
افزایش چشمگیری  سایبری  تعداد حملات  اخیر  سال های  در 
پیدا کند. سعید سوزنگر، کارشناس امنیت شبکه، در این زمینه 
اینترنت  گسترده  فیلترینگ  با  که  می گوید  اقتصاد«  »دنیای  به 
مجازی،  فضای  محدودیت های  افزایش  و  اخیر  سال  دو  در 
او  اعتقاد  به  ایمن سازی مخدوش شده اند و  پروتکل های  اکثر 
تا زمانی که فیلترینگ و استفاده از فیلترشکن همچنان پابرجا 
سایبری  حمله  برای  آسانی  هدف  هکرها  برای  ایران  باشد، 
داخلی  شبکه  نیز  دیگر  کارشناس  یک  اعتقاد  به  بود.  خواهد 
اینترنت ایران غیرشفاف و بستری برای افشای اطلاعات مردم 
است. در این شرایط باید فیلترینگ رفع شود تا به مرور شبکه 
گزارش  سومین  در  باشیم.همچنین  داشته  امن تری  اینترنت 
انجمن تجارت الکترونیک نیز به افزایش چشمگیر حملات منع 
شبکه  تضعیف  دلیل  به  اخیر  سال  سه  در  توزیع شده  خدمت 
کشور تحت تاثیر استفاده از فیلترشکن اشاره شده است. طبق 
 DDoS حملات  که  می دهد  نشان  غیررسمی  گزارش های  آن، 
مشابه  حملات  برابر  ده ها   ۱۴۰۳ اردیبهشت  و  فروردین  در 
گزارش  اساس  بر  همچنین  است.  بوده  گذشته  سال های  در 
شرکت ارتباطات زیرساخت، در دوره سه ساله ظرفیت مقابله با 
حملات DDoS از ۲۰۰s/Gb )که به شکل انحصاری از شرکت 
 ۱۸۰۰s/Gb به  برابری  چند  رشد  با  می شد(  خریداری  تاتا 
اپراتورهای خارجی  از   Scrubbing s/Gb۸۰۰ خدمات  شامل 

بالادستی و ۱۰۰۰s/Gb از سامانه های بومی رسیده است.
از  خود  گزارش  سومین  ادامه  در  الکترونیک  تجارت  انجمن 
حملات  تعداد  توجه  قابل  افزایش  از  ایران  اینترنت  کیفیت 
فیلترینگ گسترده  اعمال  با  از شهریور ۱۴۰۱ همزمان   DDOS
می گوید. این انجمن با اینکه راهکار مدیریت و مقابله فعالانه 
و  گسترده  مالی  منابع  را  حملات  از  گسترده  حجم  این  با 
را  این موضوع  می داند،  مطمئن  و  متمرکز  راهبری  و  حمایت 
اعلام کرده است که با تمهیدات وزارت ارتباطات برای مقابله 
 DDOS حملات  با  مقابله  ظرفیت  افزایش  و  حملات  این  با 
این  ظرفیت  برابری   ۹ رشد  و   s/Gb۱۸۰۰ به   s/Gb۲۰۰ از 
سرویس، اثرات این حملات بر کیفیت تجربه کاربران نهایی به 
حداقل می رسد. با این حال، با تداوم فیلترینگ همچنان روند 
صعودی حملات منع خدمت توزیع شده ادامه خواهد داشت 
فیلترشکن  از  استفاده  گسترش  در  را  آن  دلیل  کارشناسان  و 
می دانند. آخرین گزارش اندیشکده حکمرانی دانشگاه شریف 
کاربران  درصد   ۸۳.۶ که  می دهند  نشان  ایسپا  نظرسنجی  و 
ایسپا  نظرسنجی  طبق  می کنند.  استفاده  فیلترشکن  از  ایرانی 
شدن  فیلتر  از  بعد  فیلترشکن  از  استفاده   ،۱۴۰۲ اسفند  در 
برابر  سه  امروز  به  تا   ۱۴۰۱ پاییز  در  واتس اپ  و  اینستاگرام 
ایرانی در طول روز ۴  شده است و به طور میانگین هر کاربر 
شبکه  نامساعد  وضعیت  می کند.  استفاده  فیلترشکن  از  ساعت 

اینترنت ایران را آمارهای بین المللی نیز تایید می کند.
بر اساس آمار لحظه   ای منتشر شده از سوی سرف   شارک هم از 
سال ۲۰۰۴ تاکنون، یعنی در دو دهه گذشته، ایران ۰.۹درصد 
از کل نشت داده در جهان را به خودش اختصاص داده است. 
طبق داده های این بنیاد غیرانتفاعی که در زمینه آزادی دسترسی 
امنیت سایبری فعالیت می کند، در طول دو دهه  اینترنت و  به 
ایران  میلیون و ۷۰۰ حساب کاربری در  از ۱۶۰  بیش  گذشته 
دچار نشت داده شده   اند و در این بازه زمانی به طور متوسط از 
هر صد شهروند ایرانی، ۲۲۳ نفر نشت داده را تجربه کرده   اند. 
این بررسی   ها نشان می دهد که هر آدرس ایمیل حدود سه بار 
هک شده است و به ازای هر صد نفر، ۸۸ نفر در ایران هک 
درست  اوصاف  این  با  کرده   اند.  تجربه  را  خود  ایمیل  شدن 
گسترش  تاثیر  تحت  نیز  دنیا  در  سایبری  حملات  که  است 
کشورها  اما  هستند،  افزایش  حال  در  دیجیتال  تکنولوژی های 
تقویت  و  توسعه  را صرف  بیشتری  هزینه های  اندازه  همین  به 
حالی  در  این  می کنند.  خود  سایبری  امنیت  فناوری های 
این  توسعه  امکان  از  تنها  نه  تحریم ها  دلیل  به  ایران  است که 
سیاست های  تداوم  و  اعمال  با  بلکه  است،  محروم  فناوری ها 
کشورها  سایر  به  نسبت  فیلترینگ،  همچون  شکست خورده ای 
آسیب پذیرتر است. در این شرایط به نظر می رسد که مواجهه با 
حملات سایبری یکی از چالش های کلیدی پیش روی وزارت 
تقویت  کنار  در  باید  و  است  چهاردهم  دولت  در  ارتباطات 
هم  را  فیلترینگ  رفع  سایبری،  امنیت  فناوری های  و  تجهیزات 

در اولویت کاری خود قرار بدهد.

فرمانده کل ارتش با بیان »جنایات و ترورهای رژیم صهیونیستی 
می کنند.«  دریافت  قاطع  و  حتمی  پاسخ  و  نیست  پاسخ  بدون 
گفت: رژیم صهیونیستی هیچ امیدی به آینده خودش باید نداشته 
باشد و ان شاءالله با چشم خود اضمحلال رژیم صهیونیستی را 
آیین  امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی در  خواهیم دید.  
با  بندرعباس  بیمارستان فوق تخصصی سیدالشهدای)ع(  افتتاح 
تبریک روز خبرنگار گفت: خبرنگاران  هم پای کار هستند و 
پابه پای مسئولان و ما به عنوان نظامیان حضور دارند و اخبار را 
اخیر  ماه های  در  رژیم صهیونیستی  افزود:  انتشار می دهند.وی 
از این جنایات به شهادت  انجام داد که یکی  جنایات زیادی 
تاکنون ۱۷۰ خبرنگار در غزه که  رساندن خبرنگاران است و 
این  به دست  بودند  انجام دادن مأموریت خبری خود  در حال 
جمهوری  ارتش  رسیدند.فرمانده کل  شهادت  به  جلاد  رژیم 
شجاع  مجاهد  روح  به  می فرستیم  درود  گفت:  ایران  اسلامی 
به دست رژیم صهیونیستی  هنیه که  اسماعیل  دانشمند شهید  و 
شهید شد و به شهادت رسید و البته دیروز به جای ایشان یک 
دوران  این  بزرگ  مجاهدان  از  که  دیگری  خاص  شخصیت 
می دهد  نشان  که  شد  منصوب  السنوار  یحیی  است  معاصر 
مبارزان فلسطینی و حماس چه راهی را می خواهند ادامه دهند 
این انتخاب به این معناست که رژیم صهیونیستی هیچ امیدی 
خود  با چشم  ان شاءالله  و  باشد  نداشته  باید  آینده خودش  به 
اضمحلال رژیم صهیونیستی را خواهیم دید.وی تصریح کرد: 
این جنایات و ترورهای رژیم صهیونیستی بدون پاسخ نیست 

و پاسخ حتمی و قاطع دریافت می کنند.
رژیم  جنایتکار  باند  و  گروه  کرد:  تأکید  موسوی  سرلشکر 
نام خود را دولت گذاشته اند این چنین رسوا  صهیونیستی که 
بین المللی  قواعد  مقررات و  آداب و رسوم و  و علنی خلاف 
اقدام می کنند و تمام قوانین را زیر پا می گذارند، حتی قبایل 
وحشی هم به یک سری معیارها پایبند بودند اما اینها به هیچ 

قانونی پایبند نیستند.

وی اضافه کرد : این اقدامات رژیم صهیونیستی به این معناست 
که آنها سرعت از بین رفتن خود را درک کرده اند و با انجام 
این حرکات می خواهند خود را از باتلاق نجات دهند اما قطعاً 

نمی توانند نجات دهند و آنها دچار اضمحلال می شوند.
از  بهره برداری  به  اشاره  با  ادامه  در  موسوی  سرلشکر  امیر 
گفت:  بندرعباس  سیدالشهدای)ع(  فوق تخصصی  بیمارستان 
به دست  که  بود  بزرگی  کار  مدرن  بیمارستان  این  ساخت 
امیر  جای  مراسم  این  در  شد،  ساخته  دریایی  نیروی  توانمند 
است  خالی  زدند  را  بیمارستان  این  ساخت  کلید  که  سیاری 
بندرعباس  در  بیمارستان  ساخت  برای  زیادی  پیگیری  ایشان 
داشتند.وی افزود : موضوع بهداشت و درمان یکی از نیازهای 
و  مستقیم  به صورت  مسلح  نیروهای  در  و  است  اصلی 
غیرمستقیم در توان رزم اثر دارد، توجه به سلامت مردم یکی 
از اولویت های ارتش است چرا که بنا به فرمایش رهبر معظم 
به  باید  و  است  مردم  برای  و  مردم  از  ارتش  اسلامی  انقلاب 

مردم خدمات مناسب ارائه دهد.
این  در  گفت:  ایران  اسلامی  جمهوری  ارتش  فرمانده کل 
بیمارستان خدمات درمانی مناسب به مردم ارائه می شود، این 
باشند  به روز داشته  باید تجهیزات کامل، دقیق و  بیمارستان ها 
و نیروی انسانی بایستی از این تجهیزات خوب استفاده کنند.

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: ابراهیم بهمنی جلالی
لیتوگرافی و چاپ شاخه سبز قم		

تلفن تماس:	33855۰۰3 -	تلفکس:	33855۰۰2
آدرس:  خیابان شهدا- نبش خیابان پاستور

پنج شنبه          18  مرداد  1403
اذان صبح : 03:42

طلوع آفتاب  : 05:17
اذان ظهر  : 12:10

غروب آفتاب : 19:02
اذان مغرب : 19:22 
نیمه شب : 23:23

آفتابی

۷6nasimgilan @yahoo.com پنج شنبه 18 مرداد 1۴۰3 - 3 صفر   1۴۴6 -8 آگوست   2۰2۴ - شماره ۷2۴۰ سیاسی ، اجتماعی ، فرهنگی و ورزشی


	1
	2
	3
	4
	5
	6
	7
	8



